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رئیس جمهور با بیان اینکه برخی خســارات ناشــی از سیل به گونه ای است که اگر به سرعت برطرف نشود، باعث خسارات ثانویه و سنگین تر خواهد شد، تصریح کرد: 
خسارات سیل جمع بندی شود.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه اطلاع رســانی ریاســت جمهوری، حجت الاسلام سیدابراهیم رئیسی بعد از ظهر یکشنبه در جلسه هیئت دولت که به صورت 
کامل به گزارش دهی و اخذ تصمیم برای رفع مشکل سیل زدگان کشور اختصاص داشت، پس از ارائه گزارش مفصلی از وضعیت ۴ استان سیل زده کشور از سوی وزرا و 
استانداران، ضمن تشکر از همه کسانی که در این چند روز برای کاهش آلام مردم سیل زده تلاش کردند، گفت: کرمان، سیستان و بلوچستان، هرمزگان و فارس، همکاری 

و هم افزایی دستگاه های دولتی، نهادهای انقلابی و عمومی، نیروهای بسیج و نیروهای مسلح و نیروهای مردمی از... mamlekatonline.ir

اقتصادی ، اجتماعی ، سیاسی
روزنامه صبح ایران

نقدِ »مملکت«

محمد حیدری سرمقاله
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مهدی زاده علی رضا 
گروه هــای هدف »اورژانس اجتماعی« که 22 ســال 
از تأســیس آن در ســال 1378 می گــذرد، کودکان، 
همسران، ســالمندان و معلولان آزاردیده، افرادی که 
قصد خودکشــی دارند یا اقدام به خودکشی کرده اند و 
خانواده آنان، دختران و پســران فراری از منزل، زنان 
و دختران در معرض آســیب یا آسیب دیده اجتماعی، 
زوجین متقاضی طلاق و افراد در معرض بحران طلاق، 
کودکان خیابانی، معتادان کمتر از 6 سال و مبتلایان به 

اختلال هویت جنسی در معرض آسیب هستند.

آستانه تحمل یک مدیر به نسبت مردم عادی باید بالاتر 
باشد، به عبارتی انجام وظایف محوله در چارچوب قوانین و 
مقرراتی که گاهی براساس تفاسیر فردی خطوط آن تغییر 

می کند، نیاز به آرامش درونی افراد دارد.
معتقدم هرچه پست سازمانی فرد بالاتر می رود سعه صدر 

و متانت او هم باید افزون تر شود.
یک فیلمی امروز در شبکه های اجتماعی دست به دست 
می شــد که در آن یک خانم متصدی با یک ارباب رجوع 

به بدترین شیوه و الفاظ پاسخ می داد.
 از وقتی گوشی های همراه نقش یک ابزار چند رسانه ای 
پیدا کردند  از این قماش فیلم ها هر از چندی در شــبکه 

های اجتماعی منتشر می شود.
در تمام کشورها با هر مدل حکومتی تکریم ارباب رجوع و 
اخلاق مداری و رعایت حقوق شهروندی از اصول شناخته 

شده و قابل احترام است.

کُما در »اورژانس اجتماعی« و
سرگردانی در »پایگاه خدمات اجتماعی«

مدیران و کارمندان بی اعصاب

مذاکره مستقیم با آمریکا، 
چشم پوشی از بی تعهدی آنها در 

برجام است

 همه منابع حاصل
  از فروش نفت ایران
 وصول شده است

هدایت اعتبارات بانکی به سوی 
تولیدات مسیر خروج از تورم 

است

تولیدکنندگان به حذف 
معافیت های مالیاتی مناطق آزاد 

اعتراض دارند

 حمید لبخنده 
 از بازی در تالار وحدت

 تا گارسونی در رستوران
عضو مجلس خبــرگان رهبری بــا بیان اینکه 
مذاکره مســتقیم بــا آمریکا به معنــای نادیده 
گرفتن تمــام بی تعهدی هــا و رفتارهای او در 

مذاکرات است، گفت: مستقیم یا ...

مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایــران با بیان اینکه 
بخشــی از فروش نفت ما از سوی بخش  خصوصی 
انجام می شــود، گفت: در دولت سیزدهم بخشی از 

بازارهای ازدست رفته نفت احیا شد و...

ضریب  می توان  را  اقتصاد  یک  در  پول  خلق 
تغییرات  آن  اساس  بر  که  کرد  مطرح  تکاثری 
پایه پولی منجر به تغییر عرضه پول می شود در 

صورتی که خلق پول با استفاده از...

دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی به 
حذف معافیت های مالیاتی و گمرکی تولیدکنندگان 
در مناطق آزاد واکنش نشان داد.سعید محمد در 

حاشیه نشست دبیر شورای عالی...

در خانواده احمد محمود هنرمند دیگری هم در حال 
جوانه زدن بود. همان زمانی که آقای نویسنده دست 
به قلم داشــت و در خانه پــدری از وقایع اجتماعی 

میهنش می نوشت، خواهرزاده نوجوانش...

دولت به وعده های خود در زمانش عمل کند
رهبر معظم انقلاب اسلامی:

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس بر این باور است 
که ارز ۴2۰۰ تومانی برای اقتصاد مضر اســت اما حذف 
ناگهانــی آن را قبول نداریم ، باید راه های جایگزین داده 

شود تا به اقشار مختلف مردم فشار و صدمه وارد نشود.
به گزارش مملکــت آنلاین، مجلس ، امــروز میزبان 
ابراهیم رئیســی بود تا او  از کلیات لایحه بودجه دفاع 
کند. بحث حــذف ارز ۴2۰۰ تومانی مهم ترین و بحث 
برانگیزترین بخش های بودجه ســال آینده اســت که 
موافقــان و مخالفان جدی دارد و بــه دلیل پیامدهای 
گســترده آن بر اقتصاد کشور و و ضعیت معاش مردم ، 
بسیاری پیگیر تصمیم بهارستان درباره حذف ارز ۴2۰۰ 
تومانی هســتند .غلامرضا مرحبا سخنگوی کمیسیون 
اقتصادی مجلس  از جمله نمایندگان منتقد این پیشنهاد 
دولت است و تاکید دارد که  دولت برای حذف ارز ۴2۰۰ 

تومانی برنامه مشــخصی  ندارد و تا زمانی که راهکار 
جایگزین کارشناسی ارائه ندهد، حذف ارز ۴2۰۰ تومانی 
به مصلحت نیست. وی می گوید که همسویی دولت و 
مجلس سبب نخواهد شد تا بودجه ای معیوب تصویب 
شود.سخنگوی کمیســیون اقتصادی مجلس می گوید: 
»همســویی دولت و مجلس را کسی انکار نمی کند ما 
با دولت همراه هســتیم و کمــک می کنیم اما مجلس 
وظیفه حرفــه ای دارد که طبق قانون اساســی به آن 
عمل می کند.«غلامرضا مرحبا توضیح می دهد: »بودجه 
با معاش و معیشــت مردم در ارتباط اســت و این طور 
نیســت که به دلیل همسویی دولت به آن رای بدهیم. 
با دولت همسو هســتیم اما به وظیفه ذاتی، اخلاقی و 
قانونی خودعمل خواهیم کرد. اگر بودجه ایراد داشــته 

باشد باید توسط دولت اصلاح شود.«

جلس وظیفه حرفه ای دارد که طبق قانون اساسی به آن عمل می کند

 حذف ارز 4200تومانی 
به مصلحت نیست
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معاون مرکز ملی فضای مجازی:

برنامه ایران برای رقابت پذیری 
جهانی در اقتصاد هوش مصنوعی

معاون مرکز ملی فضای مجازی از برنامه ریزی برای 
رقابت پذیری اقتصادی ایران در سطح منطقه و جهان 
در حوزه هوش مصنوعی خبر داد و گفت: برنامه های 
راهبردی 7 کشور در این حوزه مورد بررسی قرار گرفته 

است.
ابوالفضــل روحانــی در گفتگو با خبرنــگار مهر، در 
خصــوص الزامات مربــوط به تدوین ســند هوش 
مصنوعی در کشور اظهار داشت: معاونت فناوری مرکز 
ملی فضای مجازی از ســال 13۹8 فعالیت خود را در 
حوزه هوش مصنوعی به عنــوان یکی از مهم ترین 
حوزه های فناورانه برتــر در دنیا در قالب تهیه و ارائه 
گزارش های تخصصــی و تألیف و ترجمه کتاب های 

به روز در این حوزه آغاز کرد.
وی ادامه داد: با توجه به رشــد روزافزون فناوری های 
نوظهور و تأثیر بسزای این فناوری ها بر شرایط زندگی 
و امور افراد جامعه، در ســال 1۴۰۰، برنامه کاری این 
معاونت در حوزه هوش مصنوعی در قالب تدوین سند 
سیاستی تعریف شد. به همین منظور از ابتدای تابستان 
1۴۰۰، روند تدوین با مطالعه اسناد بالادستی همچون 
)بیانیه گام دوم انقلاب، سند چشم انداز 2۰ ساله نظام، 
سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی، نقشه جامع علمی 
کشور و …( و بررسی تجربیات کشورهای پیشرو از 
جمله آمریکا، چین، انگلیس، آلمان و… و نیز مطالعه 

اسناد ملی استراتژیک این کشورها شروع شد.
روحانــی افزود: پس از گذشــت حدود 3 تــا ۴ ماه، 
پیش نویس اولیه سند الزامات حاکمیتی توسعه هوش 
مصنوعی تدوین شــد و هم اکنون در حال بازنویسی 

است.
معاون فناوری مرکز ملی فضای مجازی با بیان اینکه 
این معاونت، در راســتای تدوین سند، از تجربیات و 
ظرفیت های دانشــگاه ها و پژوهشکده ها بهره گیری 
کرده است، خاطرنشان کرد: تا به امروز، بازوی اجرایی 
در تدوین سند، اساتید و خبرگان حوزه هوش مصنوعی 
در دانشگاه های برتر کشور، مرکز همکاری های تحول 
و پیشرفت ریاســت جمهوری، پژوهشکده مطالعات 
فنــاوری و… بوده اســت و از دیگر پژوهشــکده و 
ســازمان های پژوهشــی هم دعوت می شــود تا در 
غنی ســازی محتوای سند حاضر با ارائه نقطه نظرات 

تکمیلی مشارکت کنند.
وی در مــورد جزئیات مطالعات موردی انجام شــده 
و مطالعات تطبیقی با ســایر کشورها در حوزه هوش 
مصنوعی گفت: تحقیقات بسیار زیادی توسط معاونت 
فنــاوری مرکز ملی فضای مجــازی در این حوزه و 
بــا عناوین مختلفی همچون اکوسیســتم، معماری، 
ابزارها، پلتفرم ها، کاربرد، اثرات، حکمرانی، چالش ها و 

راهکارهای هوش مصنوعی انجام شده است. با توجه 
به اهمیت موضوعات اخلاقــی و فقهی، به مباحثی 
همچون چارچوب های اخلاقی این حوزه نیز پرداخته 

شده است.
روحانــی ادامــه داد: این معاونت عــلاوه بر مطالعه 
آمارهای جهانی، بررســی هایی در زمینه استانداردها، 
استراتژی ها و سیاست های حوزه هوش مصنوعی را به 
انجام رسانده است. تهیه گزارشات تخصصی با عناوین 
مطالعه تطبیقی هوش مصنوعی در جهان، کاربردهای 
این فنــاوری در حوزه جعل عمیــق و مباحث علوم 
شناختی و مهم تر اینکه مطالعه کامل مدل های ارزیابی 
آمادگی و رصد و ارزیابی این فناوری و بررسی اقدامات 
و برنامه های راهبردی کشــورهایی همچون کانادا، 
چیــن، اتحادیه اروپا، ژاپن، آلمان، انگلیس و آمریکا از 

جمله اولویت های پژوهشی و تحقیقاتی بوده است.
معاون مرکز ملــی فضای مجازی گفت: از ســوی 
دیگــر، چون این فناوری تمامــی صنایع، حوزه های 
کســب وکاری، بخش هــای خدماتی تــا حوزه های 
پیشرفته تولیدی را متحول کرده و این حوزه ها با ظهور 
هوش مصنوعی و کاربردهای آن، دستخوش تغییرات 
قابل توجهی شده اند، کتاب هایی با همکاری پژوهشگاه 
فضای مجــازی از جمله )فلســفه هوش مصنوعی، 
چارچوب های اخلاقی، فرصت ها، ریســک ها، اصول 
و توصیه ها، چالش های اخلاقی، کاربردهای فقهی و 

…( منتشر شده است.
وی دربــاره برنامــه مرکز ملی فضــای مجازی در 
خصوص مطالبات مقام معظم رهبری در حوزه هوش 
مصنوعی تاکید کــرد: با عنایت به ذات فناوری نوین 
هوش مصنوعی، مزیت های حاصل از پیشــگامی در 
این فناوری، اهمیــت راهبردی و ارزش اقتصادی آن 
برای جامعه و همچنین توسعه زیست بوم استارت آپی 
و شکل گیری شــرکت های دانش بنیان این حوزه در 
کشور، لزوم تدوین سند الزامات حاکمیتی برای توسعه 
این حوزه در کشور و بهره گیری از آن در حل مسائل 
موجود و پیش رو و همچنین استفاده از توان قابل توجه 
آن در بخش های مختلف را اجتناب ناپذیر کرده است.

به گفته روحانی، تدوین این سند، ضمن مهیا ساختن 
زیرساخت های موردنیاز، توسعه کسب وکارها را تضمین 
کرده و فرصت برای اشتغال سرمایه انسانی را فراهم 
می سازد. لذا هدف اصلی، انســجام دیدگاه ها به این 
موضوع و پرداختن به این حوزه مهم در کشــور است 
تا بتوان با اســتفاده از ظرفیت ها و فرصت های قابل 
توجه از توسعه هوش مصنوعی، تجاری سازی دانش 
و فناوری این حوزه را تسریع کرده و به رقابت پذیری 

اقتصادی در سطح منطقه و جهان نزدیک شد.

یک کارشناس مســائل بین الملل به خبرآنلاین گفت: 
آمریکا اکنون در کشــتی تایتانیکی قرار گرفته که هر 
لحظه احتمال برخورد با کوه یخی را دارد که نخواسته یا 
نتوانسته آن را ببیند ، و این اتفاق می تواند کل موجودیت 
نظم و نظام ساخته شده آمریکا را در خود غرق کند. بعد 
از کوه یخ روســیه و چین، نوک کوه یخ ایران از آب در 
مقابل آمریکا سردرآورده و این پرسش را مطرح می کند 
که توافق هسته ای ایران چرا باید برای آمریکا اولویت 

داشته باشد.
مرتضی خوانساری کارشناس سیاست خارجی در پاسخ 
به اینکه چرا  برجام برای آمریکا امری حیاتی است؟ می 
گوید: »پس از هشــت دور مذاکرات بر سر بازگشت به 
توافق هسته ای با همه فراز و فرود های آن که سیاست 
جهانی را بیش از یک دهه درگیر خود ساخته می توان 
گفت که امروز کشورهای جهان بیش از هر زمان دیگر 
شاهد شکافته شــدن و فروپاشی کامل نظم بین الملل 
پس از جنگ ســرد و نظم جدید هستند. زیرا آمریکا در 
نظــم جدید مورد نظرش خــود را به عنوان حامی نظم 
موجــود معرفی می کند؛ و پویش های جهانی و منطقه 
ای را به سمت و سویی هدایت می کند که شاید بی ربط 
نباشدکه اگر ادعا کنیم شکست مذاکرات هسته ای ضربه 
کاری  متعدد به پیکر نظم جهانی لیبرال ســرمایه داری 

وارد خواهد کرد.«
در ادامه مشروح گفتگو را می خوانیم:

بر چه اساس این ادعا را مطرح می کنید لطفا 
کمی بیشتر این بحث را باز کنید،یعنی پرونده 
ایران نظم جهانی بین الملل را به هم خواهد 

زد؟
معمولًا هر ساخت قدرت، گفتمان و نظم موجودِ مسلط 
زمانــی به مرور، جایگاه خود را از دســت می دهد و در 
معرض فروپاشــی قرار می گیرد و اساساً از مدیریت و 
یا پاسخ به بحران های موجود و یا مقاومت های ایجاد 
شده ناتوان می شود. این وضعیت امروز دامن آمریکا را 
گرفته است. در این شــرایط از این پس در عرصه بین 
الملل شاهد ظهور و بروز بحران های متعددی خواهیم 
شد که می تواند شقِ سومی را هم تحت عنوان »بحرانِ 
عدمِ مدیریت جهانی« شناسایی کرد که نظام بین الملل 
نســبت به مدیریت بحران های آتی و حل و فصل آنها 

نا توان خواهد شد.
در فرآیند این تحول، پرونده هســته ای ایران به عنوان 

یکــی از امنیتی ترین پرونده های قرن بیســت و یکم 
اهمیت به سزایی در شــکل دادن به نوعِ نظمِ در حال 
ظهور و یا بقای نظم پیشین دارد. نخست اینکه آمریکا و 
متعاقب آن فرانسه ، انگلیس و آلمان،  به طور کلی با یک 
وضعیت هم آیندی بحران ها مواجه اند. بطوریکه  قادر 
به یافتن راه حل برای بحران های پیشین نیستند و در 
نتیجه از پاسخ به چالش ها و یافتن راه حل برای بحران 
های آتی نیز ناتوان خواهند شــد. در این میان هر چند 
آمریکا و سه متحد اروپایی اش به عنوان حامی و حافظ 
نظم موجود پس از جنگ سرد  سعی در پاسخگویی به 
بحران ها و حفظ سازوکارهای موجود را دارند، لکن از دو 

مشکل عمده کلان رنج خواهند برد؛
نخست اینکه وضعیت موجود باعث روی کار آمدن قدرت 

های رقیب منطقه ای و جهانی شده و اکنون علاوه بر 
روسیه به عنوان رقیب امنیتی آمریکا، چین نیز در حال 
گرفتن جای آمریکا در راس ساختار اقتصادی نظام بین 
الملل تا ســال 2۰3۰، طبق برآوردهای موجود اســت.  
اجرایی شــدن طرح یک کمربند-یک جاده چین عملًا 
باعث خواهد شد که نظم جدید غیرسرمایه دارانه غربی 
جایگزین نظم جدیدی شود که با ایران و روسیه رابطه 
منطقی دارد.درحالی که بحران بر سر مناطق تنش آلودی 
همچون تایوان و دریای چین جنوبی، آمریکا را بعد از بی 
ثمر شــدن هزینه ها در افغانستان، بیش از پیش نگران 
هزینه کردن حتی برای حفظ وضعیت موجود کرده است، 
کاخ ســفید اکنون اژدهای اقتصادی چین را در جهان و 
روسیه را در مرزهای شــرقی اروپا در حال تلاش برای 
کشورگشایی مقابل خود می بیند. از سوی دیگر آمریکا 
در شرق آسیا با کره شمالی هم طرف است که می تواند 
با زدن جرقه جنگ اتمی تا سال ها اقتصاد جهان را دچار 
اختلال جدی کند. نفوذ ایران در خاورمیانه تا شمال افریقا 

و مدیترانه نیز مشکل جدی دیگرِ ایالات متحده است.
در اینباره با چه آمریکایی مواجه هستیم؟

در داخل آمریکا هم دیگر با یک آمریکای نسبتاً منسجم 
حداقل در سطح مثلث تصمیم گیری پنتاگون، کنگره و 
قوه مجریه طرف نیستیم. ظهور ترامپ، انتخابات جنجالی 
ریاســت جمهوری آمریکا در 2۰16 و 2۰2۰ و شکاف 
داخلی شدید، آمریکا را ناتوان از اقدام جدی کرده است. 
این وضعیت باعث شده است که کنگره و کاخ سفید در 
تعریــف تهدید، درک از تهدید، نحوه مقابله و مواجهه با 

تهدیدات پیش رو به اجماع برای اقدام نرسند.

معاون هماهنگی امــور عمرانی اســتانداری تهران از 
تعطیلی مهدهای کودک و پیش دبستانی ها و برگزاری 
غیرحضــوری کلاس های مقطع ابتدایــی در روزهای 

دوشنبه و سه شنبه خبر داد.
بــه گزارش ایســنا، حامد ملکی در تشــریح مصوبات 
یازدهمین جلسه کمیته اضطرار و آلودگی هوای تهران 
گفت: مقرر شــد مهدهای کودک و پیش دبســتانی ها 
روزهای دوشنبه و سه شنبه هفته جاری تعطیل و مدارس 
ابتدایی شهر تهران و شهرستان های استان به استثنای 
شهرســتان های فیروزکوه، دماوند، رودهن و پردیس به 
صورت غیرحضــوری برگزار شــود. همچنین فعالیت 
واحدهای تولید بتن آماده، شــن و ماسه و آسفالت طی 
روزهای دوشــنبه و سه شنبه هفته جاری متوقف خواهد 

شد.
وی افزود: مقرر شد پایگاه های سیار فوریت های پزشکی 
اعــم از اورژانس و هلال احمر در مناطق پرتردد شــهر 
جانمایی شــوند. پلیس راهور تهران بزرگ نســبت به 
جلوگیری از تردد کلیه موتورسیکلت ها، خودروهای دودزا 
و فاقد معاینه فنی و همچنین وسایل نقلیه دودزای دارای 

معاینه فنی اقدام کنند.
وی ادامه داد: مقرر شــد با همکاری فرمانداری تهران و 
اتحادیه کامیونداران تهران پلیس راهور از تردد شــبانه 
کامیون ها به استثنای کامیون های حامل سوخت، مواد 
غذایی و مواد فاسدشدنی طی شب دوشنبه هفته جاری 
جلوگیری نمایند. همچنین مقرر شــد شهرداران استان 
فعالیت های عمرانی موجب تشدید آلودگی هوا را متوقف 

کنند. پایش ویژه شناسایی منابع آلاینده، اعلام هشدار، 
اخطار و اقدامات تشدیدی توسط اداره کل حفاظت محیط 

زیست استان با جدیت تداوم پیدا خواهد کرد.
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری تهران تاکید 
کرد: مقرر شد از روشن ماندن اتوبوس ها و مینی بوس ها 
در پایانه مسافربری درون شهری و برون شهری جلوگیری 
به عمل آید. همچنین ممنوعیت مصرف نفت کوره در 
کلیه واحدهای نیروگاهــی، صنعتی، تولیدی، معدنی و 
خدماتی استان کماکان ادامه یابد و مقرر شد از هرگونه 
فعالیت ورزشی در محیط های باز خودداری شود. سازمان 
صداوسیما، رسانه ها و روابط عمومی کلیه دستگاه های 
اجرایی باید نســبت به اطلاع رســانی لازم توصیه ها و 
جلب همکاری و مشــارکت عمومی درخصوص پرهیز 

از اقدامات منجر به آلودگی هوا، رعایت نکات بهداشتی 
ویژه شــرایط اضطرار آلودگی هوا و کاهش اســتفاده از 
وسایل نقلیه شخصی و پرهیز از سفرهای غیرضروری، 
کاهش مصرف انرژی و نظایر آن اقدام کنند. همچنین 
استفاده از ماسک های مورد تایید وزارت بهداشت توسط 
آحاد مردم به ویژه شاغلین پلیس راهور، شهرداری ها و 
غیره که بیشــترین مواجهه با آلودگی هوا و حضور در 
فضای باز را دارند، توصیه شــود.وی ادامه داد: مقرر شد 
شــرکت گاز استان نســبت به تداوم تامین سوخت گاز 
مورد نیاز، نیروگاه ها و سایر واحدهای مستقل شبکه گاز 
که فعالیت های آنها در این شرایط ضروری است، اقدام 
کنند. همچنین شهرداران استان باید از پسماندسوزی و 

سوزاندن شاخه و برگ درختان خودداری کنند.

چرا آمریکا باید امتیازات بسیار بیشتری به تهران بدهد؟

تایتانیک آمریکایی و کوه یخی به نام ایران

معاون استاندار تهران خبر داد:

تعطیلی مهدهای کودک و پیش دبستانی ها و برگزاری غیرحضوری مقطع ابتدایی

دبیر کمیته علمی کشوری کرونا اعلام کرد:

تاکید بر واکسیناسیون 
سنین 5 تا 11 سال
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یادداشتسیاست

سرمقاله
مدیران و کارمندان بی اعصاب

ادامه از صفحه یک
در مذهــب ما علاوه بر وظایف مدیران و مســوولیت 
های خطیر خدمت به مردم و پاسخگویی مناسب به آن 
ها، به رعایت انصاف و رفتار حســنه در کلام و اعمال 

سفارش فراوانی شده است.
امروز در ســطوح پایینی و در سازمان هایی که با مردم 
و مباحث مالی ســر و کار دارند از جمله سازمان تامین 
اجتماعی، ســازمان امور مالیاتی، شــهرداری ها به هر 
چیزی توجه می شــود به جز نحــوه رفتار با مراجعان 
و گاهــی با انتقاد کوچک یــک مراجعه کننده یا حتی 
انعــکاس یک بی اخلاقی از چنین ســازمان هایی در 
فضای رســانه ای، آنچنان براشفته شده و تهدید می 
کنند که ترس از  پاسخ به انتقادها  و ایرادها، مراجعان 

و اصحاب قلم را از کار اصلی باز می دارد.
البته در بین وزرا و سایر مدیران سطوح بالا هم گاهی 
دیده ایم که  در مقابل انتقاد یا نظر مخالف به شــدت 
گارد می گیرند و عصبانیت و خشم وجودشان را فرا می 
گیرد.فیلم های منتشره از شوراها و جلسات یا نشست 
های خبری با موضوعات ورزشی یا سیاسی یا اقتصادی  
و حتی فرهنگی همه موید این اســت که بســیاری از 

مدیران و نخبگان تحمل عقیده مخالف را ندارند. 
 اما به قول راسل " اگر عقیده ی مخالف، شما را عصبانی 
می کند، نشانه ی آن است که شما ناخودآگاه می دانید 
که دلیل مناســبی برای آنچه فکر می کنید، ندارید. اگر 
کســی مدعی است که دو بعلاوه ی دو می شود پنج، یا 
این که ایســلند در خط اســتوا قرار دارد، شما به جای 
عصبانی شدن، احساس دلسوزی می کنید، مگر آن که 
اطلاعات حساب و جغرافی شما آنقدر کم باشد که این 

حرفها در افکار شما تزلزل ایجاد کند."
اغلب بحثها و واکنش های بســیار تند آنهایی هستند 
که طرفین دربــاره ی موضوع مورد بحث دلایل کافی 
ندارند؛ اگر مبنای انتقاد و پاسخ ها بر پایه اعداد ریاضی 
و آمار باشد که رسیدن به نقطه تفاهم کارآسانی است.

آن جایی که یک طرف خودش را ملزم به پاســخ نداند 
یا مهارت پاسخگویی و البته سواد آن سمت  و منصب 
را نداشته باشــد، ادبیات نامناســب جایگزین مهارت 
پاســخگویی می شود.  بنابراین دوســتان عزیز مدیر 
و صاحبان منصبان محتــرم هنگامی که پی می برید 
از تفاوت آرا عصبانی هســتید، مراقب باشید؛ احتمالًا 
با بررســی بیشــتر درخواهید یافت که برای باورتان 
دلایل تضمیــن کننده ای ندارید.و یــا اینکه موضوع 
مورد مخالفت اساســا با منافع شــما در تضاد است. در 
چنین مواردی یادتان باشــد همیشه یک گوشی همراه 
یا یک چشــم بینا و رسانه ای پویا برای انعکاس شیوه 

برخوردتان پیدا خواهد شد.

امروز هیچ سرزمین امنی 
برای دشمنان وجود ندارد

فرمانده کل ســپاه حمله موشکی سپاه به پایگاه 
آمریکا در عین الاســد را ســیلی سخت دانست 
و گفت: این یک ســیلی سخت از ایران عزیز به 

آمریکا بود که خود را امپراطور جهان می دانست.
 سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه در آیین 
بزرگداشت شهدای عرفه که شامگاه یکشنبه در 
حسینیه فاطمه الزهرا ســپاه تهران برگزار شد با 
اشاره به خصایص شخصیتی سرلشکر شهید احمد 
کاظمی گفــت: احمد کاظمی مثل کوه آرام بود و 
هرگز از شــوکت ظاهری دشمن نمی ترسید.وی 
افزود: شــهید کاظمی تا آخر ایستاد و هرگز لباس 
جهاد را از تن به در نکرد و همه همرزمانی که با او 
بودند نیز این گونه بودند که در برابر دشمن تمامقد 
ایستادند و مانع رسیدن آن ها به اهدافشان شدند.

فرمانده کل سپاه با اشــاره به توان نظامی ارتش 
رژیم بعث عراق گفت: مگر می شود با دست خالی 
دنیا را شکســت داد؟ پس جز با قلب های مؤمن، 
باور، ایمان و جوانانی از خود گذشــته نمی توان در 
برابر دشــمن ایستاد.سرلشکر سلامی با اشاره به 
عملیات های انجام شــده در دوران دفاع مقدس 
ادامه داد: زمانی که به عملیات های طراحی شده 
از سوی رزمندگان نگاه می کنیم نبوغ، شجاعت، 
ابتکار و خلاقیت را در این طرح ها می بینیم که جز 
انسان های مؤمن، کسی نمی تواند چنین طرح هایی 
را پیاده کند. عبور از کارون با هیچ معیار انســانی 
قابل تعریف نیســت اما رزمنــدگان ما با ایمان و 
اعتقاد راســخ وارد میدان شــده اند و ناشدنی ها را 
اجرا کردند.وی در بخش دیگری از سخنانش به 
موفقیت های ایران اسلامی اشــاره کرد و افزود: 
موفقیت هــای ما در تحریم های همه جانبه و یک 
جنگ جهانی به دســت آمده و کشور ما توانست 
سرافراز از این جنگ جهانی بیرون بیایید.فرمانده 
کل ســپاه گفت: احمد کاظمــی در دفاع مقدس 
درخشید و هلال شــخصیتش همانند قرص ماه 
کامل شــد، مانند شــهیدانی چون سپهبد شهید 
علی صیاد شیرازی، سپهبد قاسم سلیمانی، همت 
و خرازی و تمام کســانی که ایســتادند و جهاد و 
مقاومت را به ما آموختند.سرلشکر سلامی، شهید 
کاظمی فرمانده ای نمونه، با ســبک مدیریتی و 
فرماندهی ویــژه که از تعالیم اســلام فرا گرفته 
بود، بود. او همیشــه سنگرنشین خط مقدم بود و 
هرگز از نیروهای خود جدا نمی شــد و شجاعت و 
ایستادگی را به آن ها می آموخت. او ساده زیست بود 
و منتظر احترام نمی ماند. پس مشخص است که 
چنین فرمانده ای محبوب دل ها می شود و زمانی 
که رزمندگان و فرماندهان ما اینگونه باشند، هرگز 
جبهه ما آسیب نمی بیند و نفوذی حاصل نمی شود.

وی تصریح کرد: دشمنان ما باخته اند و هیچ امیدی 
در آن ها دیده نمی شود و این اعجاز شهداست که 
دشــمن را از قدرت تهی کرده اســت. شما امروز 
افسردگی و ناامیدی را در چهره مقامات دشمنان ما 
می بینید و در مقابل، پیروزی های ملت یمن را که 
در یک محاصره جهانی هستند، مشاهده می کنید.

کُما در »اورژانس اجتماعی« 
 وسرگردانی در 

»پایگاه خدمات اجتماعی«
ادامه از صفحه یک

نگارنده این سطور، بیش از سه سال است که گلایه های 
زیادی از ســوی کارشناســان و مددکاران این نهاد در 
سراسر کشور دریافت داشته که مهم ترین دغدغه شان، 

عدم ثبات شغلی و تأمین امنیت معیشتی است.
از ســوی دیگر، تیغ ظلم مســئولان حل آسیب های 
اجتماعــی بــر روی مــددکاران »پایگاه های خدمات 
اجتماعــی« کــه همگــی دارای مــدارک تحصیلی 
کارشناسی یا کارشناسی ارشد هســتند، برُّنده تر است؛ 
نیروی انسانی این پایگاه ها زیرنظر اورژانس اجتماعی 
سازمان بهزیســتی ولی با قرارداد کاری کلینیک های 

مددکاری خصوصی فعالیت می کنند.
55۰ هــزار تومان دســتمزد ســال ۹8 مــددکاران 
»پایگاه های خدمات اجتماعی« با هزار سلام وصلوات 
ســازمان بهزیستی و با رسانه ای شدن این موضوع، به 
7۰۰ هزار تومان در سال ۹۹ بدون هیچ حقوق و مزایایی 
ارتقاء یافت و به دستمزد یک میلیون و 2۰۰ هزارتومانی 
ســال 1۴۰۰ تبدیل شد ولی چون طرف قرارداد بخش 
خصوصی هستند، کارمند دولت نیستند و با قراردادهای 
معمولی و بدون رعایت استانداردهای قانون کار، درواقع 

بدون امنیت شغلی به امور مهم محوله می پردازند.
اوایــل دی ماه ۹۹ حدود 5۰۰ نفر از کارکنان »اورژانس 
اجتماعی« و »پایگاه های خدمات اجتماعی« کشور طی 
نامه هایی یکســان به رئیس جمهور و رئیس مجلس، 
با رونوشــت به جمعی از مســئولان، موارد چهارگانه 

مشکلاتشان را مطرح کردند.
عدم تبدیل وضعیــت از شــرکتی و خرید خدمت به 
قراردادی، پیمانی و رسمی؛ نامعلوم بودن مدت قراردادها 
و شــرایط استخدامی، در کنار عدم رعایت قانون کار و 
قانون نظام هماهنگ پرداخت دستمزدها و پایه حقوق 
قانونــی، عدم پرداخت حق بیمــه، اضافه کاری و حق 
شیفت، مرخصی اســتحقاقی، مزایا، پاداش و سنوات 
خدمتی؛ عــدم وحدت رویــه و عــدم مدیریت واحد 
پیمانکاران و متولیان امر در سراسر کشور؛ عدم امنیت 
جانی در برخی موارد پرخطری که به کارشناسان ارجاع 
می شود و عدم صدور کارت شناسایی برای کارشناسانی 
که مراجعــات حضوری در پرونده های خاص و پرخطر 
دارند، موارد مطروحه بود که تاکنون ترتیب اثر خاصی 

داده نشده اند.
البته مقصر این کاستی ها، مددکاران نیستند چراکه از سر 
احتیاج و اجبار و شــاید برای این که با مدرک تحصیلی 
مهمشان بیکار نمانند و سرافکنده خانواده شان نباشند، 
تــن به این ظلم بــزرگ داده اند؛ پیمانــکاران نیز که 
کلینیک های مددکاری بخش خصوصی هستند، مقصر 
نیستند چون کلیه هزینه هایشان را از بهزیستی دریافت 
می کنند و گویا پرداختی بهزیستی آن قدر ناچیز و نامنظم 
به پیمانکاران داده می شــود که دخل وخرجشان یکی 

نمی شود و در برخی موارد متضرر نیز می شوند.
در این میان، بارها گفته شــده که لایحــه »اورژانس 
اجتماعــی« در انتظار تصویب دولت اســت و تکلیف 
نیروهای خرید خدمت که تقریباً سه هزار نفر از ۴3۰۰ 
نیروی اورژانس هســتند، مشــخص خواهد شد اما با 
مروری بر این لایحه مشخص می شود که این آیین نامه 
دولت کفایت نمی کند و کشور نیازمند قانون جامع برای 

»اورژانس اجتماعی« است.
از اوایل ســال 1۴۰۰ نیز بازی جدیــدی با روح وروان 
کارشناســان و مــددکاران »اورژانــس اجتماعی« و 
»پایگاه های خدمات اجتماعی« آغازشــده و به بهانه 
ساماندهی، در بسیاری از اســتان ها ماجراهای آزمون 
اســتخدامی و تبدیل وضعیت شــکل گرفته اســت؛ 
ابطال آزمون دولت قدیم توســط دولــت جدید، ارائه 
منابع دشــوار برای این آزمون که در حد دکترا تدارک 
دیده شده، مشخص نبودن دلیل و متولی اصلی برگزاری 
آزمون)بهزیستی، جهاددانشگاهی، سازمان سنجش و...( 
و اعلام متناقض و غیررســمی این که مردودان در این 
آزمون، حتی با سوابق بالا در این مراکز، اخراج خواهند 
شد، از ابتدای سال 1۴۰۰ سوهان روح شده و تمرکز را 

از مددکاران گرفته است.
بدون شــک، کارشناســانی کــه خودشــان دغدغه 
تصمیم گیری های خلق الساعه مسئولان، امنیت شغلی، 
دریافت حقوق و دستمزد کافی برای امنیت معیشت خود 
و خانواده شان را دارند، هرگز نمی توانند با آرامش خیال 
به معضلات اجتماعی و مشــکلات حاد اقشار مختلف 

آسیب پذیر و آسیب دیده اجتماع رسیدگی کنند.
نهاد »اورژانس اجتماعی« که امســال وارد 23 سالگی 
می شود، آن چنان نهاد نوپایی نیست که با آزمون وخطا 
و باری به هرجهــت بتوان آن را مدیریت کرد و اعضای 
این خانواده را که متولی کنترل، بررســی و ارائه راه کار 
و مشاوره برای آسیب های جامعه هستند، به حال خود 

رها کرد.
متأسفانه گویا ســازمان بهزیستی کشور، به »اورژانس 
اجتماعی« نگاهی عجیب و آسیب زده دارد و درواقع با 
عملکرد ضعیفش در این قضیه نشــان داده که چه در 
حوزه سخت افزاری و چه در حوزه منابع انسانی، ناپدری 
می کند و فرزند خلفش را بدون حل مشــکلاتش رها 

کرده است!
اقــدام جدی قانون گذاری تعاملی بهزیســتی، دولت و 
مجلس باعث می شــود تا یک بار برای همیشه، دردها 
و معضلات این کارشناسان زحمتکش، تحصیل کرده و 
فرهیخته حل وفصل شــود تا آنان که در معرض انواع 
آسیب های روحی و روانی ناشی از برخورد با بحران ها 
هستند، از کُما در »اورژانس اجتماعی« و سرگردانی در 
»پایگاه خدمات اجتماعی« خارج شــوند و حداقل در 
زندگی خودشان دچار بحران و دغدغه امنیت شغلی و 

تأمین معیشت شان نباشند.
بدون شک، با شرایطی که عنوان شد، هرگز نباید توقع 
بررسی، پیگیری و رفع آسیب های اجتماعی از کسانی 
داشت که خودشــان ناخواسته و با بی تدبیری سازمان 
بهزیســتی، درگیر معضلات و آسیب های اجتماعی و 
رفته رفته دچار سرخوردگی و بی انگیزگی شده اند؛ گرچه 
همگی این زحمتکشــان، هم چنان استوار و صبور در 
حال انجام وظایفی هستند که صاحب کار اصلی شان به 

وظایف طبیعی و ذاتی خودش عمل نمی کند!
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کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

رهبر معظــم انقلاب اســلامی صبح امروز 
)یکشــنبه( در دیدار تصویری بــا جمعی از 
قشرهای مختلف مردم قم، قیام تاریخی 1۹ 
دی 1356 قم را نشــان دهنده »عمق اعتقاد 
دینــی« و »غیرت دینی همراه با عقلانیت« 
خواندند و با اشــاره به کینه عمیق امریکا به 
نظام برخاسته از اعتقادات ملت ایران گفتند: 
باید بــا درک وظیفه کنونی، با امید و وحدت 
و قدرت به ســمت چشــم انداز روشنِ آینده 
حرکت کنیم که در این مســیر مسئولان نیز 
باید بــا تقویت و تکمیل ابعاد مردمی، تلاش 
های مشــهود خود را برای حل مشــکلات 

گسترش دهند.
دولت به وعده های خود در زمانش عمل کند 
/ آمریکا از بنُ دندان با نظام اسلامی دشمن 
است / دستگاه محاسباتی آمریکایی ها حقاً و 

انصافاً معیوب و خراب است
به گــزارش مملکت آنلایــن، رهبر انقلاب 
حادثه 1۹ دی 1356 را منشــأ ایجاد حرکتی 
سلســله وار در شهرهای مختلف و در نهایت 
پیروزی انقلاب خواندنــد و افزودند: اینگونه 
حوادث که مضامین قوی و پیام های بزرگی 
برای نســل های آینده دارنــد، نباید در غبار 

فراموشی، کمرنگ شوند.
ایشــان افزودند: حادثه 1۹دی و دنباله های 
سیاسی- اجتماعی آن، نشــان دهنده عمق 
اعتقادات دینی مردم بود زیرا اگر امام به عنوان 
یک مرجع تقلید و عالـِـم دینی در مرکزیت 
آن نبود، هیچ شــخص و جریــان دیگری 
نمی توانست ملت را شهر به شهر به خروش 

و قیام وادارد.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به محوریت 
علمای دینی شجاع و سیاست شناس در اغلب 
حوادث تاریخی و اجتماعیِ 15۰ ســال اخیر 
ایران از جمله قضیه تنباکو، نهضت مشروطه، 
حادثه گوهرشاد، قیام 3۰ تیر و قیام 15 خرداد 
گفتند: عناصر با نفوذ ممکن است شماری از 
مردم را به حرکت درآورند اما به موج درآوردن 
اقیانــوس عظیم ملت در مقابل اســتعمار و 
اســتکبار و دنباله های آنها، فقط کار عالمِ و 
مرجع دینی اســت و از همین جا می توان راز 
دشــمنی عمیق مستکبران را با دین، علمای 
دینی، علمای سیاســی، فقه سیاسی و اسلام 

سیاسی درک کرد.
ایشان با اشاره به کسانی که شعار »مرگ بر 
امریکا« را علت خصومت همیشگی استکبار با 
جمهوری اسلامی می دانند، افزودند: امریکا از 
بنُ دندان با نظام اســلامی دشمن است زیرا 
این نظام را برخاسته از دین و مظهر اعتقادات 

دینی ملت می داند.
حضرت آیــت الله خامنه ای، غیرت دینی را از 
دیگر عوامل قیام 1۹ دی برشمردند و گفتند: 
برخی تلاش و تبلیغ می کنند که غیرت دینی 
را »بی منطقی و خشونت« بنامند اما حقیقت 
این است که غیرت دینی همراه با عقلانیت و 
برخاسته از بصیرت است و بصیرت نیز شعبه 
و مظهــری از عقلانیت اســت ضمن اینکه 
در عمل نیز در اغلب مــوارد، غیرت دینی با 

عقلانیت همراه بوده است.

ایشان امام خمینی)رض( را مظهر کامل غیرت 
دینیِ همراه با عقلانیت و خردمندی دانستند 
و افزودند: شاگرد شایسته امام، آیت الله مصباح 
نیز، هــم در غیرت دینی در اوج بود و هم در 
عقلانیت یک فیلسوف به معنی واقعی کلمه 

بود.
رهبر انقلاب تصمیم رژیم طاغوت برای چاپ 
مقاله موهن درباره امام در یکی از روزنامه ها 
را تصمیمی براساس محاسبه و نقشه خواندند 
و گفتند: طاغوت با درک نفوذ روزافزون امام 
در مردم، می خواســت جایگاهِ انگیزه بخش و 
انرژی بخش ایشــان را تنزّل دهد و مرکزیت 
نهضت را از بین ببرد و اگر مشت محکم مردم 
قم در 1۹ دی 56 به سینه طاغوت نمی خورد، 
این حرکت را در شــکل های مختلف ادامه 

می داد.
رهبر انقلاب با اشاره به پشت گرمی طاغوت به 
حمایت واشنگتن و سخنان کارتر رئیس جمهورِ 
وقتِ امریکا در 1۰ دی 56 در تهران افزودند: 
کارتر براساس محاسبات غلط امریکایی ها که 
همچنان ادامه دارد، ایرانِ پهلوی را »جزیره 
ثبــات« نامید امــا قیام مردم قم و سلســله 
قیام های بعد از آن، به گونه ای نقشه محاسباتی 
رژیم و امریــکا را بر هم زد که کارتر مجبور 
شد ســال 57، ژنرالی به نام هایزر را به ایران 
بفرستد تا با کشتار، کودتا یا هر روش دیگر، 
نهضت اسلامی ملت ایران را سرکوب کند که 

به فضل الهی ناکام ماند.
حضرت آیت الله خامنه ای به شهادت رساندن 
سردار ســلیمانی را نمونه دیگری از استمرار 
محاسبات غلط امریکایی  ها دانستند و افزودند: 
تروریستها می خواستند حاج قاسم را به عنوان 
نماد حرکت عظیمی که نماینده اش بود از بین 
ببرند اما حرکت عظیم و ابراز ارادت و محبت 
عمومی ملت ایران و مردم کشورهای دیگر در 
دومین سالگرد شهادت سردار، به عنوان یک 
حرکت عظیم ناشــی از دست قدرت خداوند، 
نشان داد که دستگاه محاسباتی امریکایی ها 

حقاً و انصافاً معیوب و خراب است.
رهبر انقلاب با اشــاره به گذشت ۴3 سال از 

روزهای پر شــکوه پیروزی انقلاب و برپایی 
نظام مردم ســالاری دینی، وظیفه یک ملتِ 
زنده را عبرت گرفتن از گذشــته، شــناخت 
وظایف کنونی، و تعیین چشم انداز و گام های 
اســتوار برای حرکت پر قدرت به سمت آن 
چشم انداز دانستند و افزودند: این وظیفه دانی و 
آینده شناسی موجب کامیابی و پیروزی نهایی 
یعنی حیات طیبه ملت ایران و تأمین دین، دنیا 
و رفاه روحی و جسمی برای ملت خواهد شد.

ایشان با ابراز خرسندی از گسترش فکر و عمل 
جوانان مؤمن و حزب اللهی در سراسر کشور، 
گفتند: برخی اظهار نظرها و گزارش ها گویای 
حقیقت ملت نیست و باطن و احساسات واقعی 
مردم را باید در مسائلی همچون تشییع شهید 

سلیمانی درک کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه چند تذکر 
مهم خطاب به مردم و مسئولان برای حفظ 
نشاط و حرکت رو به پیشرفت انقلاب اسلامی 

بیان کردند.
ایشان »غیرت دینی« را عامل نجات کشور در 
بزنگاههای مختلف و تبدیل کردن تهدیدها به 
فرصت خواندند و افزودند: غیرت دینی را حفظ 
کنید زیرا این غیرت دینی مردم بود که کشور 
را در دفاع مقدس -یعنی آن جنگ بین المللی 
که آمریکا، شوروی، ناتو و ارتجاعِ آن روز برای 
به زانو در آوردن انقلاب به راه انداخته بودند- 

پیروز کرد.
رهبر انقلاب، تشییع تاریخی شهید سلیمانی را 
نمونه دیگری از فورانِ غیرتِ فرصت ساز مردم 
دانستند و گفتند: در آن مراسم، ملت ایران بار 
دیگر وحدت و هویت دینی و انقلابی خود را 
عیان کرد و اگر آن پیکر مقدس به ســوریه، 
لبنان و پاکستان نیز می رفت، همانند ایران و 
عراق مورد استقبال عظیم ملت های مسلمان 

قرار می گرفت.
ایشان ۹ دی 88 را مصداق دیگری از تجلیّ 
غیرت دینی مردم خواندند و خاطرنشان کردند: 
در آن حادثه نیز غیرت دینی مردم آثار ســوء 
تهدیدها را از بین برد و آنها را به فرصت تبدیل 
کرد، بنابراین باید گویندگان، نویســندگان و 

صاحبان نفوذ تلاش کنند تا غیرت دینی مردم 
محفوظ بماند.

حضرت آیت  الله خامنه ای »حساســیت زدایی 
از اصول و مبانی انقلاب به وســیله تبلیغات 
وسیع در فضای مجازی و رسانه های بیگانه و 
برجسته سازی سخنان افراد کم مایه و پر ادعا« 
را از دیگر برنامه های دشمنان دانستند و گفتند: 
اصول انقلاب از جمله »شکل گیری حکومت 
و جامعه بر اساس هندسه دینی«، »استقلال« 
و»مبارزه با فساد و بی عدالتی« نباید تضعیف 

شوند.
ایشــان در همین زمینه افزودند: »تســلیم 
نشدن در برابر دشمن مستکبر و زورگو« نیز 
جزو اصول انقلاب اســت و اینکه در مقطعی 
با دشــمن مذاکره، صحبت و تعامل شود به 
معنای تســلیم شــدن در مقابل آن نیست، 
همچنانکه تا کنون تسلیم نشده و از این پس 

نیز نخواهیم شد.
رهبر انقلاب، حساسیت زدایی از اصول انقلاب 
را بخشــی از جنگ نرم وسیع و متنوع علیه 
ملت دانســتند و با دعوت از اهل فکر و قلم 
و صاحبان فعالیت هــای اجتماعی و مجازی 
برای مقابله با این نقشــه، افزودند: این تصور 
که اصول انقلاب برای مردم و آینده سودمند 
نیست خلاف واقع و بی انصافی محض است.

ایشــان با تأکید بر اینکه پایبندی به اصول 
انقلاب از مهمترین ابزارهای پیشرفت کشور 
است، خاطرنشان کردند: در طول این ۴3 سال 
هر جا پیشرفت و حرکت کرده ایم، محصول 
روحیه و مجاهدت افراد مؤمن و انقلابی بوده 
و هر جــا کار زمین مانده، پای فرصت طلبی، 
فساد، اشرافی گری و نگاههای غیرانقلابی در 

میان است.
حضرت آیت الله خامنــه ای در تذکری دیگر، 
همگان را به »حفظ وحدت و انسجام ملی« 
فراخواندنــد و تأکید کردند: البته در خصوص 
بعضــی کــه در مقابل انقلاب می ایســتند، 
انقلاب چاره ای جز ایســتادگی ندارد اما نباید 
»اختلاف نظر و ســلیقه« به جبهه گیری در 
مقابل یکدیگر، تضعیف امید و مخدوش شدن 

انسجام عمومی منجر شود.
ایشان با اشــاره به تخصص برخی دشمنان 
انقلاب در سیاست »تفرقه بینداز و حکومت 
کن« و تلاش آنها بــرای ایجاد اختلافهای 
مذهبی و درگیر کردن شیعه و سنّی، افزودند: 
نباید اجازه داد این مسائل در کشور اتفاق بیفتد 
و اوج بگیرد، همچنانکه قرن ها اســت شیعه 
و ســنّی در کشــور در کنار یکدیگر و بدون 
درگیــری و اختلاف زندگی کرده اند، بنابراین 
نباید برای اختلافها بهانه ای به وجود بیاید که 

خوشبختانه نیز به وجود نیامده است.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: حالا یک کسی 
حرف غلطی می زند و یک نفر هم احســاس 
تکلیف می کند اما این مســائل را نباید ادامه 

داد و همه باید انسجام عمومی را حفظ کنند.
ایشــان، جمهوری اســلامی ایران را مظهر 
اســلام و حاکمیت امت اسلامی خواندند و با 
اشــاره به اظهار علاقه و تعصب اهل سنت 
در کشورهای مختلف به جمهوری اسلامی، 
گفتند: مراســم های عظیم تجلیل از شهید 
سلیمانی در کشــورهای اسلامی نمونه ای از 
این علاقه و تعصب و پشتیبانی امت اسلامی 
از جمهوری اسلامی از شــرق آسیا تا غرب 

آفریقا است.
حضرت آیت الله خامنــه ای در توصیه بعدی 
با تأکید بر لزوم تقویت امید به آینده، گفتند: 
جوانِ امیدوار، بهتــر کار و تلاش و تحقیق 
می کند البته تقویت امیــد فقط با حرف زدن 
نیست و مســئولان باید با کار و تلاش خود 
که امروز بحمدالله به آن مشغول هستند، دل 

جوانان را از امید لبریز کنند.
ایشان با اشــاره به مکتوم ماندن موفقیتهای 
جمهوری اســلامی در عرصه های گوناگون، 
افزودنــد: با وجــود مشــکلات اقتصادی و 
معیشــتی بخصوص بــرای طبقات ضعیف 
و مشــکلاتی همچون مشــکلات بانکی و 
مالیاتی، جمهوری اســلامی دســتاوردهای 
مهمی در بخش های مختلف داشته که باید 
برای مردم و کسانی که فقط با بیان مشکلات 

از این موفقیتها غافل هستند، بیان شود.
حضرت آیت الله خامنه ای با تحسین گرایش 
مردمی و محسوس دولت، تقویت و تکمیل 
این حرکت را ضروری خواندند و افزودند: باید 
به وعده ها نیز در موعِد خود عمل کرد و اگر 
به هر دلیلی اجرای وعده ممکن نشد، صریح و 

صادقانه برای مردم توضیح داد.
ایشــان ایجاد ســازوکاری برای استفاده از 
دیدگاهها و شیوه های پیشنهادی صاحبنظران، 
متخصصان و مــردم و بررســی چگونگی 
استفاده از مشارکت های مردمی را در اقدامات 
دولت لازم دانســتند و به دولتمردان توصیه 
کردند از ظرفیت هــای مردمی برای نظارت 
عمومی بر مسائلی نظیر فساد و ویژه خواری 

نیز استفاده کنند.
رهبر انقلاب در پایان سخنانشان تأکید کردند: 
مسئولان با همه وجود برای مردم کار کنند و 
با نیت خالص، کار و تلاشِ محسوسِ فعلی را 
گسترش دهند تا خداوند این تلاش ها را هرچه 

بیشتر پُر برکت گرداند.

رهبر معظم انقلاب اسلامی:

دولت به وعده های خود در زمانش عمل کند

رئیسی در جلسه هیئت دولت:

نباید خسارات اولیه سیل باعث خسارات ثانویه سنگین تر شود
رئیس جمهور با بیان اینکه برخی خسارات ناشی از سیل به گونه ای است که اگر به 
سرعت برطرف نشود، باعث خسارات ثانویه و سنگین تر خواهد شد، تصریح کرد: 

خسارات سیل جمع بندی شود.
بــه گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه اطلاع رســانی ریاســت جمهوری، 
حجت الاسلام سیدابراهیم رئیسی بعد از ظهر یکشنبه در جلسه هیئت دولت که به 
صورت کامل به گزارش دهی و اخذ تصمیم برای رفع مشکل سیل زدگان کشور 
اختصاص داشت، پس از ارائه گزارش مفصلی از وضعیت ۴ استان سیل زده کشور 
از سوی وزرا و استانداران، ضمن تشکر از همه کسانی که در این چند روز برای 
کاهش آلام مردم ســیل زده تلاش کردند، گفت: کرمان، سیستان و بلوچستان، 
هرمزگان و فارس، همکاری و هم افزایی دستگاه های دولتی، نهادهای انقلابی و 
عمومی، نیروهای بسیج و نیروهای مسلح و نیروهای مردمی از جلوه های ویژه در 

موارد بروز حوادث طبیعی در کشورمان است.
وی با بیان اینکه برخی خسارات ناشی از سیل به گونه ای است که اگر به سرعت 

برطرف نشود، باعث خسارات ثانویه و سنگین تر خواهد شد، تصریح کرد: خسارات 
سیل جمع بندی و به جلسه بعدی دولت و یا حداکثر ظرف یک هفته ارائه تا هر 

چه سریع تر تصمیمات لازم در خصوص آن ها اتخاذ شود.
رئیس جمهور افزود: باید به شــکلی برنامه ریزی و اقدام شود که خسارات وارده 
به مردم در زمینه مســکن، شغل و لوازم ضروری زندگی آن ها به سرعت جبران 
و تأمین گردد و علاوه بر مبلغ دویســت میلیارد تومان که همین امروز به عنوان 
تنخواه به اســتان های سیل زده پرداخت می شود، رئیس سازمان برنامه و بودجه 
منابع لازم برای رفع نیازهای ضروری و فوری ســیل زدگان را محاسبه و تأمین 

نماید.
حجت الاسلام رئیسی ادامه داد: درس مهم سیل اخیر در ۴ استان جنوبی و شرقی 
کشــور این بود که باید در اجرای قانون مقابله با بحران ها جدی تر اقدام شــود. 
برابر گزارش های ارائه شــده در مناطقی که لایروبی انجام شده، خسارات سیل 
کمتر بوده و لذا ســتاد مدیریت بحران باید بر اجرای این قانون و به ویژه بخش 

پیش بینی های لازم برای بلایای طبیعی، به شکل جدی و مؤثرتری نظارت کند.
وی همچنین در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به سالروز شهادت جمعی از 
هموطنان مان در حادثه پرواز شماره 752 اوکراین، از مسئولان ذی ربط در دولت 
خواست که پیگیری های لازم برای رسیدگی به حقوق قانونی خانواده های آنان و 

رسیدگی به درخواست هایشان صورت گیرد.
در این جلســه وزرای نیرو، کشور، جهادکشــاورزی و معاون اول رئیس جمهور 
گزارش هایی از سفر خود به مناطق ســیل زده ارائه کردند. همچنین استانداران 
سیســتان و بلوچستان، هرمزگان، کرمان و فارس نیز به صورت ویدئو کنفرانس 
گزارشی از میزان خسارات و آخرین وضعیت امدادرسانی به سیل زدگان ارائه کردند.

علاوه بر این رؤســای کمیته امداد امام خمینی )ره(، بنیاد مســتضعفان انقلاب 
اسلامی، ستاد اجرای فرمان امام)ره( و رئیس ستاد مدیریت بحران کشور در این 
جلسه گزارشی از اقدامات صورت گرفته و برنامه های آتی خود برای امدادرسانی 

به سیل زدگان ارائه کردند.

مجتهدشبستری:

مذاکره مستقیم با آمریکا، چشم پوشی از بی تعهدی آنها در برجام است
عضــو مجلس خبرگان رهبری با بیــان اینکه مذاکره 
مســتقیم بــا آمریکا به معنــای نادیــده گرفتن تمام 
بی تعهدی ها و رفتارهای او در مذاکرات اســت، گفت: 
مستقیم یا غیرمســتقیم بودن مذاکره واقعیت را تغییر 

نمی دهد.
حجت الاســلام جواد مجتهد شبســتری عضو مجلس 
خبرگان رهبری در گفتگو با خبرنگار مهر، با اشــاره به 
مذاکرات هســته ای در وین اظهار داشت: آنچه تجربه 
نشان داده این است که هر کجا در مذاکرات به صورت 
جدی ورود داشــته باشیم و پای مواضع، اصول و آنچه 
مصلحت جامعه ایجاب می کند، اســتقامت کنیم طرف 
مقابــل کوتاه می آید و هرگاه عقب نشــینی کنیم و در 
مقابل خواســته های دشمن کوتاه بیاییم و پای مواضع 
و مصالح کشور نایستیم، آنها جلو خواهند آمد و ما باید 

عقب نشینی کنیم.

وی عنوان کرد: اساساً آمریکا همیشه از موضع طلبکار 
با کشور و مسئولین ما وارد مذاکره و گفتگو شده است 
و هیچ گاه احساس بدهکاری نمی کند و توجه نمی کند 
که بــا خروج خود از برجام چه لطمــه ای به حیثیت و 
آبروی خود در دنیا زده اســت. آنها همیشه می خواهند 
از موضع قدرت ورود کنند و همیشه به دنبال به دست 

آوردن امتیاز هستند.
عضو مجلــس خبرگان رهبری تصریــح کرد: مذاکره 
مســتقیم با آمریکا همانطور که پیش از این بارها گفته 
شــده اســت و همچنین طبق گفته های مقام معظم 
رهبری هیچ آورده ای برای کشــور نداشــته و نخواهد 
داشــت. در طول این سال ها و پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی مذاکرات مســتقیم و غیر مستقیمی که وجود 
داشت، همیشه آمریکا از موضع طلبکار وارد شده است. 
این همه کشــورهایی که آمریکا به آنها زور می گوید و 

با آنها ارتباط دارد چه نفعی از رابطه مســتقیم با آمریکا 
برده اند؟

مجتهد شبستری بیان کرد: بنابراین مذاکره و گفتگوی 
مستقیم یا غیر مستقیم تفاوت چندانی ندارد. آنچه مهم 
اســت اینکه خروجی مذاکرات و عمل کردن یا نکردن 
طرف مذاکره بــه وعده ها و تعهدات مورد ارزیابی قرار 
گیرد. مستقیم یا غیرمســتقیم بودن مذاکره نمی تواند 

واقعیت را تغییر دهد.
وی اضافــه کرد: باطن طرف های مذاکره کننده زمانی 
مشخص می شود که ببینیم آیا به وعده ها و گفته های 
خود عمل می کنند و پایبند هســتند یا غیر این اســت. 
آنچه اهمیــت دارد صداقت طرف مقابل و پایبند بودن 
طرف مقابل اســت که در میدان سیاســت و مذاکره 

اهمیت دارد.
عضــو مجلس خبرگان رهبری تاکید کرد: اگر ما امروز 

قصد مذاکره مستقیم با آمریکا داشته باشیم بدون اینکه 
آمریکا مجبور به عمل به تعهدات پیشین خود باشد، به 
معنای نادیده گرفتن تمام بــی تعهدی ها و رفتارهای 
طرف مقابل است. مذاکره مستقیم یعنی ما از خطاهای 
طرف مقابل و بی تعهدی ها و رفتارهای غیر مسئولانه 

او چشم پوشی کنیم.
مجتهد شبســتری با بیان اینکــه ورود ما به مذاکرات 
حتی مذاکره غیر مستقیم اغماضی است نسبت به آنچه 
طرف مقابل انجام داده است، گفت: ما اگر می خواستیم 
مثل آنها رفتار کنیم طبیعتاً باید مقابله به مثل می کردیم 
و مذاکره مجدد را نمی پذیرفتیم و این بزرگواری و رفتار 
کریمانه ملت ایران است که قبول کردند مجدد مذاکره 
داشــته باشند. مذاکره مســتقیم امروز به معنای چشم 
پوشــی از خطاها و بی تعهدی ها و غیر مسئولانه عمل 

کردن آمریکا و طرف های غربی خواهد بود.
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

جامعه اخبار

پزشکی قانونی ایران، پزشکی 
قانونی برتر منطقه است

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: پزشکی 
قانونی ایران، پزشــکی قانونی برتر منطقه است و باید 
این موضوع را در قالب ارتباطات قوی تر با کشورهای 
منطقه به دنیا نشان دهیم زیرا نتایج آن به نفع کشور 

و نظام خواهد بود.
به گزارش ایرنا ســازمان پزشکی قانونی کشور، بهرام 
عین اللهی روز یکشــنبه در شــورای مدیران سازمان 
پزشکی قانونی کشور افزود: مباحث مرتبط با مرجعیت 
علمی به عنوان یک برنامه و نقشه راه مورد توجه قرار 
گیرد و با افزایــش کنفرانس های با موضوع مرجعیت 
علمی به ویژه در ســطح منطقه، توانمندی های این 

سازمان علمی به دیگر کشورها نشان داده شود.
وی اظهار داشــت: در اروپا کنفرانس های علمی بدون 
توجه به مرز کشورها برگزار می شود اما در جهان سوم 
و منطقه ما کشورها از هم بیگانه  هستند، در حالی که 
برای بیان توانایی های علمی و رسیدن به مرجعیت در 
سطح منطقه باید کنفرانس های علمی منطقه ای برگزار 

کنیم.
وزیر بهداشت از آمادگی این وزارتخانه برای همکاری 
با پزشکی قانونی و فراهم کردن زیرساخت های لازم 
در برگزاری کنفرانس های منطقه ای خبر داد و گفت: 
با بهره گیری از ظرفیت های وزارت امور خارجه و دید 
مثبت آن وزارتخانه به موضوع مرجعیت علمی، می توان 

زمینه برگزاری این کنفرانس ها را فراهم کرد.
عین اللهی با اشــاره به پیشرفت های پزشکی قانونی 
افزود: پزشکی قانونی در سال های اخیر با تحولات قابل 
توجهی مواجه بوده و امروزه به پیشرفته ترین تکنولوژی 

و دستگاه ها مجهز است.
وی تصریح کرد: این سازمان در بخش های تخصصی 
مختلف هم چون ژنتیک و آزمایشگاه های تخصصی 
پیشرفت های قابل توجهی داشته و با تکیه بر این علوم 
توانسته به درخواست های مردم و مراجع قضایی پاسخ 

دهد.
وزیر بهداشت با بیان این که نگاه ما به پزشکی قانونی 
به عنوان یک دانشــگاه برجسته است، افزود: پزشکی 
قانونی جزئی از نظام ســلامت کشــور است و از نظر 
محتوایی تشــابهات زیادی با وزارت بهداشــت دارد؛ 
بنابرایــن زمینه های همکاری بین این دو دســتگاه و 
انجام پژوهش های مشترک و کاربردی در موضوعات 

مختلف فراهم است.
وزیر بهداشت همچنین تصریح کرد: پزشکی قانونی با 
وجود پیشرفت های قابل توجه، باز هم نیاز به تقویت 
دارد، بنابراین وزارت بهداشت در تأمین نیروی انسانی 
مورد نیاز، افزایــش تعداد اعضای هیات علمی و .... با 
پزشکی قانونی همکاری خواهد کرد تا این سازمان نیز 

در کارشناسی ها تخصصی تر عمل کند.
وی با موافقت در خصوص تشــکیل کمیته مشترک 
برای اجرای تفاهمنامه با پزشــکی قانونی، خواســتار 

رسیدگی، توجه و اجرای این تفاهمنامه مشترک شد.
عین اللهی با بیان اینکه پزشــکان برای موفقیت باید 
نتایج و خروجی اقدامات خود را مورد توجه قرار دهند، 
گفت: بهترین نظام ارزشیابی در دنیا ارزیابی خروجی کار 
است. پس باید دید که آیا یک پزشک خروجی کاری 

مفیدی در جامعه داشته یا نه؟
وی خاطرنشــان کرد: بهترین ارزشیابی خروجی برای 
پزشکان، پزشــکی قانونی و کمیســیون های قصور 
پزشکی است که میزان شکایات و قصور و خطا در هر 

رشته و تخصص در آن قابل بررسی و مشاهده است.
وزیر بهداشت گفت: پزشکی قانونی باید خروجی فعالیت 
پزشــکان و نتایج به دســت آمده در کمیسیون های 
تخصصــی را به صورت بازخورد به وزارت بهداشــت 
ارائه دهد تا با بررســی علل بروز مشکلات، نسبت به 

برنامه ریزی برای رفع آن ها اقدام شود.
وی خواستار ارتباط مستمر پزشکی قانونی با گروه های 
آموزش پزشــکی برای گزارش، بررسی و ارائه موارد 
خطاهای پزشکی و به دنبال آن اصلاح نظام آموزش 

پزشکی کشور شد.
عین اللهی افــزود: برای جلوگیری و کاهش خطاهای 
پزشکی یک راه کار آن است که پزشکان تنها بر اساس 
کوریکولوم های آموزشی اجازه فعالیت داشته باشند و اگر 
پزشکی خارج از آن اقدام به خدمات درمانی کرد، خطا 

در نظر گرفته شود.
وزیر بهداشت با بیان اینکه بسیاری از خطاهای پزشکی 
توســط افرادی صورت می گیرد که آموزش های لازم 
در آن زمینــه را ندیده اند،  گفت: بــرای ارائه هر گونه 
خدمت پزشکی ملاک باید تنها کوریکولوم تخصصی 
و آموزش های دانشــگاهی باشد نه دوره های آموزش 
کوتاه مدت. بنابراین پیشنهاد می شود پزشکی قانونی 
در بررسی موارد قصور و خطاهای پزشکی، کوریکولوم 

آموزشی رشته پزشک را نیز در اختیار داشته باشد.
عین اللهی خودکفایی در تجهیزات و مواد دارویی را یک 
موضوع ضروری دانست و گفت: با توجه به تهدیدها و 
تحریم های موجــود هیچ راهی به جز نگاه به درون و 
تکیه بر توان داخلی نداریم از همین رو وزارت بهداشت 
از هرگونه اقدام در جهت خودکفایی حمایت می کند.وی 
خاطرنشان کرد: در بحث خودکفایی، پزشکی قانونی 
نیز پروژه های قابل انجام در این بخش را تعریف کند، 
چرا که منابع را در اختیار داریم اما به کارگیری آن نیاز 
به برنامــه دارد.به گفته عین اللهی اگر در بحث تولید 
واکسن کرونا نیز به خودکفایی نرسیده بودیم هم اکنون 
در بحث تأمین واکســن با مشــکل مواجه می شدیم 
در حالــی که هم اکنون 6 مرکز تولید واکســن کرونا 
در کشور فعال اســت.وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــکی در بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره 
به موفقیت های کشــور در بحث مهار و کنترل کرونا 
گفت: کشــورهای اروپایی و آمریکا با وجود آن که به 
دلیل تبلیغات گسترده همواره از قدرتمندترین نظام ها 
نشان داده می شدند اما در موضوع کرونا نتوانستند این 
بیماری را در کشورهایشان آن طور که انتظار می رفت 
مهار کنند.وی با تأکید بر این که موضوع کرونا واقعیت 
قدرت کشــورها و توانایی آن ها را نمایان کرد، افزود: 
این که کشــوری بتواند این بیماری را مهار کند نشانه 
قدرت و توانایی آن است، چنان که کشور ما با تکیه بر 
توان مردم و حمایت نهادهای مردمی و بسیج توانست 

بیماری کرونا را کنترل و مهار کند.

کمیاب  گونه های 
باغ گیاه شناسی   
 در خطر نابودی

رئیــس موسســه تحقیقات جنگل هــا و مراتع 
کشــور ضمن اشــاره به ارزش اکولوژیک باغ 
گیاهشناســی تهران نســبت به تاثیر ســاخت 
بــرج های متعدد در حریم ایــن پارک بر تولید 
آلودگی های صوتی و هوا، کاهش ســطح آب و 
از بین رفتن گونه های خاص باغ گیاه شناســی 
هشدار داد و خواســتار لغو مجوز ساخت و ساز 

در این محدوده شد.
به گزارش ایســنا، در اواخر دهه ۴۰ خورشیدی 
بخشــی از اراضی چیتگر به دلیــل دور بودن 
از شــهر و همه تهدیدهایــش برای احداث باغ 
گیاهشناســی انتخاب شــد. عملیات طراحی و 
احداث این باغ از سال 13۴8 توسط کارشناسان 
ایرانی و بــا همکاری تعدادی از کارشناســان 
خارجــی آغاز و نقشــه جامع باغ طراحی شــد 
تا  در این باغ رویشــگاه های ایرانی و جهانی 
طراحی شــد که نهالستان و گلخانه های تکثیر 
مواد گیاهی مورد نیاز باغ را تامین می کنند اما 
حالا قرار است در همســایگی شمال باغ ده ها 
برج چند 1۰ طبقه به عرض یک خیابان فاصله 

با این باغ ساخته شود.
عــادل جلیلی در گفــت و گو با ایســنا درباره 
محل درنظر گرفته شده برای بلند مرتبه سازی 
درمحدوده باغ گیاه شناســی اظهار کرد: زمین 
منتخب برای بلند مرتبه سازی در ضلع شمالی 
باغ گیاه شناســی و در ادامه پارک چیتگر قرار 

دارد.
وی افــزود: با گــذر بزرگراه حکیــم از منطقه 
22، قســمتی از میــدان تیــر از محــدوده با 
غ گیاهشناســی جدا شــد و یــک باریکه بین 
بخش شــمالی باغ گیاه شناسی و بخش جنوبی 
بزرگــراه حکیم به وجود آمد. بر اســاس طرح 
تفصیلی منطقه 22 قرار شــد که این قســمت 
را به عنوان بخش آموزشــی در نظر بگیرند که 
هم تراکم نداشته باشــد و هم ساختمان ها کم 
ارتفاع باشــند تا باغ گیاه شناسی را تحت تاثیر 
قــرار ندهند امــا بعد از مدتی شــنیدیم که در 
ایــن محدوده می خواهند برج هــای بلند مرتبه 
بسازند. با شهرداری منطقه 22 و شورای عالی 
شهرسازی نامه نگاری کردیم که اگر این پروژه 
در این محدوده انجام شود فاجعه به بار خواهد 

آمد.
رئیــس موسســه تحقیقات جنگل هــا و مراتع 
کشــور با اشــاره بــه قدمت باغ گیاه شناســی 
اظهار کرد:5۰ ســال پیش که پروژه ســاخت 
باغ گیاه شناســی شروع شد، در این منطقه هیچ 
گونه ســاختمانی وجود نداشــت و بالاتر از آن 
میدان چیتگــر بود که به کوه ختم می شــد و 
اطراف باغ گیاه شناســی هم پارک چیتگر قرار 

داشت.
جلیلــی ادامه داد: اولین تاثیر گســترش منطقه 
22 در این بخش و ســاخت ساختمان های بلند 
پایین آمدن ســطح آب چاه باغ بــود که قبلا 
میزان آب برداشــتی 2۰۰لیتر در ثانیه بود و در 
حال حاضر زیر ۹۰ لیتر در ثانیه اســت بنابراین 
کم آبی به شــدت بــاغ گیاه شناســی را تهدید 
می کنــد. وزارت نیــرو برای رفع این مشــکل 
جدی درتلاش اســت ولی اگر این ساختمان ها 
در محدوده باغ گیاه شناســی ساخته شوند باید 

باقی مانده را بخوانیم. ۹۰لیتر آب  فاتحه 
وی بــا بیان اینکه باغ گیاه شناســی ملی ایران 
گنجینه حفاظت از ذخایر ژنتیکی کشــور است 
و گونه هــای گیاهی کــه در طبیعت در معرض 
خطر انقراض هستند در آن نگهداری و حفاظت 
می شــوند، تاکیدکرد:وقتی که ســاختمان های 
بلند در کنار باغ گیاه شناســی  قــرار می گیرند 
از نظر محیط زیســتی منطقه را به شدت تحت 

می دهند. قرار  تاثیر 
رئیــس موسســه تحقیقات جنگل هــا و مراتع 
کشــور اضافه کرد: مطمئن باشید که با حضور 
ســاختمان های زیــاد و جمعیت بــالا در این 
محدوده و ایجاد آلودگی های صوتی و هوایی و 
کاهش ســطح آب، گونه های خاصی که در باغ 

گیاه شناسی قرار دارند، از بین می روند.
حریم  گیاه شناســی  داد:باغ هــای  ادامــه  وی 
ســاخت دارنــد و هیچوقت در هیــچ نقطه از 
جهــان در اطراف باغ های گیاه شناســی، اجازه 
ساختمان ســازی داده نمی شــود تــا منظــره 
نشود. حدود  ایجاد  برای شــهروندان  نامناسب 
2۰ سال پیش ما از داخل باغ گیاه شناسی رشته 
کوه هــای البرز را می دیدیــم و در کل منظره 
زیبا و خاصی وجود داشت ولی امروزه متاسفانه 
ســاختمان های بلند مرتبه جایگزین این منظره 
زیبا شــده اند. حالا اگر ســاختمان های بالای 
بزرگراه حکیم ســاخته شوند مردم باید به جای 
باغ گیاه شناســی، ساختمان های بلند را ببینند.

جلیلی با بیان این که پهنه ای که در حال حاضر 
باغ گیاه شناسی در آن قرار گرفته در کنار بلوار 
پژوهش اســت و بلوارپژوهش مجموعه مهمی 
اظهارکرد:  است،  معتبرکشور  پژوهشگاه های  از 
هیچوقت در کنار موسســه های پژوهشی ملی 
ســاختمان های بلند نمی ســازند. نمی دانم چرا 
مختلفی  پژوهشی  موسســات  گیاه شناسی،  باغ 
کــه در این محــدوده قرار دارند مــورد توجه 
قــرار نمی گیرند.وی افزود: ایــن تصمیم گیری 
شــهرداری واقعا جای تعجــب دارد چرا که در 
بیشــتر کلانشــهرها به خصوص در کشورهای 
به عناوین  باغ های گیاه شناســی  توســعه یافته 
مختلف مورد حمایت شهرداری و شورای شهر 
قــرار می گیرند اما اینجا مورد حمایت قرار نمی 

گیرند.

وزیر آموزش وپــرورش از طراحی و اجرای 
طرح »ارتقــای مهارت برنامه نویســی و 
ســواد دیجیتالی دانش آمــوزان و معلمان 
دوره ابتدایی« در راستای ایفای مسئولیت 
اجتماعی و رشد یکی از ساحت های تربیتی 
تشــکر و تاکید کرد که ایــن طرح یک 
فعالیت شعاری و تبلیغی نباشد، دانش آموز 
را وجه المصالحه ارتقای خودمان نمی دانیم، 
باید این کار بــه جد و همه جانبه پیگیری 

شود.
به گزارش ایســنا، یوسف نوری در مراسم 
افتتاحیه و تبیین »طــرح ارتقای مهارت 
برنامه نویسی و سواد دیجیتالی دانش آموزان 
و معلمان دوره ابتدایی«، ضمن گرامیداشت 
سالروز حماســه 1۹ دی ماه اظهار کرد: از 
مدیران و معلمــان عزیز که در خط مقدم 
آموزش تلاش می کنند قدردانی می کنم. 
آنها کار ســختی در این شــرایط بیماری 
فراگیر جهانی کرونا که دو سال است با آن 

درگیر هستیم انجام دادند.
وی با اشــاره بــه طرح ارتقــای مهارت 
برنامه نویسی و سواد دیجیتالی اظهار کرد: 
فرصتی فراهم شــده اســت تا به یکی از 
حلقه های مفقوده  آموزش که به آن توجه 
نشــده بود، توجه کرده و برای آن برنامه 
داشته باشــیم. در سال ۹۰ یک سخنرانی 
درباره فناوریِ همراه داشتم و این موضوع را 
مطرح کرده بودم که در آینده نه چندان دور 
دگرگونی هایی رخ داده و باید از شیوه های 

جدید آموزش استفاده کنیم.
وزیر آموزش وپــرورش افزود: علت در این 
است که در عصر رســانه نمی توان مانند 

عصر کشاورزی کار کرد. آموزه های دینی 
ما هم تاکید دارد که باید فرزندانتان را برای 
عصر خود تربیت کنید. در آموزش وپرورش 
باید یک آینده نگری وجود داشــته باشد و 

زمان آینده را در نظر داشته باشد.
نوری با بیان اینکــه در دنیا از روش هایی 
که برای دانش آموزها جذاب باشــد برای 
این آموزش ها اســتفاده کرده اند گفت: ما 
به میل خودمان دانش آموزان را سوژه، ابژه 
یا کنشــگر اجتماعی می بینیم، ولی امروز 
می گویند دانش آموز باید همراهِ پژوهشگر 
بــوده و در دانش بنیان ها حضور داشــته 
باشــد و محیط آموزشی اش، شرکت های 
دانش بنیان  باشــد. این مــوارد مربوط به 
ســال 2۰۰۰ اســت و نه حالا. اکنون باید  
پیش بینی های مربــوط به آینده را مطالعه 
کرد.وی ادامه داد: سواد دیجیتال منجر به 
پر کردن شکاف های ارتباطی و اطلاعاتی 
می شود و لازم اســت جدی گرفته شود. 
نباید به سمت سواد اســمی برویم؛ سواد 
اسمی یعنی یک  موضوع را انتقال می دهیم 
و در لایــه اول، »دانش« قــرار می گیرد 
در حالــی کــه در طبقه بندی های جدید 
علوم، عمق یادگیری زیاد شده است.وزیر 
آموزش وپرورش  با طرح این پرسش که در 
این شرایط اجرای طرح »سواد دیجیتالی« 
چه اهمیتی برای ما دارد؟ اظهار کرد: وقتی 
این آموزش برای دانش آموز جذاب است، 
به یک رویداد تبدیل می شود و دانش آموز 
نتیجه کار خــودش را می بینــد. یکی از 
رســالت هایی که ما داریم تربیت شــش 
ســاحتی است که از جمله آنها می توان به 

تربیت علمی و فناوری اشاره کرد. مهم ترین 
موضوع در این طرح تحولی این است که 
دانش آمــوز از این کار لــذت ببرد. به نظر 
می رسد طرح مذکور گام خوبی برای شروع 
تربیت در ساحت های دیگر باشد. متاسفانه 
در ســاحت آموزش، متوقف شده ایم.نوری 
اضافه کرد: رشــد ساحت تربیتی علمی و 
فناوری، ما را به سمت مدارس نسل سوم 
یعنی مدارس کارآفرین هم می برد و سواد 
را از سواد اسمی به سمت سواد مفهومی و 

بعد سواد عملکردی سوق می دهد.
وی با اشــاره به اینکه لازم است چند کار 
برای استقرار سواد چندبعدی یا دانش آموز 
و مدرســه با مســئولیت اجتماعی انجام 
شود گفت: نخســت اینکه زمینه ها یعنی 
شــخصیت، هــوش، اســتعداد و رغبت 

دانش آموز را بشناســیم. بایــد تربیت را از 
جایی شروع کنیم که متربی می خواهد و به 
جایی ختم کنیم که او مسئولیت آفرین شود. 
دوم اینکه پــس از انتقال آموزش، مهارت 
را کامل به او بیاموزیم، به گونه ای که برای 
وی جذاب و با استفاده از روش های نوین 
باشد. لزومی ندارد مهارت کدنویسی را در 
کلاس های خشک ارائه کنیم. لزومی ندارد 
حتماً خود ما آمــوزش را اداره کنیم. اگر از 
بیرون مشارکت نگیرید نتیجه نمی گیرید. 
مراکز دانش بنیان هســتند کــه می توانند 
کمک کنند. از مســئولیت اجتماعی افراد 

استفاده کنید، آنها کمک می کنند.
وزیر آموزش وپرورش افزود: اگر ما از مردم، 
طلب کنیــم، مردم بــه آموزش وپرورش 
اعتماد دارند و وارد می شوند. دانشجوهای 

توانمند را شناسایی کنید که بیایند آموزش 
کدنویســی و ســواد دیجیتــال را برای 
دانش آمــوز انجام دهنــد؛ منتها با رعایت 
پروتکل های آموزش وپرورش همراه باشد. 
آموزش وپرورش باید محل تردد مردم باشد 
و اگر این گونه نباشــد آب جــاری و موج 
خروشان نخواهد بود. از ظرفیت اولیاء نیز 

استفاده کنید.
نوری با بیان اینکه امید است این مدارس 
کــه برای اجرای آزمایشــی طرح ســواد 
دیجیتالی انتخاب شــده اند نزدیک مراکز 
نــوآوری باشــند گفت: وزیر علــوم قبلًا 
وعده ای برای در اختیــار قرار دادن مراکز 
نوآوری به دانش آموزان داده بود. مهارت را 
حتی المقدور در مکان های جذاب و جالب به 

دانش آموزان، آموزش دهید.
وی افزود: مرحله بعدی، فراگیری مسئولیت 
اکنون بحث مسئولیت  اســت.  اجتماعی 
اجتماعی شــرکتی مطرح است که باید از 
آن استفاده کرد؛ مخصوصاً از شرکت هایی 
که در حوزه فناوری ارتباطات و اطلاعات 
کار می کنند بخواهیم به مدرســه بیایند و 

کدنویسی را آموزش دهند.
وزیر آموزش وپــرورش از طراحی و اجرای 
این طرح در راســتای ایفای مســئولیت 
اجتماعی و رشــد یکی از ســاحت های 
تربیتی تشکر و تاکید کرد که این طرح یک 
فعالیت شعاری و تبلیغی نباشد، دانش آموز 
را وجه المصالحه ارتقای خودمان نمی دانیم، 
باید این کار بــه جد و همه جانبه پیگیری 
شود و امید اســت به نتایج مطلوب دست 

یابیم.

رئیس کانون عالی بازنشســتگان تامین اجتماعی با 
اشاره به نگرانی بازنشستگان و بیمه شدگان از لایحه 
بودجه گفت: کســری بودجه و عــدم پرداخت بدهی 

دولت به تأمین اجتماعی علامت خطر جدی است.
علی اصغر بیات در گفتگو با خبرنگار مهر در خصوص 
وضعیت معیشت بازنشستگان و همچنین توجه به آن 
در بودجه سال آتی گفت: در بودجه 1۴۰1 کل کشور 
آنگونه کــه باید به وضعیت شــکننده و نگرانی های 
بازنشســتگان و مســتمری بگیران تأمین اجتماعی 

توجه نشده است.
وی با اشــاره به عقب ماندگی تکالیف مقرر و قوانینی 
که چندین ســال است به بهانه های مختلف بر زمین 
مانده گفت: بودجه کل کشــور که نمایانگر نقشه راه 
یک ساله است، باید امید بخش، حامی و ارتقا دهنده 
وضعیت زندگی آن دسته از افرادی باشد که سال های 
زیادی برای اعتلا و پیشرفت این آب و خاک زحمت 
کشیدند و نباید در زمان بازنشستگی دغدغه معیشت 

و گذران زندگی داشته باشند.
بیات همچنین گفت: درست است که کشور در شرایط 
ســخت تحریمی به ســر می برد و با محدودیت های 
زیادی دســت و پنجه نرم می کند، اما چرا باید اقشار 
ضعیف و حداقل بگیران بیشــترین فشــار و ریاضت 

اقتصادی را تحمل کنند و بی پناه بمانند؟

وی گفت: جمعیت چندین میلیونی مستمری بگیران 
تأمین اجتماعی نگران مشکلات فزاینده ای است که 
امنیت خاطر آنها را هدف قرار داده است. واقعاً تأمین 
امنیت معیشــت و درمان ۴۴ میلیون بیمه شده تأمین 
اجتماعی موضوع ساده ای است که برخی از مسئولان 

به راحتی از کنار آن رد می شوند؟
جمعیت چندیــن میلیونی مســتمری بگیران تأمین 

اجتماعی نگران مشکلات فزاینده ای است که امنیت 
خاطر آنها را هدف قرار داده اســترئیس کانون عالی 
کارگران بازنشســته و مســتمری بگیر سراسر کشور 
خاطر نشــان کرد: سرنوشــت میلیون ها بیمه شــده 
و تحت پوشــش ســازمان تأمین اجتماعی از جمله 
بازنشستگان و مستمری بگیران به بودجه کل کشور 
گره خورده اســت.بیات افزود: نمایندگانی که در ایام 

انتخابات از همه تلاش خود برای کسب رأی و ورود 
به مجلس شورای اسلامی اســتفاده کردند و گوش 
شــنوا و دیدگان بینای بازنشســتگان بوده اند، در این 
مقطع حســاس هم باید پای کار باشــند.وی افزود: 
کسری بودجه سازمان تأمین اجتماعی که بخش قابل 
توجــه آن ماحصل تحمیل قوانین و ســنگین کردن 
تعهدات خارج از وظایف این سازمان، بدون پیش بینی 
اعتبارات لازم و عدم پرداخت بدهی های انباشته شده 
دولت از سال های گذشته است را باید علامت خطری 
جدی ببینیم.بیات ادامه داد: بازنشستگان و مستمری 
بگیران تأمین اجتماعی با دقت و حساســیت زیادی 
ســطح دغدغه مندی نمایندگان مجلس را نسبت به 

نگرانی ها و گرفتاری های خود رصد می کنند.
وی گفت: ما خواســتار پیش بینــی و پرداخت بدهی 
جاری و انباشــته دولت به سازمان تأمین اجتماعی در 
بودجه 1۴۰1 هســتیم تا انتظارات و مطالبات قانونی 
خــود از جمله تداوم متناســب ســازی را پیگیری و 

عملیاتی کنیم.
رئیس کانون عالی بازنشستگان تأمین اجتماعی گفت: 
رایزنی ها و گفتگوهای فشــرده خــود را با مجلس و 
دولت تــا اصلاح رویه های موجــود و موضوع تادیه 
بدهــی دولت به ســازمان تأمین اجتماعی در ســال 

1۴۰1 ادامه خواهیم داد.

وزیر آموزش وپرورش:

 دانش آموز را وجه المصالحه ارتقای خودمان نمی دانیم

رئیس کانون عالی بازنشستگان تامین اجتماعی عنوان کرد:

نگرانی بازنشستگان از بودجه 1401

رئیس شورای شهر تهران خبر داد:

آغاز طرح جمع آوری معتادان متجاهر در پایتخت

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران مطرح کرد:

به دنبال احقاق حقوق شهدای سانحه هواپیمایی هستیم

رئیس شــورای شــهر تهران از آغــاز طرح جمع 
آوری معتادان متجاهر در پایتخت از روز گذشــته 

خبر داد.
به گزارش ایســنا، مهدی چمران در پایان  ســی 
و هشتمین جلســه علنی شــورای اسلامی شهر 
تهــران، در جمع خبرنگاران در تشــریح مصوبات 
این جلســه گفت: در جلسه امروز یکشنبه دعوتی 
از رئیس ســازمان فرهنگی و هنری شــهرداری 
تهران، انجام شــده بود تا گزارشــی از عملکرد و 
برنامه های آینده خود ارائه کنند. پیشــتر معاونت 
اجتماعی شــهرداری تهران برنامه های خود را در 
صحن شــورا تشــریح کرده بود؛ اما امروز برای 
اولین بار در دوره جدید شــورا ســازمان فرهنگی 

و هنــری برنامه های خود را ارائــه کرد و اعضاء 
سوالات خود را مطرح کردند.

وی افزود: درادامه این جلســه گزارشــی توسط 
آقــای امانی در ارتباط با معضــلات منطقه 15 و 
همچنین بازدید میدانی که از این منطقه داشــتند 
ارائه شد. شــهردار منطقه نیز با حضور در صحن 
شورا توضیحاتی را در مسیر حل و فصل مشکلات 
مردم ارائه کردند. این مشــکلات عموما از جنس 
آســیب های اجتماعی اســت؛ البته بحث تکمیل 
نیازهای بزرگراه شــهید رســتگار مقدم نیز مطرح 
شــد که از این طریق دسترسی های مردم راحت 
تر شود و به از بین رفتن آسیب های اجتماعی در 
این محدوده نیز کمک کند.چمران آخرین دستور 

کار جلســه امروز شــورا را موضوع موزه های در 
اختیار شــهرداری تهران عنــوان کرد و افزود: در 
جلسه گذشــته یک فوریت این لایحه به تصویب 
رسیده بود که در این جلســه با ارائه پیشنهاداتی 
و انــدک اصلاحاتی به تصویب اعضای شــورای 
شهر تهران رسید.رئیس شــورای شهر تهران در 
خصوص رفع معضل آسیب های اجتماعی به ویژه 
معتادان متجاهر گفت: از روز گذشــته شهرداری 
بــا همکاری پلیس، اســتانداری و دادســتانی در 
قالب مجموعه قــرارگاه اجتماعی کار جمع آوری 
معتــادان متجاهر را آغاز کرده کــه در قالب این 
طرح به هر یک از این دســتگاهها سهمیه ای داده 
شــده برای مثال به شــهرداری تهران، ســهمیه 

5۰۰۰ نفر داده شده تا بازپروری افراد انجام شود 
و به آنها کارآموزی نیز داشــته باشــند تا پس از 
بیرون آمدن بتوانند به کاری مشــغول شوند؛ چرا 
کــه در غیر این صورت بار دیگــر به حالت قبلی 

بر می گردد.
وی تاکیــد کرد: تقســیم کار در ایــن مجموعه 
انجام شــده و البته پیشنهاد شد که برای موضوع 
گرمخانــه و محیط های باز پــروری مکان یابی 
در محیط های مســکونی انجام نشود چرا که در 
حــال حاضر گرم خانه منطقه 15 صبح ها افراد از 
آن خارج می شــوند ودر محله پخش می شــوند 
لذا اولین مشــکل برای مردم این محدوده ایجاد 

می شود.

رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگــران گفت: اگر 
بخواهیــم جبرانی در رابطه با این حادثه داشــته 
باشــیم به جز ابــراز شــرمندگی و مطالبه گری 

حقوق این عزیزان چیزی نخواهد بود.
به گزارش خبرنگار مهر، امیرحســین قاضی زاده 
هاشــمی، رئیس بنیاد شــهید و امــور ایثارگران 
در نشســتی به مناسبت ســالروز شهادت جمعی 
از هموطنان در ســانحه هواپیمای مســافربری 
اوکرایــن گفت: عــرض خیر مقدم بــه خانواده 
عزیزانی دارم که در ایــن حادثه دلخراش پرواز 
کردند.وی افزود: ما وظیفه داشــتیم در این ایام 
بنا بر وظیفه خودمان که پاسداشــت یاد شــهدا 
اســت برنامه ای را برای زنده نگه داشــتن یاد و 
نام شأن داشته باشــیم.رئیس بنیاد شهید تصریح 
کــرد: از این برنامه اســتفاده کردیــم تا گفت و 

گویی با خانواده این عزیزان داشته باشیم.
در ادامــه این برنامه رســتم قاســمی، وزیر راه 
و شهرســازی در نشســتی به مناســبت سالروز 
شهادت جمعی از هموطنان در سانحه هواپیمای 
مسافربری اوکراین گفت: وزارت راه و شهرسازی 
به عنوان مجموعه ای که بخش هوایی کشــور را 
اداره می کنــد ایــن حادثه را تســلیت می کند و 
امیدواریــم بتوانیم به وظیفه خــود در خصوص 
این حادثه عمل کنیم.وی افزود: از خانواده شــما 
عزیزان که با صبر و شکیبایی خود در این حادثه 
بــه حفظ انقلاب و رهبری کمک کردند تشــکر 

می کنم.
قاســمی بیان کرد: بر اساس قوانین سازمان های 
بین المللــی ما وظایفی در قبال خانواده شــهدا 
داریم و به دنبال آن هســتیم که این وظایف را 

انجام دهیم. به خوبی 
وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: خواهشمندیم 
که خانــواده این عزیزان اجــازه دهند که ما در 
خدمت شأن باشیم و به آنها خدمت رسانی کنیم.

در ادامه یکی از خانواده های شــهدای ســانحه 
هواپیمایی اوکراین بــه بیان درد و دلی پرداخت 
و گفــت: از زمان شــهادت بچه هــای ما میان 
خانواده های عزیزشــان و مســئولان بنیاد شهید 

است. افتاده  فاصله 
وی با اشاره به سوءاســتفاده شبکه های غربی از 
این حادثه بیان کرد: چرا اجازه سوءاســتفاده به 

غربی ها را با فاصله گیری از ما می دهید.
مادر شهیده شکیبا فقاهتی تصریح کرد: متأسفانه 
این شکاف هر روز بیشتر می شود؛ ما همه از یک 
آب و خاک هســتیم، ریشه ما در این کشور است 

از این حادثه سوءاستفاده شود. و نمی خواهیم 
در پایــان؛ امیرحســین قاضــی زاده هاشــمی، 
رئیس بنیــاد شــهید در امور ایثارگــران گفت: 
عزیزمان  خانواده هــای  را  ارزنــده ای   مطالــب 

کردند. بیان 
وی افزود: من خودم ســابقه همکاری با بعضی 
از این عزیزان و خانواده های آنان را داشــتم اما 
لکنتــی که در زبان کســانی که در این جلســه 
هســتند و بســیاری از مســئولان در برخورد با 
خانواده این عزیزان که داغدار این حادثه هستند 

ناشی از شرمندگی از این حادثه است.
رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران تصریح کرد: 
اینکه نمی دانیم با چه زبانی با شما سخن بگوییم 
ناشی از شرمندگی و سردرگمی در خصوص این 

است. حادثه 



مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با بیان اینکه بخشی از 
فروش نفت ما از ســوی بخش  خصوصی انجام می شود، 
گفت: در دولت سیزدهم بخشــی از بازارهای ازدست رفته 
نفت احیا شد و هرچه نفت می فروشیم، پولش را می گیریم.

 درآمدهای نفت ایران در ماه های اخیر نه تنها افزایش قابل 
ملاحظه ای داشــته است، بلکه به گفته مدیرعامل شرکت 
ملی نفت ایران، همه منابع حاصــل از فروش نفت ایران 
وصول شده و درآمد نفتی معوق در دولت سیزدهم نداریم. 
محسن خجســته مهر از نحوه خنثی ســازی تحریم های 
نفتی می گوید و خبر می دهد کــه اکنون بعضی بازارهای 
ازدست رفته نفت احیا شده و بخش خصوصی نیز مجدد به 
بحث فروش نفت وارد شــده است، البته با دریافت تعهدها 

و رعایت مقررات.
در ادامه مشــروح گفت وگو با مدیرعامل شرکت ملی نفت 

ایران را می خوانید.
آیا برنامه ای برای خنثی سازی تأثیر تحریم ها در 

صنعت نفت دارید؟
در بحث خنثی ســازی تحریم ها، اگر به مؤلفه های اقتصاد 
مقاومتی توجه کنیم، روح حاکم بر این سیاســت این است 
که بتوانیم تحریم ها را خنثی کنیم. اگر بسیاری از اقدام هایی 
را که سیاســت اقتصاد مقاومتی برای ما تکلیف کرده، اجرا 
کنیم، مثل این اســت که تحریم ها را خنثی کرده ایم. یک 
نکته دیگر درباره خنثی ســازی تحریم های نفتی این است 
که خنثی ســازی یک کار پیشگیرانه اســت، اما دور زدن 
تحریم این است که تحریمی اتفاق بیفتد و آن را به طریقی 
حل کنیم. همان طور که پیشــگیری بهتر از درمان است، 
خنثی سازی نیز در نطفه خفه کردن است و اولویت دارد. به 
عبارت دیگر، پیشاپیش خودمان را آماده کنیم اگر کشوری 
برای ایران نقشه ای کشید و خواست برنامه ای علیه کشور 
پیاده کند، این آمادگی و سناریو را داشته باشیم که در صورت 

وقوع به چه شکل عمل کنیم.
درواقع خنثی سازی بسیار مهم تر از دور زدن است. ضریب 
موفقیت خنثی سازی بالاتر است، البته از آنجایی که هیچ گاه 
نبایــد انفعالی رفتار کنیم، در هر شــرایطی، چه در مرحله 
پیشــگیری و چه در مرحله اقدام، همواره باید این آمادگی 

را داشته باشیم.
بنابراین خنثی سازی باید کار اصلی مان باشد، اما اگر ناگهان 
با یک عمل انجام شــده روبه رو شدیم، باید بتوانیم به موقع 
اقدام کنیم. موضوع دیگری که می تواند در خنثی ســازی 
موفقیت آمیز باشــد، این است که زمان واکنشمان را کوتاه 
کنیم. این خیلی مهم است، بنابراین یکی از کارهایی که در 
شرکت ملی نفت ایران باید در رویارویی با بحث تحریم ها 
انجام دهیم، این است که زمان واکنش را کوتاه کنیم و به 

کمترین زمان ممکن برسانیم.
بحث خنثی ســازی تحریم را در زمینه فروش 

نفت چطور تعریف می کنید؟
نخســت اینکه همان طور که پیش از این هم مســئولان 
جمهوری اســلامی در عرصه های بین المللی و همین طور 
داخلی به آن اشــاره کردند، نباید تصور کنیم که کل دنیا 
و جامعه بین المللی لزوماً آمریکا و چند کشور خاص هستند. 
همین که ما به این موضوع قائل نباشیم، بنابراین می توانیم 
بگوییم راه های دیگری هم وجود دارد. ضمن آنکه کل جامعه 
بین الملل همراه با آمریکا نیســت؛ یعنی این ظرفیت وجود 

دارد کــه از راه های مختلف اقدام کنیم و مأموریت هایمان 
را در شــرکت ملی نفت ایران انجام دهیم. حالا چه در باره 
با فروش نفت، چــه در رابطه با جذب منابع مالی خارجی، 
چه در دیگر اقدام هایی مانند تأمین کالا، تجهیزات و دیگر 
موارد.بنابراین اولین فرض برای خنثی سازی تحریم ها، این 
است که ما اعتقاد نداریم فقط چند کشور در جهان هستند،  
از این رو راه های دیگری هم برای برقراری ارتباط با جهان 
وجود دارد.موضوع دوم درباره فروش نفت این اســت که 
اگر موفق شویم و دقیقاً از قاعده و سازوکار بازار بین المللی 
استفاده کنیم، می توانیم تحریم ها را خنثی کنیم و نفتمان را 
بفروشیم. به میزانی که ما از قواعد، تکنیک ها و تاکتیک های 
بازار استفاده کنیم، به همان میزان می توانیم موفقیت هایمان 
را افزایش دهیم.ضمن اینکه امروز دیگر در شکل پیشرفته 
فروش نفــت، از یک روش یا از یک مدل بازاریابی تبعیت 
نمی شود. امروز بازاریابی برای فروش نفت شمایل مختلفی 
به خود گرفته و ما هم می توانیم از اشکال مختلف بازاریابی 
استفاده کنیم، البته نمی توانم در این گفت وگو به تشریح این 
مسئله بپردازم؛ به اینکه چطور می توانیم امروز نفت بفروشیم. 
فقط این را بدانید که مبتنی بر همین روش ها توانســته ایم 
مقدار فروش نفت خام و میعانات گازی  را در مقایسه با چند 
ماه گذشــته یا در مقایسه با قبل از دولت سیزدهم افزایش 
دهیم و مطالبات حاصل از فروش نفت و میعانات گازی مان 

را هم دریافت کنیم.
تأیید می کنیــد که صادرات نفت به 1.5 میلیون 

بشکه در روز رسیده است؟
عدد و رقم نمی دهم، اما می توانم به شما بگویم که فروش 
نفت و میعانات گازی در مقایســه با دولت گذشته، دولت 
دوازدهم، رشد خیلی خوبی داشته است. با اطمینان به شما 

می گویم که در این مدت فروش مناسبی داشتیم.
البته مهم فقط فروختن نفت نیســت، برگشت 
پول آن هم مهم است. آیا پول نفت فروخته شده 

به کشور بازمی گردد؟
بله، الحمدالله در دولت سیزدهم موفق شدیم هم تکالیفی 
که دولت برعهده ما گذاشته است، یعنی آنچه را که در قانون 
بودجه 1۴۰۰ در زمینه فروش نفت ذکر شده، تأمین کنیم و 

هم فروش نفت را افزایش دهیم.
آیا پول بلوکه شــده  و معوقه ای از بابت فروش 

نفت در دولت سیزدهم داریم؟
خیر، همه فروش نفتی که در دولت ســیزدهم انجام شده، 

منابعش دریافت شده است.
یعنی هیچ معوقه ای از بابت افزایش فروش نفت 

در این شرایط تحریم نفتی و بانکی نداریم؟
خیر. کامل دریافت می شــود. درآمدهای نفتی بلوکه شده 
ایران در کشورهای دیگر برای دوران گذشته و قبل از دولت 

سیزدهم است.
این اواخر بحث تهاتر نفت به ازای سرمایه گذاری 
داخلی و خارجی مطرح شد. چقدر این موضوع 

جدی است؟
بله، در بودجه 1۴۰1 این موضوع لحاظ شده و امکان تهاتر 
وجود دارد. حالا تهاتر می تواند شــکل های مختلفی داشته 
باشد. کسانی که به هر شکلی از دولت طلب داشته باشند 
- دولت به معنای عام خود که می تواند دستگاه های اجرایی 
باشــد - تهاتر نفت برای پرداخت طلب امکان پذیر خواهد 
بود. ان شاءالله در سال 1۴۰1 انجام می شود. البته آیین نامه 
مخصوص به خود را هم خواهد داشت که به چه شکلی این 

اقدام انجام  شود.
منظور برای سرمایه گذاری های داخلی و پرداخت 
سرمایه گذاری های  یا  است،  داخلی  بدهی های 

خارجی  را هم شامل می شود؟
به طور کلی برای هر شرکتی که چه مطالبه ای داشته باشد و 
چه بتواند یک کار معوضی را انجام دهد، این مسئله مبتنی 
بر آیین نامه  مربوطه در لایحه بودجه 1۴۰1 دیده شــده و 

فرصت مغتنمی است.
آیا در این مدت برای هر بخش از اقتصاد ایران 
از راه و ساختمان تا پالایشگاه سازی درخواستی 
از سوی سرمایه گذار خارجی داشته اید که به ازای 

نفت حاضر به سرمایه گذاری باشد؟
اگر قرار باشــد چنین اتفاقی بیفتد، دستگاه های اجرایی از 
طریق سازمان برنامه و بودجه اقدام خواهند کرد و شرکت 
ملی نفت ایران هم مبتنی بر مجوزی که از سازمان برنامه و 
بودجه می گیرد، این پرداخت را انجام خواهد داد. این مسیر 

باز است و درخصوص تهاتر اقدام لازم انجام می شود.
در بخش ارقــام بودجه میزانی که دســتگاه های اجرایی 
می توانند از این ظرفیت استفاده کنند، مشخص خواهد شد.

ایــن آمادگی و انعطــاف را الان هم داریم؛ هر شــرکت 
و ســرمایه گذاری، چه ســرمایه گذار خارجی باشــد و چه 
سرمایه گذار داخلی که بیاید سرمایه گذاری کند، ما آمادگی 
داریم بازپرداختش را بــا تحویل محموله های نفتی انجام 

دهیم.
این بحث تهاتر نفت نخســتین بار است که در 

قانون بودجه لحاظ می شود؟
بله، در بودجه سال 1۴۰۰ نبوده است.

چین حاضر اســت که به ازای دریافت نفت در 
ایران سرمایه گذاری کند؟

اینها معمولًا در مذاکرات بین کشــورها بحث می شــود و 
موضوع آن پیش می آید. درخواســت هایی هست، نظراتی 
مبادله می شــود، ولی انتظار ما هم این است که ان شاءالله 

این اتفاق بیفتد. فقط بحث چین نیست.
در مورد ورود بخش خصوصی به بحث صادرات 
نفت به تازگی اعــلام آمادگی کردید. آیا اکنون 
بخش خصوصی وارد این عرصه شــده است و 

نفت می فروشد؟
بلــه، اکنون بخشــی از فروش نفت مــا از طریق بخش 

خصوصی انجام می شود.
آن گشایشــی که در فروش نفت ایجاد شده، 
به خاطر ورود بخش خصوصی به بحث صادرات 

نفت است؟
نــه، لزوماً مربوط به اســتفاده از ظرفیت بخش خصوصی 
نیســت. اگر بخواهیم بگوییم که این گشــایش حاصل 
چیست، این است که ما در شرکت ملی نفت ایران فعالیت 
گسترده ای را در حوزه بازاریابی داشتیم. یکی از کارهایی که 
سیاست  دولت سیزدهم اســت، این است که ما بازارهایی 
را که به دلیل تحریم سیاســت های خاصی از دست دادیم، 

دوباره برگردانیم.
یعنی الان نفت به بازارهایی صادر می شــود که 
تا چند ماه قبل جزو بازارهای ازدست رفته نفت 

ایران بود؟
بله. مجموعه اقدام های بازاریابی نشان می دهد ما توانستیم 
بخشی از ظرفیت بازارهای ازدست رفته را دوباره به فعالیت 

برسانیم که در حال حاضر نام آنها را نمی توان گفت.
در مقابل تحویل نفــت به بخش خصوصی آیا 
تعهد لازم را می گیرید که دوباره فروش بدون 
بازپرداخت و دلالانی مانند بابک زنجانی شکل 

نگیرند؟
بله. نفت کاملًا طبق قوانین و مقررات به فروش می رسد و 

همه چیز براساس ضوابط است.
یعنی جای نگرانی نیست؟

طبیعی است که اگر طبق ضوابط و مقررات و قوانین حاکم 
در جمهوری اســلامی نفت بفروشیم، نباید مشکلی داشته 

باشیم.
به نظر شــما روند صادرات نفت در سال آینده 

افزایشی خواهد بود؟
ان شاءالله به ســمتی حرکت می کنیم که هم تحریم ها را 
خنثی کنیم و هــم فروش نفت را بالا ببریم. مقدار فروش 
نفــت خام و میعانات گازی و بــه تبع آن تولید در چند ماه 
گذشته افزایش داشت و امیدواریم که این روند ادامه داشته 

باشد.
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کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

خبرانرژی

رئیس سازمان برنامه و بودجه 
پاسخ می دهد

رئیس ســازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه نیاز است 
در مــورد لایحه بودجه 1۴۰1 به دولــت اعتماد کنیم، 
گفت: ریشه های تورم را شناسایی کرده ایم و برای رشد 

اقتصادی کشور برنامه داریم.
به گزارش خبرنگار شانا، مسعود میرکاظمی، در نشست 
علنی امروز )یکشنبه، 1۹ دی ماه( مجلس شورای اسلامی 
درباره کلیات لایحه بودجه سال 1۴۰1 کل کشور، گفت: 
چند ســال است با وجود اینکه قیمت بعضی ارقام مانند 
سوخت و ارز ترجیحی را ثابت نگه داشتیم، اما تورم 5۰ 
درصدی را به مردم تحمیل کرده ایم، اگرچه این عوامل 
تأثیر دارد، اما ریشه های اصلی تورم در جای دیگر است.

وی افزود: در ســال 1۴۰1 فــروش نفت ما روزانه یک 
میلیون و 2۰۰ هزار بشکه در روز پیش بینی شده است، 
البته بعضی دوســتان می گویند امــکان ندارد ما به این 
فروش برســیم، ضمن آنکه 26 میلیارد دلار کل درآمد 
نفتی ما می شــود، با کم کردن ســهم صندوق و سهم 
شرکت ملی نفت و 3 درصد مناطق محروم حدود 62.5 
درصد می ماند، یعنی 16 میلیارد دلار، باید با این پول 38۰ 
هزار میلیارد تومــان در خزانه بابت هزینه های جاری و 
عمرانی واریز و هم اینکه باید ارز ترجیحی را نیز پرداخت 

کرد، آیا چنین چیزی امکان دارد؟
رئیس ســازمان برنامه و بودجه تصریــح کرد: چگونه 
می توانیم هزینه 3۰ میلیارد دلاری برای کشور بتراشیم 
در حالی که 16 میلیارد دلار داریم، باید عاقلانه تصمیم 
گرفت و این پرسش را دوباره مطرح می کنم در دو سال 
گذشته قیمت سوخت و ارز ترجیحی تغییر نکرده، اما چرا 
تورم 5۰ درصد است؟ برای اینکه ارز را اینجا داده و جایی 
که باید کنترل می کردیم پایه پولــی را بالا برده، خلق 

نقدینگی کرده و استقراض کرده ایم.
میرکاظمی با بیان اینکه باید کشور را اداره کرد، ادامه داد: 
ما تلاش کردیم با برگزاری نشســت های بسیار در سه 
ماه، نواقص گذشته مانند تحمیل تورم به مردم، خلق پول 
و بی توجهی به توسعه متوازن براساس آمایش سرزمینی 

را رفع کنیم.
وی با اشــاره به پیش بینی رشــد 8 درصدی اقتصاد در 
لایحه بودجه بیان کرد: این عدد براســاس قانون برنامه 
پیش بینی شده و شما نمایندگان نیز باید از ما تحقق این 
رشــد را بخواهید، زیرا قانون برنامه ما را ملزم به رشد 8 

درصدی کرده است.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه سال آینده 
حدود 172 هزار میلیارد تومــان برای حمایت یارانه ای 
پیش بینی شده است، گفت: این عدد افزون بر 75 هزار 
میلیارد تومان یارانه بنزین و یارانه معیشتی است که در 
سال های گذشته پرداخت می شد. اگر مجلس معتقد است 
175 هزار میلیارد تومان برای حمایت یارانه ای مبلغ کمی 

است، می توان آن را افزایش داد.
میرکاظمی با بیان اینکه برای رشد اقتصادی برنامه داریم، 
افزود: ریشه های تورم را شناسایی و زیربخش های رشد 
در کشاورزی، صنعت و خدمات را احصا کردیم و تا سطح 

استان و شهرستان ها گام خواهیم برداشت.
وی با بیان اینکه نیاز است درباره لایحه بودجه 1۴۰1 به 
دولت اعتماد کنیم، تصریح کرد: دولت به فکر محرومان 
است و  نظرات شما را برای حمایت از مردم با جان و دل 
پذیرا هستیم و باید ریشه مشکلات را شناسایی کرد و به 

نفع مردم و محرومان در بودجه گام برداشت.

ساخت 5هزار و 300 مگاوات 
نیروگاه توسط صنایع وارد 

مرحله قرارداد شد
 مجری طرح احداث 1۰ هزار مگاوات نیروگاه توســط 
صنایــع، گفت: تلاش برای ســاخت پنج هــزار و 3۰۰ 
مگاوات از 1۰ هزارمگاوات نیروگاه تعهد شــده توســط 

صنایع وارد مرحله انعقاد قرارداد شده است.
به گزارش ایرنــا، افزایش 3۰ هــزار مگاواتی ظرفیت 
نیروگاهی کشور یکی از برنامه هایی است که »علی اکبر 
محرابیان« به عنوان وزیر نیروی دولت ســیزدهم آن را 
اعلام کرد و براســاس آن مقرر شد که احداث 1۰ هزار 

مگاوات آن توسط صنایع انجام شود.
براین اســاس و با هدف اجرایی شــدن این هدف، 1۹ 
مهرماه امســال وزارت نیــرو و وزارت صنعت، معدن و 
تجارت تفاهمنامه ای را به امضا رســاندند که برپایه آن 
صنایع بزرگ کشور می توانند برای تامین نیازهای برقی 

خود برای ساخت نیروگاه اقدام کنند.
اکنون و براساس اعلام پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو، 
مجــری طرح احداث 1۰ هزار مگاوات نیروگاه توســط 
صنایع گفت: ساخت نیروگاه های سیکل ترکیبی از سوی 
ســرمایه گذاران صنایع معدنی با اســتقبال چشمگیری 
روبه رو شــده، به طوری که پنج هــزار و 3۰۰ مگاوات از 
ظرفیت احــداث نیروگاه در راســتای تفاهم نامه وزارت 
نیــرو و وزارت صمت به مرحله انعقــاد و مبادله قرارداد 
رسیده است.»سید زمان حسینی« افزود: در جلسه وزیر 
نیرو با دســت اندرکاران و سرمایه گذاران صنایع معدنی 
بــرای احداث 1۰ هــزار مگاوات نیروگاه های ســیکل 
ترکیبــی، موضوع تفاهم نامه بیــن وزارتخانه های نیرو 
و صمت در مدت زمان 85 روز از دوره پیشــبرد اجرای 
این طرح، ۴۴ درصد پیشرفت داشته و انتظار می رود بعد 
از امضای قرارداد، عملیات اجرایی نیز به ســرعت آغاز 
شــود.وی ادامه داد: در این جلسه پس از شنیدن سخنان 
سرمایه گذاران، 15 استان برای احداث نیروگاه های صنایع 
معدنی تعیین شده و در این زمینه آنها درخواست تسریع 
و تســهیل کردن صدور مجوزهای لازم برای ســاخت 
این پروژه ها و احداث نیروگاه های تجدیدپذیر را داشتند.

حسینی خاطرنشان کرد: وزیر نیرو همچنین دستور صدور 
مجوز تخصیص ســوخت و محیط زیست برای احداث 
نیروگاه های حرارتی  را صادر و ساتبا را به ایجاد ساز و کار 
لازم برای سرمایه گذاری صنایع معدنی به منظور احداث 
نیروگاه های تجدیدپذیــر در قالب الحاقیه به تفاهم نامه 

ملزم کرد.

شتاب در توسعه آخرین فاز 
میدان مشترک پارس جنوبی 

 مدیرعامل گروه پتروپارس از ابلاغ رســمی دو قرارداد 
مهم برای تســریع در توســعه  فاز 11 میدان مشترک 
پــارس جنوبی خبر داد و گفت: ایــن دو قرارداد مربوط 
به اجرای خط لوله دریایی و همچنین انتقال، اصلاح و 

نصب سکوی تولیدی در موقعیت  SPD11B است.
به گزارش روز یکشــنبه ایرنا از پتروپارس، »حمیدرضا 
مسعودی« با بیان اینکه این دو قرارداد مربوط به اجرای 
خــط لوله دریایی و همچنین انتقــال، اصلاح و نصب 
سکوی تولیدی در موقعیت  SPD11Bاست، افزود: با 
ابلاغ این قراردادها، فعالیت  های مهندسی، خرید و اجرای 
متناظر با این دو قرارداد از ابتدای دی ماه 1۴۰۰، به طور 

رسمی آغاز شده است.
وی با اشاره به دغدغه  های کلان کشور در بهره  برداری 
هرچه سریع تر از آخرین فاز میدان مشترک پارس جنوبی 
بیــان کرد: به منظور اجرای هر چه ســریع تر انتقال و 
نصب سکوی تولیدی به موقعیت 11B، پس از بررسی و 
مطالعات لازم، مناسب ترین گزینه  را در قالب یک قرارداد 
EPCI به یک شرکت ایرانی واگذار کردیم و همچنین 
 )L.L.I( کالاها و تجهیزات مورد نیاز با زمان تحویل زیاد
توسط شرکت پتروپارس خریداری شده تا به این ترتیب 

پروژه طبق زمانبندی انجام شود.
مدیرعامل گــروه پتروپارس در مورد پــروژه خط لوله 
دریایی نیز چنین توضیح داد: پس از به تولید رســیدن 
چاه ها بــا اجرا و راه اندازی این خط لوله، گاز و میعانات 
گازی تولید شــده در مرحله اول به میــزان حدود 11 
میلیون متر مکعب در روز، به تاسیسات خشکی فراورش 

در منطقه پارس 2 انتقال می یابد.
مســعودی با تاکید بــر جدیت پتروپــارس در حمایت 
حداکثری از تولیدکنندگان و پیمانکاران ایرانی بیان کرد: 
تاکنون 83 درصد قراردادها در بخش های مختلف اعم 
از تأمین تجهیزات و خرید خدمات با شرکت های داخلی 
منعقد شده و تلاش بر این اســت که در ادامه نیز این 

میزان افزایش یابد.
به گزارش ایرنا، طرح توسعه فاز 11، آخرین طرح توسعه 
میدان گازی پارس جنوبی اســت که قرارداد IPC آن 
در سال ۹6 به کنسرسیوم شرکت های »توتال« فرانسه، 
»CNPCI« چیــن و پتروپارس واگذار شــد اما به 
دلیل تحریم  های بین  المللی و خروج و انصراف شرکای 
خارجی، سرانجام در مهرماه ۹8 اجرای این طرح بزرگ 
ملی به صورت کامل به شرکت پتروپارس واگذار شد و 
پیش بینی می  شــود با اجرای فاز اول آن تولید روزانه دو 
میلیارد فوت مکعب گاز و 8۰ هزار بشکه میعانات گازی 

محقق شود.

گاز ارزان بلای جان راندمان 
نیروگاه های ایران

 ارزان بودن قیمت گاز تحویلی به نیروگاه های کشــور 
یکی از مهمترین دلایل پایین بودن راندمان نیروگاه ها 
شــده که سالیانه 31 درصد از گاز تولید شده در ایران را 

مصرف می کنند، اما بازدهی حدود ۴۰ درصد دارند.
به گزارش روز یکشــنبه ایرنا، شدت مصرف انرژی در 
کشور بسیار بالا است. سالانه معادل 5۰۰ میلیون بشکه 
نفت خام با ارزش 25 میلیارد دلار در کشور هدر می رود 
که ظرفیت  بهینه سازی 5۰ درصد از آن در کشور وجود 

دارد.
یکی از مشــکلات جدی در حوزه انرژی در سال های 
اخیر، تمرکز بیشتر روی عرضه به جای تقاضا بوده است. 
در 2۰ سال اخیر که برنامه های توسعه ای بیشتر در کشور 
اجرا شــده، تمام برنامه های توسعه ای به جای مدیریت 

تقاضا بر تولید و عرضه انرژی تمرکز داشته است.
این باعث شده ایران شــدت مصرف انرژی بالایی در 
مقایســه با میانگین جهانی داشته باشد و این در حالی 
است که ایران اقلیم معتدلی دارد اما جزو 1۰ کشور بالای 

مصرف کننده انرژی است.
این موضــوع ظرفیت بالایی را در بهینه ســازی ایجاد 
می کند. توپ این موضوع نیز در زمین دولت اســت و 
دولت بدون آنکــه بخواهد با مردم عادی و 8۰ میلیون 
جمعیت درگیر شــود با اصلاح ساختاری که در چرخه 
تولید، توزیع و انتقال ایجاد می شــود، و عمدتا اصلاح 
رابطــه مالی بــا مصرف کنندگان کلان انرژی اســت 

می تواند بخش قابل توجهی از این ظرفیت را آزاد کند.
از افزایش راندمان نیروگاه تا کاهش اتلاف در شبکه برق 
و گاز و فرآورش نفت و گاز از جمله اقداماتی اســت که 
دولت بدون درگیر شدن با مصرف کننده نهایی می تواند 

در زمینه بهینه سازی اجرا کند.
در واقع پایین بودن راندمان )بازدهی( نیروگاه های تولید 
برق باعث افزایش مصرف سوخت شده است. راندمان 
نیروگاه ها در ایران بسیار پایین است و به طور میانگین با 
سوخت رسانی 1۰۰ درصدی با استفاده از گاز ۴۰ درصد 
برآورد می شود. البته این عدد برای نیروگاه های سیکل 
ترکیبی بیشتر است و به بالای 5۰ درصد می رسد و در 
برخی نیروگاه هــای حرارتی بازدهی تا حدود 2۰ درصد 

پایین می آید.
راندمان پایین نیروگاه ها در کشــور باعث شده تا تولید 
میزان مشــخصی برق در قبال سوزاندن سوخت بیشتر 

محقق شود.
در واقع نیروگاه ها اگر با بازدهی بالاتری کار کنند مصرف 
ســوخت نیز پایین می آیــد و از همین رو حتی با وجود 
محدودیــت تامین گاز که به دلیل بدمصرفی در بخش 
خانگی رخ می دهد، بازهم نیاز کمتری به سوخت مایع 

خواهند داشت.
اما چرا نیروگاه های ایران به دنبال افزایش بازدهی خود 
نیستند و همواره سوخت بیشتری را برای تولید برق طلب 

می کنند؟
پاسخ این سوال را باید در قیمت پایین سوخت نیروگاه ها 

جستجو کرد.
طبق تبصره 1۴ قانون بودجه ســال جاری، قیمت گاز 
برای تحویل به نیروگاه ها معادل 1۰۰ ریال است که به 
وزارت نیرو پرداخت می شود و شرکت گاز تنها قبضی را 
صادر می کند تا این مبلغ به حســاب وزارت نیرو واریز 
شــود. بنابراین از این محل وزارت نفت و شرکت ملی 

گاز درآمدی ندارد.

رئیس اتحادیه سوخت های جایگزین گفت: تنظیم گری 
دولت می تواند به گونه ای باشد که هم 7۰۰ هزار خودروی 
ال. پی. جی سوزی که در کشور وجود دارد را ساماندهی 

کند و هم این سوخت مانع توسعه CNG نشود.
علی محمودیان، رئیس اتحادیه سوخت های جایگزین در 
گفت وگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: در دنیا تنوع بخشی 
به سبد ســوختی از جهت اقتصادی بودن، تأمین پایدار 
سوخت، امنیت کشور و استفاده حداکثری از پتانسیل های 

داخلی انجام می شود.
وی افزود: از قدیم الایام با توجه به دسترسی خوب کشور 
ایران به منابع نفتی، بنزین و گازوئیل به عنوان مهمترین 
منابع سوختی معرفی شدند. در دهه 5۰ با توجه به شناخت 
و توســعه گاز طبیعی، سی. ان. جی و ال. پی. جی نیز به 

سبد سوختی اضافه شد.
محمودیان ادامه داد: بعد از آن در دهه هفتاد سوخت ال. 
پی. جی توسعه پیدا کرد ولی متأسفانه با یک تصمیم غیر 
راهبردی از سبد سوختی حذف شد. جالب است بدانید تا 
آن مقطع ایران یکی از بهترین صادرکنندگان تجهیزات 
این ســوخت به کشور ترکیه و سایر کشورهای مصرف 

کننده LPG بود
وی با اشــاره به اینکه در دهه هشــتاد سیاستگذاری در 
بخش سی. ان. جی متمرکز شد، افزود: البته در آن مقطع 
نظر اکثر کارشناســان داخلی و خارجــی بر این بود که 
سی. ان. جی می تواند یکی از بهترین تقویت کننده های 

حامل های انرژی در بخش سوخت باشد و در سال های 
اخیر هم که این سوخت به عنوان سوخت ملی انتخاب 

شد.
رئیس اتحادیه ســوخت های جایگزین تصریح کرد: در 
دو دهه گذشته به علت اینکه سیاست گذاری مناسبی در 
بخــش LPG اتفاق نیفتاد مصرف هم کاهش نیافت. 
یعنــی اگر به طور مثال با ورود گاز طبیعی، مصرف نفت 
سفید در خانه ها به شکل قابل توجهی کاهش یافت ولی 
در این ســال ها مصرف ال. پی. جی کاهش نیافت. این 
نشان می دهد مصرف ال. پی. جی به سمت استفاده در 

خودروها منحرف شد.
محمودیان با اشــاره به اینکه هم اکنون حدود 2 میلیون 
تن ال. پی. جی توســط توزیع کنندگان پخش می شود، 
افزود: بر اســاس آمار، برآورد می شــود حدود 7۰۰ هزار 
خودروی ال. پی. جی ســوز در کشــور وجود دارد. و بر 
اساس گزارش های میدانی که مجموعه های توزیع کننده 
ال. پی. جی می دهند بیش از 7۰ درصد گاز مایع در بخش 

حمل و نقل استفاده می شود.
وی در ادامه گفت: در مواجهه با این 7۰۰ هزار خودرو ما 
دو رویکرد داریم، یک اینکه صورت مســأله را پاک کرد 
و گاز رسمی به آنها ندهیم تا راه های غلط باب شود و به 
صورت زیرپله ای ســوخت خودشان را تأمین کنند. یک 
رویکرد هم این اســت که واقعیت را بپذیریم و بر اساس 
آن بهترین مســیر را ترسیم کنیم. ازآنجا که ما هیچگاه 

سیاست های کلان انرژی نداشتیم و نداریم حداقل باید 
درباره خودروهایی که در حال حاضر ال. پی. جی ســوز 

شدند تصمیم گیری شود.
رئیس اتحادیه ســوخت های جایگزین با اشاره به تبعات 
اجتماعی قطع ارائه ال. پی. جی از سوخت خانوار، افزود: در 
واقع باید به اندازه ای که برای این هفتصد هزار خودرو نیاز 
است گاز مایع عرضه شود و مازاد آن در بخشی هدایت 
شود که تداخلی با بخش های دیگر نداشته باشد. در واقع 
پیشــنهاد ما این است که علاوه بر رفع تعهدی که باید 
برای این 7۰۰ هزار خودرو انجام شود، موتورسیکلت های 
شهری که بخش قابل توجهی بنزین مصرف می کنند و 
عمدتاً هم آلاینده هســتند را ال. پی. جی سوز کنیم. آن 
هم در شهرهایی که مزیت عرضه گاز مایع وجود دارد و 

نه در همه شهرها.
محمودیــان تصریــح کرد: بــا این اقدام هم مســأله 
آلایندگی حل می شــود و هم با اختلاف قیمتی که این 
دو ســوخت دارنــد، صرفه جویی و درآمــد برای دولت 
ایجاد می شــود همچنین به علت شــیوه سوخت گیری 
موتورسیکلت ها دغدغه فعالان بخش سی. ان. جی هم 
رفع می شود. همچنین امکان فنی ال. پی. جی سوز کردن 
موتورســیکلت ها وجود دارد و مزایایی هم برای آن ها، از 

جمله پیمایش بیشتر وجود دارد.
وی با اشاره به اینکه بهترین ابزار برای تنظیم گری میان 
منابع ابزار قیمتی است، افزود: مصوبه سال گذشته مجلس 

نسبت به شرایط فعلی بسیار عالی بود. هرچند نمی توانیم 
بگوییم ایده آل بود ولی پله خوبی برای رســیدن به آن 
شرایط بود. ولی باید توجه داشت آئین نامه ای که به این 
منظور تهیه می شــود و شــیوه اجرا به گونه ای باشد که 

هدف تدوین قانون تغییر نکند و آسیب نزند.
رئیس اتحادیه سوخت های جایگزین با بیان اینکه توسعه 
صنعت ســی. ان. جی نیازمند ساماندهی و قیمت گذاری 
صحیح ال. پی. جی است، خاطرنشان کرد: در حال حاضر 
هرکیلوگــرم ال. پی. جی با قیمــت 2۴۰ تومان عرضه 
می شــود که بسیار پایین تر و مقرون به صرفه تر از سی. 
ان. جی می باشد. مصوبه مجلس که قیمت ال. پی. جی 
را دو ســوم بنزین سهمیه ای قرار می داد اولین گام برای 
کمک به صنعت سی. ان. جی بود. همچنین در آئین نامه 
اجرایی باید دیده شــود که فقط خودروهایی که در حال 
حاضر ال. پی. جی مصرف می کنند را ســاماندهی کرد 
و مابقی آن در بخشی برود که مانع سی. ان. جی نباشد.

محمودیان در پایان در پاسخ به شائبه خطرآفرین بودن 
گاز مایع گفت: این حرف از ریشــه غلط اســت زیرا هر 
ســوختی را اگر بر اساس دستورالعمل ها و استانداردهای 
آن استفاده بشود خطری ندارد. کما اینکه قبلًا برخی هم 
می گفتند سی. ان. جی خطر دارد. ولی اگر استانداردهای 
ســخت گیرانه آن رعایت شود هیچ خطری ندارد. تجربه 
چند ده ساله کشــورهای دیگر هم این موضوع را ثابت 

می کند.

وزیر انرژی و ذخایر آبی تاجیکستان در تماس تلفنی 
با وزیر نیرو درباره موضوعات مورد علاقه 2 کشور و 
چگونگی رفع موانع توسعه روابط ایران و تاجیکستان 
به بحــث و تبادل نظر پرداخت و بر توســعه روابط 

تاکید کرد.
به  گــزارش روز یکشــنبه ایرنــا از وزارت نیرو، در 
مذاکــره تلفنی »علی اکبر محرابیــان« وزیر نیرو با 
»دلیر جمعه« وزیر انرژی و ذخایر آبی تاجیکســتان، 
طرفین با تاکید بر روابط دوستانه دو کشور، بر توسعه 

این روابط تاکید کردند.

وزیر انرژی و ذخایر آبی تاجیکستان با اشاره به دستور 
رییس جمهوری این کشــور برای حل مشــکلات 
و موانــع دو جانبه و تلاش برای حل این مســائل 
در زمــان تصدی وزارت انرژی، خواســتار پیگیری 
موضوع های مورد علاقه طرفین از جمله همکاری 
 ایران در زمینه ســاخت نیروگاه خورشــیدی و نفت

 و گاز شد.
رییس تاجیکی کمیســیون مشــترک اقتصادی دو 
کشور، با اشــاره به توانمندی شــرکت های ایرانی 
در زمینه ســاخت نیروگاه های خورشیدی، خواستار 

مشارکت در ساخت نیروگاه خورشیدی در مناطقی از 
شمال تاجیکستان با سرمایه گذاری طرف ایرانی شد.

»علی اکبــر محرابیان« رییس ایرانی کمیســیون 
همکاری های مشــترک اقتصادیی دو کشــور نیز 
در این گفــت وگو ضمن ســتایش روابط خوب دو 
کشــور، آمادگی ایــران برای گســترش روابط در 
حوزه های مطرح شده توسط وزیر تاجیکی بر اساس 

موافقت نامه های قبلی را اعلام کرد.
طرفین بر برگزاری جلســه پیگیــری موضوع های 
مــورد نظر در تهران و با حضور وزرای نیرو و انرژی 

دو کشور در اسرع وقت توافق کردند.
بــه گزارش ایرنا، دیروز »امامعلی رحمان« در پیامی 
به آیت الله رئیسی رئیس جمهوری کشورمان ضمن 
تبریک سی امین سالگرد برقراری روابط دیپلماتیک 
بین جمهوری تاجیکستان و جمهوری اسلامی ایران، 
اظهار داشــت: اطمینان داریم با عزم قوی و ســعی 
و تلاش صادقانه و مشــترک طرفین، ما می توانیم 
مناســبات دو کشور با مشترکات تاریخی و فرهنگی 
را با نتایج قابل ملاحظه تر و در راستای منافع والای 

مردمان مان غنی کنیم.

رئیس اتحادیه سوخت های جایگزین:

مصوبه LPG مجلس، اولین گام برای کمک به صنعت CNG بود

در تماس تلفنی وزیر نیروی ایران با وزیر انرژی تاجیکستان مطرح شد:

درخواست تاجیکستان از ایران برای ساخت نیروگاه خورشیدی

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران:

همه منابع حاصل از فروش نفت ایران وصول شده است
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کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

بانک - بیمه - بورس یادداشت

توقف مجمع عمومی یکی 
از بانک های خصوصی به 

دلیل نبود شفافیت 
 بانک مرکزی براســاس مصوبه شورای پول 
و اعتبــار درخصوص ضرورت شفاف ســازی 
وضعیت ســهامداری بانک ها، مجامع عمومی 
بانک آینده را به دلیل نبود شفافیت به تعویق 

انداخت. 
به گزارش ایرنــا، برابر اطلاعیه بانک مرکزی 
بــرای اجرای مــاده 1 قانون اصــلاح قانون 
قانون  اجرای سیاســت های کلی اصــل ۴۴ 
اساســی و با توجــه به صدور دســتورموقت 
شعبه ســوم دیوان عدالت اداری، بانک آینده 
تا حصول شفاف سازی لازم و تا اطلاع ثانویه 
برگزاری مجامــع عمومی بانک مذکور امکان 

پذیر نیست.
به گزارش ایرنا، وزیر امور اقتصادی و دارایی 
نیمه شــهریور مــاه در یکــی از برنامه های 
تلویزیونی گفــت: همان طور کــه »کدال« 
ســامانه ای برای نمایش شفافیت شرکت های 
بورسی محسوب می شود؛ باید شفافیتی هم از 

عملکرد بانک ها، بیمه ها ایجاد شود.
خاندوزی اظهارداشــت: در تلاشــیم تا ظرف 
مدت یــک ماه کلیــه اطلاعــات و صورت 
وضعیت شرکت های دولتی، بانک ها و بیمه ها 
را همانند شرکت های بورسی، شفاف به مردم 
ارائه کنیم، این اتفاق ســبب می شود که مردم 
بدانند یک مدیرعامل، یک شرکت و مجموعه 
را با چه شــاخص هایی تحویل گرفته و با چه 

شاخص هایی تحویل می دهد.

ماجرای کاهش 
سرفصل های فروش ارز 

در صرافی ها

اگرچــه به تازگی بانک مرکــزی تغییراتی در 
ســرفصل های ارائــه ارز در صرافی ها ایجاد 
کرده و در اهم آن میزان فروش ارز مسافرتی 
توســط صرافی ها برای کشــورهای با ویزا و 
بدون ویزا دســتخوش تغییراتی شد، اما اعلام 
برخی صرافی هــا در بازار ارز از کاهش مجدد 
ســرفصل های ارائه ارز و همچنین اختصاص 

آن به بانک ها حکایت دارد.
به گــزارش ایســنا، بانک مرکــزی در هفته 
گذشــته با هدف ســاماندهی وضعیت فروش 
ارز مســافرتی تغییراتــی در رونــد تخصیص 
آن به صرافی ها ایجاد کرد که براســاس آن، 
سقف تعیین شــده برای سهمیه ارز مسافرتی 
کشــورهای با ویزا به صــورت هوایی معادل 
2۰۰۰ یــورو، برای کشــورهای بــدون ویزا 
بــه صورت هوایی 3۰۰ یورو و مســافرتی به 
صورت زمینی، ریلی و دریایی نیز 3۰۰ یورو یا 

معادل آن به سایر ارزهاست.
اما بــه تازگی مشــاهدات میدانــی از برخی 
صرافی ها و اعــلام برخی از آنها حاکی از آن 
اســت که ظاهرا دوباره در سرفصل های 25 
گانه ارائه ارز در صرافی هــا تغییراتی صورت 
گرفتــه و تخصیص برخی از ســرفصل ها به 
بانک ها داده شده است؛ موضوعی که با انتقاد 
فعالان بازار ارز مواجه شــده و آنها این اقدام 
را عاملی در جهت حذف بسیاری از مشتریان 

صرافی ها می دانند.
برای شفاف شــدن این موضوع، ایسنا آن را 
از بانک مرکزی پیگیری  کرد و با این پاســخ 
مواجه شــد که تغییر جدیدی در سرفصل های 
ارائه ارز در صرافی هــا اتفاق نیفتاده و مربوط 
به همان کاهش سقف تخصیص ارز مسافرتی 
از 22۰۰ یورو به 2۰۰۰ یورو برای کشورهای 
با ویــزا و 3۰۰ یورو برای کشــورهای بدون 

ویزاست.
در اعــلام بانک مرکــزی آمده کــه اگرچه 
تغییراتی در ســرفصل های فروش ارز اعمال 
شــده که جدید نیســت ولی پیش از این و با 
تقاضای  براینکه  مبنی  درخواســت صرافی ها 
کمی بــرای برخــی از ســرفصل های ارزی 
وجود دارد، این ســرفصل ها برعهده بانک ها 
قرار گرفته اســت، اما صرافی ها همچنان باید 
ارز مســافرتی،  ارزی همچون  عمده خدمات 
دانشــجویی و نیازهای ارزی مردم را پاســخ 

دهند. 
از جملــه تغییراتــی کــه گفته می شــود در 
از ســوی صرافی ها  ارز  ارائه  ســرفصل های 
در سامانه ســنا صورت گرفته، شامل کارمزد 
شــرکت های  ریالی  درآمدهای  کارگــزاران، 
هواپیمایی خارجــی، درآمدهای خالص ریالی 
کنسولی ســفارتخانه های خارجی داخل کشور 
و نمایندگی هــای دیپلماتیک مقیم ایران و ... 
اســت که این خدمات از این به بعد صرفا در 

بانک ها ارائه می شود. 
بــا این حال بررســی های صــورت گرفته و 
گزارش های دریافتی از ســامانه سنا به نوعی 
نشان دهنده اعمال تغییراتی در سرفصل های 
ارائه ارز در صرافی هاســت که در تصاویر زیر 

قابل مشاهده است.

حذف ارز ترجیحی تصمیم 
درستی است به شرط آنکه 

تدریجی اجرا شود
یک عضو اتاق بازرگانی تهران در یادداشتی با اشاره 
به اثرات زیانبار دو نرخی شدن دلار در دولت قبل و 
همچنین تاکید بر جنبه های مثبت حذف ارز ترجیحی 
خاطر نشان کرده که برای اجتناب از وخیم تر شدن 
اوضاع اقتصادی و معیشتی مردم، این تصمیم بهتر 

است به صورت تدریجی اجرا شود.
به گزارش ایسنا، در یادداشت نسیم توکل آمده است: 
شاید بتوان گفت یکی از مهم ترین و بحث برانگیز 
تک  تصمیم  سیزدهم،  دولت  اقتصادی  اقدام  ترین 
نرخی کردن ارز یا اصطلاحاً برنامه حذف ارز ترجیحی 
۴2۰۰ تومانی است که با شعار حمایت از اقشار آسیب 

پذیر روی میز پاستور قرار دارد.
به نظر می رسد ایده اولیه اجرای این برنامه تحت تأثیر 
محقق نشدن اهداف سیاست دولت قبل در کنترل 
افزایش  واسطه  به  که  باشد  اساسی  کالاهای  نرخ 
ناگهانی قیمت دلار تصمیم گرفته شد برای واردات 
دارو، تجهیزات پزشکی، آرد، گندم، نهاده های دامی 
و... ارز با نرخی متفاوت از سوی دولت توزیع شود. در 
همان زمان بخش خصوصی با هشدار درباره تبعات 
دو نرخی شدن ارز بر پایه تصمیم های مشابه پیشین 

مخالفت خود را اعلام کرده بود.
قیمت  نرخی شدن  دو  داشت که  دور  نظر  از  نباید 
دلار در آن زمان فضا را برای سوء استفاده گروه هایی 
خاص فراهم کرد و این تصمیم، رانت، ناکارآمدی و 
فساد مالی فراوانی به دنبال داشت که فشار آن را 
آسیب پذیر  گروه های  ویژه  به  مردم  مختلف  اقشار 

متحمل شدند.
با این حال، حساسیت مسأله قیمت گذاری در جامعه، 
فشار بیش از حد اقتصادی و معیشتی بر دوش مردم و 
آسیب پذیری بالای بخش تولید و صنعت از این ناحیه 
عواملی هستند که برنامه ریزی دقیق، طرح اجرایی 
مشخص و سیاست گذاری بسیار هوشمندانه ای برای 

حذف ارز ترجیحی می طلبد.
در  تغییر  گونه  هر  که  نیست  پوشیده  کسی  بر 
در هزینه های  تغییر  ابتدا  ارزی کشور  سیاست های 
تولید کنندگان را سبب می شود و به تبع آن مصرف 
کننده از این دامنه متأثر خواهد شد. بالا رفتن بهای 
تمام شده کالاهای تولیدی در شرایطی که قدرت 
خرید بیش از 8۰ درصد جامعه سقوط کرده است، 
سبب ایجاد رکود بیشتر، سخت تر شدن شرایط و 
افزایش فشار بر اقشار آسیب پذیر می شود؛ بنابراین هر 
گونه ایجاد التهاب در بازار کشور می تواند پیامدهای 

خطرناکی به دنبال داشته باشد.
دولت پیشنهاد می دهد که با افزایش مبلغ یارانه نقدی 
فاصله به وجود آمده را کاهش خواهد داد اما به نظر 
نمی رسد این موضوع تأثیر چندانی در کاهش فشار بر 
مردم داشته باشد. به ویژه اینکه فاصله سطح درآمدی 
و هزینه کرد اقشار مختلف در شرایط کنونی زیاد است 
و تورم زا بودن این تصمیم و شوک آن به بازار سبب 

بیشتر شدن اختلاف درآمد خواهد شد.
همچنین وجود تعرفه های وارداتی بالا قیمت کالاهای 
وارداتی را افزایش خواهد داد و به تبع افزایش قیمت 
نهاده های دامی، دارو، گندم و... قیمت سایر اقلام نیز 
افزایش خواهد یافت. طبیعی است کالایی که اکنون 
از  وارد می شود پس  به کشور  تومانی  ارز ۴2۰۰  با 
حذف تعرفه با دلار 26 هزار تومانی وارد خواهد شد و 
در گروه های کالایی حذف شده شاهد جهش شش 
برابری قیمت خواهیم بود. پس برای اجتناب از وخیم 
تر شدن اوضاع اقتصادی و معیشتی این تصمیم باید 

به صورت تدریجی اجرا شود.
اگر چه، حذف ارز ۴2۰۰ تومانی نکات مثبتی همچون 
ایجاد رقابت در بخش های صنعت و تولید، کاهش 
افزایش شفافیت، کاهش مداخلات  تدریجی رانت، 
اما  و... خواهد داشت  قیمت گذاری  نظام  در  دولت 
فراموش نکنیم که از سال 13۹6 به این سو بخش 
افزایش  برای  مناسبی  فرصت های  نتوانسته  تولید 
و  کوچک  بنگاه های  از  بسیاری  و  بیابد  نقدینگی 
متوسط تحت تأثیر این تصمیم قادر به ادامه فعالیت 
نخواهند بود.امواج تورمی ایجاد شده پس از حذف ارز 
ترجیحی به احتمال فراوان سبب ناتوانی بخش زیادی 
از تولیدکنندگان در تهیه و تأمین کالا به اندازه قبل 
می شود. از این رو، با برهم خوردن چند باره تناسب 
بین بخش های عرضه و تقاضا در اقتصاد ایران سفره 
شد.  خواهد  کوچک تر  درآمدی  متوسط  بخش های 
افزایش شکاف طبقاتی از دیگر پیامدهای زیان بار این 
طرح هست و از همه مهم تر افرادی که به دارو و 
تجهیزات پزشکی ضروری نیازمند هستند و توان مالی 
برای تأمین آن با قیمت های جدید را ندارند در ماراتون 

بقاء ناکام خواهند شد.

خلق پول در یک اقتصاد را می توان ضریب 
تکاثری مطرح کرد که بر اساس آن تغییرات 
پایه پولی منجر به تغییر عرضه پول می شود 
از  استفاده  با  پول  خلق  که  صورتی  در 
سیاست هدایت اعتبار به سمت فعالیت های 
مولد سرازیر شود نه تنها باعث تورم نخواهد 
شد بلکه می تواند به رشد اقتصادی منجر 

شود.
خلق پول روندی در علم اقتصاد است که 
منطقه ی  یا  نقدینگی یک کشور  آن  طی 
افزایش می یابد.  یورو(  منطقه  )مانند  پولی 
یک بانک مرکزی می تواند با خریدن منابع 
مالی یا قرض دادن به مؤسسات مالی به 
اقتصاد پول جدید وارد کند )که به سیاست 
پولی انبساطی مشهور است(. آنگاه قرض 
پول  این  تجاری  بانک  توسط  پول  دادن 
پایه را از طریق بانکداری ذخیره کسری زیاد 
می کند و منجر به بسط پول گسترده )پول 

نقد و سپرده دیداری( می گردد.
پایه  افزایش  با  مرکزی  بانک  هنگامی که 
ریال  یک  اسکناس(  انتشار  با  )مثلا  پولی 
منتشر می کند، بر اثر سپرده گذاری مردم 
در بانک های تجاری و اعطای وام بانکی، 
در واقع بیش از یک ریال پول ایجاد خواهد 
شد؛ بنابراین برای خلق پول در یک اقتصاد 
می توان ضریب تکاثری ای مطرح کرد که بر 
اساس آن تغییرات پایه پولی منجر به تغییر 

حجم )عرضه( پول می شود.
بانک مرکزی با انتشار اسکناس و یا ایجاد 
پول از طرق دیگر، ابتدا سبب به وجود آمدن 
افتادن مقداری پول می شود.  و به گردش 
آنگاه مردم یا سپرده گذاران بخشی از پول 
خود  نزد  اسکناس  صورت  به  را  جدید 
صورت  به  را  آن  بقیه  و  کرده  نگهداری 
سپرده بانکی نزد بانک های تجاری سپرده 
می گذارند. پس به این ترتیب به ازای ایجاد 
هر پول جدیدی توسط بانک مرکزی بخشی 
از آن به صورت سپرده های بانکی در اختیار 

بانک های تجاری قرار می گیرد.
بانک های تجاری نیز بخشی از سپرده های 
سپرده گذاران را به صورت ذخیره نگهداری 
کرده و بقیه آن را صرف اعطای وام و اعتبار 
وام  اعطای  اما  وام گیرندگان می نمایند،  به 
جدید  پول  یک  ایجاد  معنای  به  اعتبار  و 
حق  آنکه  بر  علاوه  زیرا  است.  اعتباری 
محفوظ  اصلی  سپرده گذار  برای  برداشت 
است و حق استفاده از سپرده خود را دارد، 
اعتبار یک  از طریق  نیز  گیرنده  وام  برای 
وسیله پرداخت و دادو ستد فراهم شده که 

تجاری  بانک های  اعتبار  اعطای  آن  منشا 
است. در واقع پول جدید اعتباری به وجود 
می آید.یکی از گزاره های پر تکرار در سطح 
جامعه که هم بین عموم مردم و هم بین 
اقتصاددانان شایع شده این است که خلق 
تورم  گیری  شکل  به  منجر  لاجرم  پول 
حدودی  تا  گزاره  این  که  البته  می شود. 
درست است، اما تمام واقعیت نیست. این 
از نقش پول در  نگاه یک برداشت ناقص 
است  سال  سالیان  اتفاقا  که  است  اقتصاد 
از طریق رادیو  افزون آن  اثر تکرار روز  بر 
و تلویزیون و برنامه های مختلف اقتصادی و 
حتی اجتماعی و سیاسی به عنوان گزاره ای 
صد در صد درست و دقیق در اذهان مردم 
در پی  یادداشت حاضر  است.  جای گرفته 
تبیین این نکته است که این گزاره تنها یک 
حالت محتمل از خلق پول است و خلق پول 
منجر شود،  نیز  دیگری  نتایج  به  می تواند 
نتایجی که البته تک تک مردم با آن ها آشنا 

بوده و چیز عجیبی برایشان نیست.
ریچارد ورنر؛ اقتصاددان برجسته آلمانی در 
مقاله خود در سال 2۰17 نمای جامعی از 
ارائه می دهد. ورنر معتقد  پول  اثرات خلق 
است که می توان به گونه ای خلق پول کرد 
که نه تنها منجر به رشد اقتصادی شود بلکه 
تورم هم ایجاد نشود. از نظر وی خلق پول 
بسته به محل اصابت آن، به نتایج متفاوتی 
منجر خواهد شد. در حالت اول، خلق پول 
منجر به تورم می شود. بدین صورت که اگر 
بانک های داخلی تسهیلات خود را عمدتا 
نهایی  تقاضای  کنند،  اعطا  مصرف  برای 

مردم  دست  در  پول  افزایش  واسطه  به 
افزایش می یابد، در حالی که هیچ افزایشی 
در کالا ها و خدمات در دسترس رخ نداده 
یا  قیمت ها  عمومی  سطح  بنابراین  است؛ 
همان تورم افزایش می یابد. اما تورم فقط 
عرضه  در  انبساط  از  محتمل  سناریو  یک 
بانکی  پول  خلق  دوم  حالت  است.در  پول 
از  بخشی  که  می گیرد  تعلق  مصارفی  به 
اعتبارات  واضح تر  بطور  نیستند؛   GDP
جمله  )از  دارایی ها  معاملات  برای  بانکی 
دارایی های مالی در بورس و بازار سرمایه( 
وقتی  طبیعتا  می گیرند.  قرار  استفاده  مورد 
دارایی ها  معاملات  برای  بانکی  اعتبارات 
افزایش یابد، با افزایش تقاضای دارایی ها، 
می یابد.  افزایش  نیز  دارایی ها  آن  قیمت 
دارایی های  در  تورمی  چنین  گیری  شکل 
خاصی  مشکل  گونه  هیچ  بدون  مالی، 
می تواند تا چندین سال ادامه داشته باشد. 
اما کافیست خلق پول بانکی برای معاملات 
دارایی ها به هر دلیلی متوقف یا کند شود، در 
اینصورت بزودی شاهد ترکیدن حباب قیمت 
دارایی ها خواهیم بود و قیمت دارایی ها که 
یابد،  افزایش  نمی تواند  آن  از  بیش  دیگر 
رو به کاهش خواهد نهاد. با کاهش قیمت 
دارایی ها و از دست رفتن ارزش آن ها شاهد 
ورشکستگی کسانی خواهیم بود که سهم 
زیادی از ترازنامه خود را با چنین دارایی هایی 
پر کرده اند. با ورشکستگی اولین سفته بازان، 
ایشان از بازپرداخت تسهیلات عاجز مانده 
مواجه  جاری  غیر  وام های  با  بانک ها  و 
می شوند، که منجر به ایجاد زیان در عملیات 

در  زیان هایی  چنین  وقوع  می شود.  بانکی 
بیشتر  احتیاط  به  منجر  بانک ها  ترازنامه 
بانک ها در اعطای تسهیلات در قبال چنین 
وثیقه هایی )دارایی های مالی( و پرداخت به 
فعالین بازار های مالی خواهد شد. این احتیاط 
بانک ها در اعطای تسهیلات به بخش های 
مالی به نوبه خود به کاهشی بیشتر در قیمت 
دارایی ها و در نتیجه به ورشکستگی فعالین 

مالی بیشتری منجر خواهد شد.
در  خود  بانک ها  که  باشید  داشته  توجه 
اکتساب  به  مالی  بازار های  حباب  دوران 
مبادرت  مالی  دارایی های  از  زیادی  مقادیر 
ورزیده اند، در شرایطی که وام های مبتنی 
بر دارایی های مالی، بخش اصلی پورتفوی 
سرمایه گذاری بانک ها را تشکیل می دهد 
و بانک ها نیز با خلق اعتبارات اضافی خود 
باعث رشد بیش از چند صد درصدی قیمت 
دارایی های مالی شده اند، اگر شاخص قیمت 
دارایی های مالی کمی بیشتر از 1۰ درصد 
کاهش یابد -که پس از رشد های چند صد 
درصدی، چنین کاهش هایی عجیب نخواهد 
بود- ضرر و زیان های ناشی از وقوع وام های 
غیرجاری، سرمایه بانک را خورده و طبیعتا 

بانک ورشکست خواهد شد.
البته ورشکستگی یک بانک را دست کم 
بالایی  بانک ورشکسته سهم  اگر  نگیرید، 
از منابع در بازار پول کشور را داشته باشد، 
این ورشکستگی به سایر نهاد های مالی نیز 
سرریز شده و گریبان کل شبکه بانکی را 
خواهد گرفت. بعید نیست پس از این اتفاق 
شاهد یک بحران بانکی تمام عیار باشیم؛ 

بنابراین حالت دوم خلق پول بانکی به حباب 
قیمتی در دارایی های مالی منجر شده که 
ثباتی  بی  به  حباب  ترکیدن  با  نهایت  در 
اقتصادی منجر خواهد شد. تجربیات فراوانی 
از این دست در دنیا وجود دارد که شاید یکی 
از مهمترین آن ها حباب قیمتی دهه 8۰ م در 
ژاپن باشد که به یک دهه رکود اقتصادی در 

دهه ۹۰ میلادی ختم شد.
اما در حالت سوم که خلق پول بانکی برای 
سرمایه گذاری های مولد مورد استفاده قرار 
می گیرد، منجر به هیچ گونه تورمی نخواهد 
شد. شاید در وهله اول چنین ادعایی بسیار 
دقیقی  استدلال  اما  بیاید،  نظر  به  عجیب 
اگر  که  میدانیم  دارد.  وجود  آن  سر  پشت 
در اقتصاد خلق پول صورت پذیرد، طبیعتا 
خواهند  دسترسی  پول  آن  به  که  مردمی 
پول،  آن  قدرت خرید  از  استفاده  با  داشت 
خود  نیاز  مورد  خدمات  و  کالا ها  خرید  به 
پول  صاحبان  رفتار  این  می آورند.  روی 
خلق شده، منجر به افزایش تقاضا در سطح 
کلان اقتصاد خواهد شد. اما اگر همزمان با 
این افزایش در تقاضای محصولات، شاهد 
محصولات  عرضه  در  متناسب  افزایشی 
باشیم؛ تقاضای ناشی از خلق پول، با عرضه 
متناسب پاسخ داده شده و طبیعتا شاهد هیچ 

گونه تورمی نیز نخواهیم بود.
پول  خلق  با  متناسب  میتوان  چگونه  اما 
شکل گرفته شده، عرضه محصولات را نیز 
افزایش داد؟ پاسخ ساده است: در صورتی 
واقعی  بخش  برای  بانکی  پول  خلق  که 
ایجاد  مولد  گذاری های  سرمایه  و  اقتصاد 
شود. اینجاست که نقش هدایت اعتبار پر 
حلقه  همان  اعتبار  هدایت  می شود،  رنگ 
مفقود سیاستگذاری اقتصادی در کشور عزیز 
ما ایران است که می تواند همزمان اقتصاد 
ما را به رشد اقتصادی همراه با ثبات قیمت 
برساند. سیاست هدایت اعتبار می تواند ما را 
به رشد اقتصادی برساند، زیرا منابع بانکی را 
به سرمایه گذاری های مولد اقتصاد سرازیر 
می کند. همچنین به کنترل سطح عمومی 
قیمت ها منجر می شود، زیرا تقاضای شکل 
عرضه ای  با  را  پول  خلق  از  ناشی  گرفته 
متناسب در کالا ها و خدمات اقتصاد پاسخ 
می دهد و این دقیقا پاسخی مناسب به درد 
امروز جامعه ماست که درگیر رکود تورمی 
هستیم. امیدواریم مسئولین محترم اقتصادی 
دولت به این ظرفیت بزرگ استفاده از خلق 
پول بانکی پی برده و در صدد اجرای آن 

بر آیند.

خلق پول و افزایش تقاضای دارایی ها

هدایت اعتبارات بانکی به سوی تولیدات مسیر خروج از تورم است

در معاملات روز یکشنبه، 1۹ دی 1۴۰۰، شاخص 
 68۰ و  هزار   25 کاهش  با  پایتخت  بورس  کل 
میلیون  یک  رقم  به  شنبه  روز  به  نسبت  واحدی 

و 336 هزار و 776 واحد رسید.
در معاملات روز یکشنبه، 1۹ دی 1۴۰۰، شاخص 
 68۰ و  هزار   25 کاهش  با  پایتخت  بورس  کل 
میلیون  یک  رقم  به  شنبه  روز  به  نسبت  واحدی 

و 336 هزار و 776 واحد رسید.
 ۹۴6 و  هزار   5 کاهش  با  نیز  وزن  هم  شاخص 
واحدی در سطح 353 هزار و 1۹2 واحدی ایستاد. 
 256 )آیفکس(  فرابورس  کل  شاخص  همچنین 
واحد پائین آمد و در سطح 18 هزار و 117 واحد 

قرار گرفت.
قیمت  افت  بازار  نماد های  اغلب  که  روزی  در 
امروز  شدند.  قرمزپوش  یکدست  گروه   5 داشتند 
»بانک ها  گروه های  نماد های  تمامی  سهام  قیمت 
و  کک  نفتی،  »فراورده های  اعتباری«،  مؤسسات 
دامپروری«،  و  »کشاورزی  هسته ای«،  سوخت 
»شرکت های  و  فلزی«  کانه های  »استخراج 

چندرشته ای صنعتی« کاهش یافت.
کاهش  با  سهام  بازار  کل  معاملات  ارزش  امروز 
1۰ درصدی به رقم ۴ هزار و 3۰6 میلیارد تومان 
کاهش یافت. ارزش معاملات اوراق بدهی در بازار 
از  درصد   12 که  بود  تومان  میلیارد   ۴۹7 ثانویه 
تشکیل  را  سرمایه  بازار  معاملات  کل  ارزش 

می دهد.
با  و  کرد  رشد  سهام  خرد  معاملات  ارزش  اما 
به  قبل  کاری  روز  به  نسبت  درصدی   6 افزایش 
 6۹ که  رسید  تومان  میلیارد   ۹۹1 و  هزار   2 رقم 
درصد کل معاملات بازار ثانویه را تشکیل می دهد.

»پارسان«  و  »فولاد«  »فارس«،  نماد های  امروز 
و  داشتند  کل  شاخص  افت  در  را  تأثیر  بیشترین 
تأثیر  بیشترین  »قرن«  و  »حکشتی«  »خودرو«، 

مثبت را بر شاخص داشتند.
و  »زاگرس«  »آریا«،  نماد های  نیز  فرابورس  در 
شاخص  بر  را  کاهنده  تأثیر  بیشترین  »شگویا« 
»بگیلان«  »توسن«،  و  داشتند  فرابورس  کل 
شاخص  بر  را  مثبت  تأثیر  بیشترین  »زنگان«  و 

داشتند.
خودرو  بورس  نماد های  پرتراکنش ترین  جدول  در 
رتبه های  در  فملی  و  شتران  و  است  صدرنشین 
بعدی هستند. در فرابورس نیز نماد های فرابورس، 

توسن و فجهان پرتراکنش ترین نماد ها هستند.
رشد  نماد   ۴۹ یکشنبه،  روز  معاملات  پایان  در 
نماد   13 و  بورسی  نماد   36 که  داشتند  قیمت 
فرابورسی بودند. همچنین ۴36 نماد کاهش قیمت 
داشتند که 31۰ نماد بورسی و 126 نماد فرابورسی 
بودند. به عبارت دیگر، 1۰ درصد بازار رشد قیمت 

داشتند و 87 درصد بازار افت قیمت داشتند.
بازار  کارشناس  حیدری  علی  رابطه  همین  در 
اوراق  بورس  کل  شاخص  کرد:  اظهار  سرمایه 
پایان  به  منفی  متعادل  گذشته  کاری  روز  بهادار 
هزار   3 از  کمتر  خرد  معاملات  ارزش  و  رسید 
حقیقی  اشخاص  فروش  خالص  و  تومان  میلیارد 

را داشتیم.
وی افزود: نرخ برابری دلار به ریال در بازار تهران 
بازار های جهانی بسته هستند  کاهشی شده است، 

و مذاکرات وین در جریان است و به نظر می رسد 
که پیشرفت تدریجی را خواهیم داشت.

نماگر  عملکرد  گفت:  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
هرچند  هفته  روز  نخستین  در  سهام  بازار  اصلی 
در  مثبت  تحرکات  اما  نبود،  امیدوار کننده  چندان 
شاخص  روز  این  در  شد.  مشاهده  گروه ها  برخی 
کل بورس که در روز های معاملاتی اخیر در گذر 
از سطح ۴/ 1 میلیون واحدی ناکام مانده به میزان 
که  حالی  در  و  کرد  افت  نیز  دیگر  درصد   ۰  /۰6
کاهشی کمتر از هزار واحد را به ثبت رسانده بود 

به محدوده یک میلیون و 362 هزار واحدی رسید.
همان طور  حال  این  با  کرد:  نشان  خاطر  حیدری 
طی  ایران  در  سهام  بازار  تاریخ  می دانیم  که 
نبوده  صعودی  دوره های  از  عاری  مدت  همین 
افزایش نقدینگی در کنار اصرار به سیاست  است. 
بار ها سبب  این سالیان  ارز در طول  نرخ  سرکوب 
نفت  قیمت  افت  یا  تحریم  نظیر  دلایلی  با  شده 
کاهش  بهتر  عبارت  به  یا  ارز  قیمت  پرش  شاهد 

ارزش پول ملی باشیم.

بررسی عملکرد بازار سرمایه 

ریزش شدید شاخص بورس

یارانه جدید به دی نرسید، احتمالا بهمن!
بعد از یارانه معیشتی،  یارانه نقدی ۴5 هزار و 5۰۰ تومانی هم فردا )دوشنبه( به حساب سرپرستان خانوار واریز می شود و با 
وجود اعلام اولیه، یارانه جدید که احتمالا رقمی بین ۹۰ تا 126 هزار تومان است در دی ماه پرداخت نشده و به بهمن ماه 
 موکول خواهد شد، این در حالی است که منابع پرداخت این یارانه باید از محل حذف ارز ۴2۰۰ تومانی باشد که هنوز این اتفاق

 نیفتاده است.
به گزارش ایسنا، از سال 138۹ تاکنون، سالهاست که در بیستم هر ماه یارانه نقدی ۴5 هزار و 5۰۰ تومانی به حساب میلیون ها 
ایرانی واریز می شود که تعدادشان به 78 میلیون نفر در ماه می رسد. از آبان 13۹8 نیز با افزایش قیمت بنزین یارانه جدیدی 
تحت عنوان کمک معیشتی به چرخه یارانه ای ایران وارد شد و در دهم هر ماه مبلغ متفاوتی بنا به تعداد خانوار پرداخت می شود.

اما در چند ماه اخیر که دولت بر برنامه خود برای اصلاح وضعیت یارانه های پنهان تاکید داشته و ماجرای حذف ارز ۴2۰۰ 
 تومانی مطرح است، از سوی چند مرجع دولتی اعلام شد که یارانه جدیدی در ازای این حذف ارزی به صورت نقدی پرداخت

 خواهد شــد.میرکاظمی -رئیس سازمان برنامه و بودجه- گفته بود که حمایت نقدی بین ۹۰ تا حدود 12۰ هزار تومان 
اســت، پورمحمدی، معاون وی نیز بر پرداخت نقدی در جریان حذف ارز ۴2۰۰ تاکید کرده بود،  اواخر آذرماه رضایی-

معــاون اقتصادی رئیس جمهوری- از پرداخت یارانه نقــدی در اوایل دی ماه خبر داد و گفت که مبلغ یارانه تا دو برابر 
رشــد می کند اما ظاهرا زمان را مناسب اعلام نکرده بود و در ادامه خاندوزی-وزیر اقتصاد- یارانه را رد نکرد ولی زمان 
آن را هــم تائید نکرد.پیگیری ها نشــان داده بود که دولت در نظر دارد یارانه جدیــد را بین ۹۰ تا 126 هزار تومان بین 
یارانه بگیران معیشتی که حدود 6۰ میلیون نفر هستند پرداخت کند که برای 3۰ میلیون نفر رقم ۹۰ هزار و 3۰ میلیون 
نفر دیگر 126 هزار تومان اســت.با این حال گفته می شــد یارانه جدید همراه با یارانه معیشتی پرداخت خواهد شد ولی 
در موعد واریز مشــخص شــد که خبری از این یارانه نیست، ولی این مطرح بود که احتمالا تا آخرماه بررسی و پرداخت 
صورت گیرد که اکنون در آســتانه پرداخت یارانه نقدی ۴5 هزار و 5۰۰ تومانی هم اعلام ســازمان هدفمندی یارانه ها 

نشان می دهد، پرداخت محدود به همان مبلغ نقدی است و یارانه جدید پرداخت نمی شود.

جلس وظیفه حرفه ای دارد که طبق قانون اساسی به آن عمل می کند

حذف ارز 4200تومانی به مصلحت نیست
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس بر این باور است که ارز ۴2۰۰ تومانی برای اقتصاد مضر است اما حذف ناگهانی آن را قبول نداریم ، باید راه های جایگزین داده شود تا به اقشار 

مختلف مردم فشار و صدمه وارد نشود.
به گزارش مملکت آنلاین، مجلس ، امروز میزبان ابراهیم رئیسی بود تا او  از کلیات لایحه بودجه دفاع کند. بحث حذف ارز ۴2۰۰ تومانی مهم ترین و بحث برانگیزترین بخش 
های بودجه سال آینده است که موافقان و مخالفان جدی دارد و به دلیل پیامدهای گسترده آن بر اقتصاد کشور و و ضعیت معاش مردم ، بسیاری پیگیر تصمیم بهارستان درباره 
حذف ارز ۴2۰۰ تومانی هستند .غلامرضا مرحبا سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس  از جمله نمایندگان منتقد این پیشنهاد دولت است و تاکید دارد که  دولت برای حذف 
ارز ۴2۰۰ تومانی برنامه مشخصی  ندارد و تا زمانی که راهکار جایگزین کارشناسی ارائه ندهد، حذف ارز ۴2۰۰ تومانی به مصلحت نیست. وی می گوید که همسویی دولت و 
مجلس سبب نخواهد شد تا بودجه ای معیوب تصویب شود.سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس می گوید: »همسویی دولت و مجلس را کسی انکار نمی کند ما با دولت همراه 
هســتیم و کمک می کنیم اما مجلس وظیفه حرفه ای دارد که طبق قانون اساســی به آن عمل می کند.«غلامرضا مرحبا توضیح می دهد: »بودجه با معاش و معیشت مردم در 
ارتباط است و این طور نیست که به دلیل همسویی دولت به آن رای بدهیم. با دولت همسو هستیم اما به وظیفه ذاتی، اخلاقی و قانونی خودعمل خواهیم کرد. اگر بودجه ایراد 
داشته باشد باید توسط دولت اصلاح شود.«او ادامه می دهد: »کسی به دنبال این نیست که یک بودجه معیوب و پر از ایراد را تصویب کند. البته به این معنا نیست که بودجه 
فعلی این شرایط را دارد اما همسویی با دولت به این معنا نیست که هر چه عیب و ایرادی داشته باشد آن را تصویب می کنیم و دولت نیز چنین انتظاری ندارد و معتقد هستند 
که باید فرآیند قانونی انجام شود و اگر نیاز به اصلاح بودجه بود عیب و ایراد آن برطرف شود.«او در مورد حذف ارز ۴2۰۰ تومانی و تصویب آن توسط مجلس می گوید: »دولت 
حذف ارز را در لایحه بودجه پیش بینی کرده است اما این کار یک ایراد دارد که راه جایگزین را پیش بینی نکرده است و این نکته ، بسیار مهمی است.«مرحبا توضیح می دهد: 
»ارز ۴2۰۰ تومانی برای اقتصاد مضر است اما این که ما یک دفعه این ارز را حذف کنیم را قبول نداریم و باید راه های جایگزین داده شود تا به اقشار مختلف مردم فشار و صدمه 

وارد نشود و اقلامی که با استفاده از این نوع ارز تهیه می شدند صدمه وارد نشود.«
او تاکید می کند: »بنابراین مجلس به دنبال این است که راهکار جایگزین معرفی کند. ما صبر می کنیم تا راه جایگزین پیدا شود و بعد این ارز را حذف کنیم. البته از طرف مجلس 

صحبت نمی کنم و نظر شخصی من است ولی فکر می کنم تعداد زیادی از همکاران با من هم عقیده و هم فکر هستند.«
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.
علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.
ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.

وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 

www.mamlekatonline.ir

اخباراقتصادکلان

آزاد شدن تجارت ایران با 
روسیه سرعت می گیرد

باید  که  می گوید  تجارت  توسعه  سازمان  رئیس 
مقدمات لازم برای سرعت گرفتن فرایند تجارت 
آزاد میان ایران و اوراسیا در دستور کار قرار بگیرد.

به گزارش ایسنا، از ابتدای آبان سال 13۹8، ایران 
اقتصادی  اتحادیه  در  را  خود  آزمایشی  عضویت 
ادامه  سال  سه  فرایند  این  و  کرده  آغاز  اوراسیا 

خواهد داشت.
بر اساس توافقات دو جانبه، پس از این مدت، ایران 
و اوراسیا درباره عضویت دائم تصمیم گیری خواهند 
کرد و البته افزایش همکاری تا سطح تجارت آزاد را 

نیز بررسی می کنند.
اساس  بر  اوراسیا  و  ایران  تجارت  حاضر  حال  در 
می شود.  انجام  کالاها  برخی  در  ترجیحی  تعرفه 
بررسی ها نشان می دهد که با وجود کاهش نسبی 
شیوع  تاثیر  تحت  گذشته  سال  در  تجارت  سطح 
اوراسیا  و  ایران  مشترک  تجارت  کرونا،  ویروس 

روندی مثبت داشته است.
با  معامله  در  ایران  تجاری  تراز  آن  از  جدای 
کشورهای عضو این اتحادیه نیز جز روسیه با دیگر 
بودن  بالا  به  توجه  با  اما  است  بوده  مثبت  اعضا 
میزان واردات از روسیه تراز تجاری کل منفی شده 

است.
ایران در ماه های گذشته بارها از لزوم نهایی شدن 
فرایند تجارت آزاد میان دو طرف خبر داده که با 
توجه به بزرگی بازار و حجم معاملات، احتمالا بر 
روابط اقتصادی ایران و روسیه تاثیر جدی خواهد 

گذاشت.
علی رضا پیمان پاک  رئیس سازمان توسعه تجارت  
میان  افزایش سطح همکاری ها  لزوم  بر  تاکید  با 
ایران و اوراسیا، از لزوم تسریع در پیگیری امضای 
موافقتنامه تجارت آزاد میان دو طرف سخن گفته 

است.
وی با اشاره به زمینه های توسعه تجارت با اوراسیا 
برای  بالا  پتانسیل  دارای  بازار  یک  عنوان  به 
به  دستگاه ها  همه  همکاری  خواهان  کشورمان، 
ویژه وزارت جهاد کشاورزی به دلیل اینکه عمده 
صادرات ایران در این بخش به اوراسیا انجام می 

شود، شد.
یک  الزامات  به  اشاره  با  صمت  وزیر  معاون   
موافقت نامه تجارت آزاد، به همراهی کامل بخش 
صنعت وزارت صمت در این خصوص اشاره کرده 
و بر شمول بیشتر کالاها در موافقت نامه تجارت 

آزاد تاکید کرد.
به  همکاری ها  خصوص  در  همچنین  پیمان پاک 
ویژه در حوزه بانکی و تبادلات مالی، با بیان اینکه 
ابراز  زمینه های این همکاری کاملًا فراهم است، 
امیدواری کرد در دوره جدید بانک مرکزی همراهی 

بیشتری را در این زمینه به عمل آورد.
وی  تجارت،  توسعه  سازمان  گزارش  اساس  بر 
به  رئیس جمهوری  قریب الوقوع  به سفر  اشاره  با 
مورد  مهم  موضوعات  از  یکی  روسیه،  فدراسیون 
بحث طرفین را پیگیری جدی موافقت نامه تجاری 

ایران و اوراسیا عنوان کرد.

ساماندهی اصناف بدون 
مجوز، در دستور کار 

در  اینکه  بیان  با  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
ساختار جدید وزارت صمت کسب و کارها )صنف و 
صنعت( به صورت همزمان مورد توجه قرار گرفته، 
گفت که ساماندهی اصناف بدون مجوز در دستور 

کار قرار گرفته است.
به گزارش ایسنا، به نقل از شاتا، سیدرضا فاطمی 
هیات  اعضای  با  اندیشی  هم  نشست  در  امین 
با  که  استانها  مراکز  و  ایران  اصناف  اتاق  رئیسه 
حضور اکبری تالار پشتی، رئیس کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس برگزار شد، اظهار کرد: با استقرار 
ساختار سازمانی جدید وزارت صمت ادغام واقعی 
به  بازرگانی  و  معادن  و  صنایع  وزارتخانه های  در 
وقوع پیوست و نحوه حکمرانی تغییر و به روز شد.

اصناف   18 تبصره  در  اینکه  بیان  با  وزیر صمت 
لحاظ  اصناف  برای  گمرکی  معافیت های  دیده، 
دارند  صنعتی  واحدهای  که  مزایایی  تمام  و  شده 
دفاتر  گفت:  هستند،  دارا  نیز  صنفی  واحدهای 
تخصصی رشته فعالیت ها همزمان صنف و صنعت 
را جلو می برند و تمام مسائل رشته فعالیتها در حوزه 
رشته  همان  تخصصی  دفاتر  درون  در  مربوطه 

فعالیت پیگیری می شود.
بازار  تنظیم  ستاد  در  اینکه  بیان  با  وی همچنین 
اتاق های اصناف، بازرگانی و تعاون حضور دارند و 
نظرات بخش خصوصی در تمام فعالیت ها کسب 
می شود، با اشاره به تفاهم نامه تامین مالی زنجیره 
ای اظهار کرد: اصناف توزیعی و تولیدی می توانند 
از این تفاهم نامه استفاده و مبتنی بر فاکتورهای 
الکترونیکی سامانه جامع تجارت تسهیلات دریافت 

کنند.
این مقام مسئول همچنین گفت: ساماندهی اصناف 
بدون مجوز را نیز در دستور کار داریم و پیگیری 

خواهیم کرد.
سیدرضا  اندیشی  هم  نشست  که  است  گفتنی 
فاطمی امین، وزیر صمت با اعضای هیات رئیسه 
اتاق اصناف ایران و مراکز استانها با حضور اکبری 
معادن  و  صنایع  کمیسیون  رئیس  پشتی،  تالار 
مجلس برگزار شد. در این نشست فعالان اصناف 
به بیان مهمترین نقطه نظرات و پیشنهادات خود 
هم  به  پیشنهادات  مهمترین  جمله  از  پرداختند. 
افزایی با وزارت جهاد کشاورزی برای حل وفصل 
مسایل مشترک، سیاستگذاری و نظارت واحد برای 
مجموعه اصناف، نظارت بر تخفیفات فروشگاه های 
زنجیره ای، توجه به بخش خصوصی و تشکل ها در 
تصمیم گیری ها، برگزاری نمایشگاه های تخصصی 
و جشنواره های خرید و حمایت از کسب و کارهای 

آسیب دیده از کرونا می توان اشاره کرد.

فروش بلیت هواپیما در 
نرخ های پایین ممنوع است

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری گفت: این سازمان 
با رقابت های ناســالم در فضای فروش بلیت هواپیما 

برخورد می کند.
به گزارش صداوسیما، کاپیتان محمد محمدی بخش با 
اشاره به اینکه در روزهای گذشته برخی چارتر کننده ها 
و فروشــندگان بلیت، بدون در نظــر گرفتن عوارض 
قانونــی مترتب بر هر بلیت، اقــدام به فروش بلیت با 
نرخ هــای پایین می کردند گفت: ســازمان هواپیمایی 
کشوری به عنوان متولی و ناظر هوانوردی بر این امور 
نظارت می کند و با هرگونه رقابت ناســالم در فروش 
بلیت کــه موجب ضرر و زیان مالی برای شــرکت ها 

می شود، برخورد خواهد کرد.
معــاون وزیــر راه و شهرســازی افزود: بر اســاس 
نرخنامه مصوب شــورای عالی هواپیمایی کشــوری، 
همه شــرکت های هواپیمایی مکلف هستند نرخ بلیت 
خود را تا مبلغ حداکثر درج شــده در نرخنامه که روی 
سایت انجمن صنفی شرکت های هواپیمایی قرار دارد 
و از اول آذر ماه اجرایی شــده بفروشند و هیچ شرکتی 
مجاز نیست بلیت را با قیمت بالاتر از مصوب به فروش 

برساند.
وی اضافه کرد: از ســوی دیگر، باید در فروش بلیت، 
مواردی، چون بیمه و عوارض قانونی لحاظ شــود، اما 
اخیراً شاهد بودیم که برخی فروشندگان بلیت و عمدتاً 
چارتر کنندگان در برخی مســیرهای پر تردد اقدام به 
فروش بلیت با کمتــر از هزینه های معمول می کردند 
که این امر، تخلف اســت و با متخلفان برخورد قانونی 

می شود.
کاپیتان محمدی بخش گفت: چنین اقدامی بدون شک 
موجب ضرر شرکت های هواپیمایی می شد و به همین 
دلیل ســازمان هواپیمایی کشوری با این موارد برخورد 

می کند.

تاکید وزارت جهاد کشاورزی 
به دریافت گواهی سلامت از 

سازمان غذا و دارو
سرپرســت دفتر توســعه صــادرات وزارت جهاد 
کشــاورزی در نامه ای به انجمن های تولیدکننده، 
صادرکننده و شــوراهای ملی صنایع غذایی اعلام 
کرد به دلیل اینکه برخی از کشــورها تغییراتی در 
اســتانداردهای وارداتی محصولات کشاورزی خود 
داده اند، این فعالان نسبت به اخذ گواهی سلامت از 

سازمان غذا و دارو اقدام کنند.
بــه گزارش ایســنا در متن نامه مســعود بصیری 
به تولیدکننــدگان و صادرکننــدگان محصولات 
کشاورزی آمده است بازگشت برخی از محموله های 
صادراتی کشاورزی ایران به مقصد برخی از کشورها 
از اخباری اســت که در چند هفته اخیر به کرات در 
رسانه های مختلف منتشــر شده است. لذا با توجه 
به درخواست کشــورهای هدف صادراتی به لحاظ 
اینکه در سال اخیر تغییراتی در سطح استانداردهای 
کشور متبوع خود در خصوص واردات محصولات 
کشاورزی معمول نموده اند خواهشمند است دستور 
فرمایید به اقدام در خصوص اخذ گواهی سلامت از 
سازمان غذا و دارو مواردی که در نامه ذکر شده به 

موقع عمل کنند.

قاچاق ارزان شد، تولید گران!
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاک 
گفت: کالای قاچــاق زمانی که با قیمت پایین تر از 
مشــابه داخلی عرضه شــود، به بازار آسیب بیشتر 
می زند که در حال حاضــر حداقل 3۰ تا ۴۰ درصد 
ارزان تــر از قیمــت تمام شــده کالای داخلی وارد 

می شود.
ابوالقاســم شــیرازی در گفت وگو با ایسنا، یکی از 
مشکلات صنعت پوشاک را تامین مواد اولیه عنوان 
کــرد و گفت: درباره پارچه هــای تخت که در انواع 
لباس های پارچه ای از آن استفاده می شود، با وجود 
تحولات و به روززســانی در صنعت نساجی، 1۰۰ 
درصد نیاز کشــور در داخل تامین نمی شود. اما در 
مورد پارچه های گردباف نیازی به واردات نیســت. 

البته بخش عمده ای از پنبه وارد می شود.
امــا به گفته وی همچنان در بــازار با کمبود پارچه 
گردبــاف مواجه هســتیم که به معنــی ناتوانی در 
تامین نیســت بلکه علت آن افزایش قیمت است. 
کارخانجات نســاجی علت ایــن افزایش قیمت را 
گران شدن پنبه و ســایر هزینه های تکوین پنبه تا 

ریسندگی عنوان کرده اند.
رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاک 
با بیان اینکه نباید شاهد افزایش قیمت مداوم در مواد 
اولیه داخلی باشیم، تصریح کرد: در مورد پارچه های 
تخت وزارت صمت باید برای مدت محدودی بدون 
قید و شرط ورود پارچه، پنبه و نخ را از انحصار خارج 
کند تا هر کسی بتواند با ارز آزاد آن را وارد کند. چرا 
که صنعت پوشاک نسبت به نساجی ارجحیت دارد و 

مستقل از آن است.
شــیرازی با بیان اینکه دلیل افزایش قیمت پوشاک 
در حال حاضر نیز مربوط به قیمت مواد اولیه است، 
اظهار کرد: تولید کنندگان پوشاک هر سه ماه و اخیراً 
هر روز پارچه را با قیمت متفاوت می خرند. بنابراین 
لازم است بر این بازار نظارت شود تا تولید کننده در 
قیمت مواد اولیه ثبات داشــته باشد. از طرف دیگر 
کشــش بازار هم باید در نظر گرفته شــود. در حال 
حاضر مصــرف کننده دیگر تحمل گرانی را ندارد و 
بازار با رکود مواجه می شود. ادامه این وضعیت هم به 
ضرر مصرف کننده و هم تولید کننده است که کالاها 
روی دستشــان می ماند و تبدیل به کالای استوک 
می شود و علت پدیده دستفروشی و بساط گستری 

در خیابان های تهران هم همین شرایط است.

ویژه  و  آزاد  مناطق  عالی  شورای  دبیر 
اقتصادی به حذف معافیت های مالیاتی و 
گمرکی تولیدکنندگان در مناطق آزاد واکنش 

نشان داد.
در  محمد  سعید  مهر،  خبرنگار  گزارش  به 
مناطق  عالی  شورای  دبیر  نشست  حاشیه 
مجلس  معادن  و  صنایع  کمیسیون  با  آزاد 
اظهار کرد: جلسه خوبی با اعضای کمیسیون 
صنایع مجلس داشتیم؛ حدود چند هزار واحد 
تولیدی و صنعتی در مناطق آزاد قرار دارد؛ 
این واحدها، تولید خوبی را رقم می زنند که 
منجر به صادرات می شود که باید روز به روز 

آن را تقویت کرد.
زدایی  مانع  نام  به  که  سالی  در  افزود:  وی 
تمهیداتی  است  لازم  است،  مزین  تولید  از 
برای حمایت از تولیدکنندگان اندیشیده شود؛ 
تولیدکنندگان ما مشکلات زیادی به دلیل 
و  دارند  تو  در  تو  و  متناقض  قوانین  وجود 
متحمل می شوند؛ لذا مشکلات تولیدکنندگان 
را در کمیسیون صنایع بررسی کردیم؛ جمع 
بندی این شد که نیازمند یک حکمرانی واحد 

در مناطق آزاد هستیم.
دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
ادامه داد: راهکار دست یابی به این حکمرانی 

دائمی  احکام  قانون  ماده 65  اجرای  واحد، 
توسعه است که متأسفانه امروز اجرا نمی شود 
و ظرفیت های مناطق آزاد مغفول مانده است.

وی بیان کرد: دیروز اعتراض تولیدکنندگان 
در منطقه آزاد جلفا را داشتیم که به قانون 

مالیات بر ارزش افزوده اعتراض داشتند این 
اعتراض به حق است چرا که تعهداتی را به 
تولیدکنندگان داده ایم از جمله اینکه به آنها 
قول 2۰ سال معافیت مالیاتی داده ایم اما این 

تعهد اجرا نشده است.

یک  به  اینکه  گفت:  جمهور  رئیس  مشاور 
به  هستیم،  شاهد  را  متنقاضی  قوانین  باره 
درخواست  می زند؛  ضربه  تولیدکنندگان 
احکام  قانون   65 ماده  هم  که  بود  این  ما 
مالیاتی  معافیت های  هم  و  توسعه  دائمی 

رکن  دو  عنوان  به  گمرکی  معافیت های  و 
هم  مقابل  سوی  از  شود؛  اجرا  آزاد  مناطق 
قوانین متناقض با این قوانین تصویب نشود.

وی با اشاره به پذیرش این موضوع از سوی 
اعضای کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
این  از  تصریح کرد: سعی می کنیم بخشی 
مشکلات را در هنگام بررسی لایحه بودجه 
اصلاحیه  در  هم  را  دیگر  بخشی  و   1۴۰1

قوانین رفع کنیم.
ویژه  و  آزاد  مناطق  عالی  شورای  دبیر 
است  قرار  اگر  کرد:  خاطرنشان  اقتصادی 
به  نیاز  آزاد رقم بخورد،  از مناطق  صادرات 
سرمایه گذاری داریم؛ آنچه برخی کشورهای 
دنیا مانند چین، امارات و ترکیه از نظر جذب 
سرمایه گذاری در مناطق آزاد تجربه کرده 
باید  و موفق بوده است، نشان می دهد که 
مشوق های مالیاتی و گمرکی در این مناطق 
اعمال شود اگر این دو معافیت رقم بخورد، 
شاهد رشد تولید در مناطق آزاد خواهیم بود؛ 
ضمن اینکه به اقتصاد سرزمین اصلی کمک 
خواهیم کرد.وی به تأسیس بانک آفشور و 
بورس بین الملل در مناطق آزاد اشاره و اذعان 
کرد: پیگیر راه اندازی برخی نهادهای پولی، 

مالی و سرمایه ای در مناطق آزاد هستیم.

مشاور رئیس جمهور:

تولیدکنندگان به حذف معافیت های مالیاتی مناطق آزاد اعتراض دارند

در پی ایجاد ترک در کوهستان  آب اسک

جاده هراز مسدود می شود؟

رئیس سازمان امور مالیاتی:

550 هزار خودروی لوکس باید 5600 میلیارد مالیات دهند

دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان:

قیمت هر پاکت سیمان به زیر 25 هزار تومان رسید

در  تَرَک  شدن  ایجاد  درباره  خبرهایی  انتشار  درپی  
آب اسک،  روستای  محدوده   در  هراز  جاده  کوهستان 
کرد  اعلام  شهرسازی  و  مسکن  راه،  تحقیقات  مرکز 
که باید این محور جابه جا، منتقل و تغییر پیدا کرده و 
دستور عدم تردد در این محدوده صادر شود، در چنین 
خواهد  بسته  نوستالژیک  جاده  این  دید  باید  شرایطی 

شد یا خیر؟
و  خبرها  گذشته  هفته های  طی  ایسنا،  گزارش  به 
در  عظیم  تَرَک  یک  شدن  ایجاد  درباره  ویدئوهایی 
طرح  و  هراز  جاده  بر  مشرف  کوهستان  از  بخشی 
سقوط  و  هراز  جاده  در  انسانی  فاجعه  بروز  احتمال 
برخی  و  شد  منتشر  پلور  منطقه  در  کوه  از  بخشی 
رسانه ها از آن به عنوان مخاطره ای جدی برای بروز 

فاجعه ای احتمالی یاد کردند.
رضا نفیسی - رئیس مرکز تدوین مقررات، ایمنی حمل 
و نقل، پدافند غیرعامل و مدیریت بحران وزارت راه و 
شهرسازی-  نیز در این باره به ایسنا اینگونه توضیح 
داد: طی روزها و هفته های گذشته جلسات متعددی 
بین دستگاه های مختلف و متولیان این حوزه در این 
خصوص برگزار شده است. هفته قبل نیز جلسه ای در 
اتفاقی رخ می دهد  ببنیم چنین  تا  این زمینه داشتیم 
یا خیر. همچنین دستگاه های مختلف از استانداری تا 
ستاد بحران، سازمان زمین شناسی، سازمان راهداری، 
غیره  و  شهرسازی  و  مسکن  راه،  تحقیقات  مرکز 
از  بازدید  تا ضمن  مقرر شد  و  دادند  ارائه  گزارشهایی 
منطقه گزارش دقیقی از وضعیت این محدوده از جاده 

هراز ارائه دهند.
وی همچنین در پاسخ به سوالی مبنی براینکه آیا در 

حال حاضر مسئله مطرح شده را به عنوان یک مخاطره 
جدی و فوری تلقی می کنید یا خیر؟ گفت:  در حال 
حاضر به این موضوع به عنوان یک هشدار نگاه می 
به  اقدام  هرگونه  انجام  برای  گیری  تصمیم  اما  کنیم 
سطح خطر بستگی دارد؛ بنابراین باید منتظر بمانیم و 
ببینیم که چه نتایجی از سوی متولیان و دستگاه های 
اعلام  هراز  جاده  از  محدوده  این  بررسی  از  مربوطه 

می شود.
نشان  ایسنا  خبرنگار  آمده  دست  به  اطلاعات  البته   
و  تعبیه شده  منطقه  این  در  که سنسورهایی  می دهد 
و  رصد  حال  در  تَرَک ها  این  گذشته  هفته های  طی 
ارزیابی دائمی است تا پس از کاهش یا قطع بارش ها 
دوباره بررسی شوند و اگر لغزش های این توده عطیم 
قابل توجه و خطرناک تشخیص داده شد، تصمیم گیری 
درباره مسدود شدن جاده هراز، احداث مسیر جایگزین 
و حل این مشکل به ستاد مدیریت بحران ارجاع شود 

هراز مسدود  جاده  مدتی  برای  زیاد حداقل  احتمال  و 
خواهد شد تا شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل 
محور  برگشت  باند  ساخت  حال  در  که  کشور  نقل  و 
هراز است ان را به صورت چهاربانده بسازد تا جایگزین 

این محور شود.
این اتفاقات در حالی رخ داد که علی بیت اللهی - رییس 
بخش زلزله مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی- 
در این باره با تاکید بر اینکه پیدایش این ترک ها نیز 
عکس های  بررسی   گفت:   نیست،  جدیدی  موضوع 
ماهواره ای نشان می دهد که از سال 2۰۰۰ یعنی حدود 
2۰ سال قبل نیز این شکاف و ترک ها وجود داشت. 
در  امامزاده ای  منطقه  همین  در   137۰ دهه  اوایل  از 
منطقه آب اسک در کنار رودخانه  از سمت تهران به 
از پلور وجود داشت که به دلیل ریزش های  بابل بعد 
این  در  نیز  هم اکنون  طوریکه  به  شد.  مسدود  ممتد 
دریاچه  که  دامنه  ریزش  بقایای  از  دریاچه ای  منطقه 

زون  این  بنابراین  می شود.  مشاهده  داده  تشکیل  را 
یک زون با خطر بالا از نظر ناپایداری دامنه و حرکات 

دامنه ای و ریزش سنگ محسوب می شود.
وی افزود: بر همین اساس ماموریتی به مرکز تحقیقات 
را  منطقه  ما  و  شد  واگذار  شهرسازی  و  مسکن  راه، 
رابطه  در  شاخص  نقطه  چهار  حدود  کردیم.  بازدید 
برای  زمین  شکاف  شدن  پهن  و  دامنه  حرکات  با 
همکاری  با  شد.  گرفته  نظر  در  زمین  اندازه گیری 
استان مازندران و مدیریت بحران  همکاران راهداری 
وزارت راه و شهرسازی بازدیدها انجام شد و گزارشی 

در دست تهیه و تدوین است.
و  مسکن  راه،  تحقیقات  مرکز  زلزله  بخش  رییس 
برای  پیشنهادها  اهم  از  بخشی  بیان  در  شهرسازی 
کاهش مخاطرات در این منطقه که جاده پرترددی نیز 
محسوب می شود، تاکید کرد: مهمترین کاری که باید 
انجام شود، این است که با توجه به طول 5۰۰ متری 
این زون، جاده باید جابه جا، منتقل و تغییر مسیر پیدا 
کند تا خطر ریزش و زمین لغزش منتفی شود که این 
یک راهکار بنیادین است. در عین حال تا حصول به 
این نتیجه که زمان بر نیز خواهد بود پیشنهاد می شود 
تا پایش چشمی برای گزارش سریع ریزش های سنگی 
و دستور بر عدم تردد خودروها در این زون، ضروری 
کار  دستور  در  را  کار  این  راهداری  سازمان  که  باشد 

قرار داده است.
به ویژه در محدوده آب  باید دید که جاده هراز  حالا 
ترددهای  آنکه  یا  شد  خواهد  مسدود  پلور   – اسک 
پرشمار روزانه مردم اجازه اتخاذ چنین تصمیمی را به 

مسئولان وزارت راه و شهرسازی نخواهد داد؟

رئیس سازمان امور مالیاتی از شناسایی 55۰ هزار خودرو 
لوکس خبر داد و گفت: این خودروها باید 56۰۰ میلیارد 
تومان مالیــات بدهند و برای دریافــت این مالیات به 

مالکان آنها پیامک می دهیم که پرداخت کنند.
به گزارش ایسنا، داوود منظور در یک برنامه تلویزیونی 
با اشاره به دریافت مالیات از خودرو و خانه های لوکس 
اظهارکرد: افــرادی که ارزش خودروی آنها بالای یک 
میلیارد تومان اســت، بر اساس جدولی نسبت به مازاد 
یک میلیارد باید مالیــات بدهند؛ با تعاملی که با پلیس 
راهور داشتیم، اطلاعات 17.5 میلیون خودروی سواری 
و دوکابین دریافت شــد. آیین نامه این مالیات کمتر از 
2۰ روز پیش ابلاغ شده است و در همین مدت اقدامات 

خوبی صورت گرفته است.
رئیس سازمان امور مالیاتی افزود: طبق محاسبات انجام 
شــده 55۰ هزار خودرو مشــمول مالیات شدند، جمع 
مالیات محاســبه شــده نیز 56۰۰ میلیارد تومان است. 
برای دریافت این مالیات به مالکان آنها پیامک می دهیم 
کــه پرداخت کنند و اگر پرداخت نکنند، در زمان نقل و 

انتقال خودرو باید مفاصا حساب مالیاتی را پرداخت کنند.
معاون وزیر اقتصاد در مورد خانه های لوکس هم گفت: 
به دنبال آن هستیم که اطلاعات لازم را از وزارت راه و 
شهرسازی، شهرداری،  وزارت کشور، دریافت کنیم. البته 
اطلاعاتمان کامل نیست، بر این اساس پایگاه اطلاعاتی 

سازمان بر اساس ماده 187 قانون مالیات های مستقیم 
که خرید و فروش خانه در دفترخانه ها ثبت می شــود، 
اطلاعات آن ارســال شــده و آنهایی که قیمت ارزش 
بالای 1۰ میلیارد تومان دارند را شناســایی کردیم، اما 
هنوز کامل نیســت و باید تا پایــان مهلت قانونی ثبت 

نام در سامانه املاک و اسکان برای خوداظهاری منتظر 
ماند.منظور  با اشاره به رواج پدیده حساب های اجاره ای 
در اقتصاد ادامه داد: افرادی که می خواهند فرار مالیاتی 
داشته باشند، با حساب خودشــان کار نمی کنند، بلکه 
فردی را پیدا می کننــد و با مبلغ ناچیزی حجم بالایی 
از تراکنــش را در حســاب او انجــام می دهند. وقتی 
بررســی می کنیم فرد صاحب حساب هیچ اطلاعی از 
تراکنش های خود ندارد. یک پیرمرد یا یک پیرزن و یا 
جوان ناپخته ای حســابی را باز کرده و در اختیار افرادی 
که می توان آنها را کلاهبردار نامگذاری کرد قرار داده و 

حالا گرفتار شده است.
معاون وزیر اقتصاد تأکید کرد: تا پایان دی ماه امســال 
اولین فرصت تعیین شــده تا افراد وضعیت کارتخوان 
خود را تعیین تکلیف کنند و در صورتی که افراد تکلیف 
کارتخوان های تعیین نکنند، اعــم از الصاق به پرونده 
مالیاتی، تشــکیل پرونده مالیاتی جدید و یا درخواست 
غیرفعال کردن کارتخوان، سازمان امور مالیاتی از بانک 

مرکزی می خواهد که این کارتخوان ها غیرفعال شوند.

دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان ضمن اشاره به تعادل و ثبات 
موجود در تنظیم بازار و قیمت های ســیمانی اعلام کرد که در حال حاضر 

قیمت هر پاکت سیمان در بورس کالا به زیر 25 هزار تومان رسیده است.
به گزارش ایســنا به نقل از شاتا، عبدالرضا شیخان ضمن اعلام خبر ایجاد 
ثبات و تعادل در بازار سیمان، اظهار کرد: پس از التهابات تابستانی ناشی از 
قطعی برق و کاهش تولید و عرضه ســیمان و در نهایت افزایش قیمت ها 
در این بازار، برنامه های وزارت صنعت، معدن و تجارت در جهت رفع موانع 
تولید و حل مشکلات این بخش منجر به کاهش قیمت ها و تعادل در بازار 
سیمان شد.دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان خاطرنشان کرد: 
در شــرایط فعلی با توجه به تأمین سوخت کارخانه های سیمانی و افزایش 
تولید و عرضه نسبت به تقاضا، مشکل خاصی در تنظیم بازار این محصول 

وجود ندارد. تعادل و ثبات قیمت ها در بازار سیمان در صورت تأمین سوخت 
و برق پایدار، ادامه خواهد داشت.وی ضمن تشریح میزان عرضه و تقاضای 
فعلی در بورس کالا، گفت: قیمت یک تن ســیمان پاکتی در بورس کالا 
۴8۰ هزار تومان اســت که قیمت هر پاکت سیمان را در محدوده زیر 25 

هزار تومان قرار می دهد.
لازم به یادآوری اســت که در تیرماه امسال، به دنبال کاهش ۹۰ درصدی 
برق صنایع به ویژه ســیمانی ها و فولادی ها، قیمت ســیمان در تهران به 
پاکتی 7۰ هزار تومان رســید. این در حالی بود که شنیده می شد در برخی 
شهرستان ها سیمان به 1۰۰ هزار تومان هم رسید و حتی برخی سازندگان از 
نرخ 12۰ هزار تومان برای هر پاکت در مناطق جنوبی کشور خبر می دادند 
که منجر به تعطیلی بسیاری از کارگاه های ساختمانی نیز شد.پس از آنکه 

نایب رئیس مجلس شــورای اسلامی افزایش غیر متعارف و چندین برابر 
قیمت تمام شده ســیمان را قصور وزارت صمت در کنترل قیمت دانست، 
وزیر صنعت، معدن و تجارت و معــاون وقت امور معادن و صنایع معدنی 
وزارتخانه مذکور )اسدالله کشاورز( طی چند نوبت قول کاهش قیمت ها را 
می دادند. در نهایت اواخر شهریور ماه امسال وزیر صنعت، معدن و تجارت 
اعلام کرد که با اجرای برنامه سه ماهه، قیمت سیمان متعادل شده و در بازار 
نسبت به هفته های گذشته )نیمه اول شهریور ماه( باز هم کمتر شده و قیمت 
سیمان به صورت پاکتی به زیر 25 هزار تومان رسیده است. همچنین قیمت 
سیمان فله هم حدود 18 هزار تومان ارزان تر شده است؛ این ادعا در حالی 
مطرح شد که رصد بازار نشان می داد قیمت سیمان کف بازار به قیمت های 

اعلامی نرسیده بود



3
MON JANUARY 10 2022       www.mamlekatonline.ir   دو شنبه 20  دی 1400    سال چهارم   شماره 982 

شهرستان مقاله

خبر

 دوگانه سوز شدن بیش 
از 5 هزار خودرو عمومی در قم

قم-فقیه،خبرنگارمملکت-مدیــر شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه قم گفت: 5 هزار و670 خودرو 
به سیستم دوگانه سوز تبدیل شدند و 243 خودرو  نیز در 

نوبت انتظار هستند.
سیدمحمود طاهری در گفت وگویی به استقبال از اجرای 
طرح رایگان دوگانه سوز کردن خودروهای عمومی در قم 
اشــاره و اظهار کرد: از ابتــدای اجرای این طرح در قم تا 
تیرماه سال جاری بیش از 3 هزار و 900 خودروی عمومی 
به صورت رایگان دوگانه سوز شدند که این تعداد در حال 

حاضر به رشد دو برابری رسیده است.
وی با اشــاره به نتیجه تبلیغات و اطلاع رسانی مستمر 
و تــداوم اجرای طــرح ملی، ثبت نــام و تبدیل رایگان 
خودروهای بنزین ســوز به سی ان جی، گفت: از ابتدای 
اجرای این طرح ملی در قم مالکان 5 هزار و 913 متقاضی 
ثبت نام کردند که از این شــمار 5 هزار و670 خودرو به 
سیستم دوگانه سوز CNG تبدیل شدند و 243 خودرو  نیز 

در نوبت انتظار هستند.
مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم 
به دوگانه سوز کردن خودروهای مسافربر اینترنتی اشاره 
کرد و گفت: طرح تبدیل خودروهای مسافربر شخصی به 
دوگانه سوز با اولویت ماشین های پرمصرف و اعطای یارانه 
از ماه های قبل آغاز شــده است و بر اساس آن حدود 75 
درصد از هزینه تبدیــل، به صورت یارانه دولتی پرداخت 

می شود.
طاهری اضافه کرد: به خودروهای شــامل طرح، پیامک 
واجد شرایط بودن اســتفاده از این طرح ارسال می شود 
GCR. و مالکان خودروها می توانند با مراجعه به ســامانه

NIOPDC.IR نسبت به ثبت نام و نوبت گیری در کارگاه های 
مجاز تبدیل، اقدام کنند.

مدیرکل بهزیستی استان اعلام کرد
پرداخت مستمری به ۳۶ هزار 

خانوار کرمانشاه

محمدی،خبرنگارمملکت-مدیرکل  کرمانشاه-فریده 
بهزیستی استان کرمانشاه گفت: در حال حاضر به 36 
هزار خانوار تحت پوشش مستمری پرداخت می شود.
فرحناز محمدی اظهار کرد: مددجویان بهزیســتی در 
سه حوزه مددجویان دارای معلولیت، زنان سرپرست 
خانوار، دختران آســیب دیده اجتماعی و پیشگیری از 
معلولیت ها و آسیب های اجتماعی تقسیم بندی می 
شــوند که تعداد افراد مددجوی تحت پوشش هر سه 
حوزه 69750 نفر می باشــد که از این تعداد 45 هزار 

نفر را افراد مددجوی معلول تشکیل می دهد.
وی افزود: در حال حاضر 36 هزار خانوار در اســتان 
از بهزیســتی مســتمری دریافت می کنند. لازم به 
ذکر اســت که افرادی که از دیگر نهادهای حمایتی 
مســتمری دریافت می کنند نمــی توانند از خدمات 

بهزیستی استفاده کنند.
مدیرکل بهزیستی استان کرمانشاه در رابطه با واریز 
این مستمری ها تشــریح کرد: مستمری ها به طور 
مســتقیم از طریق سازمان بهزیستی کشور واریز می 
شود و پرداخت عیدی مددجویان تحت پوشش نیز به 

همین صورت است.
وی افــزود: مددجویــان علاوه بر خدمات مســتمر 
خدمــات غیرمســتمر نیز دریافت خواهنــد کرد.این 
خدمات غیرمســتمر به افــراد نیازمند به اشــتغال، 
وســایل کمک توانبخشــی، کمک های موردی و 
شهریه های دانشــجویی و دانش آموزی و خدمات 
فیزیوتراپــی ، کاردرمانی و گفتــار درمانی تعلق می 
گیرد که با دریافت تســهیلات 100 میلیون تومانی 
با کارمزد 4 درصد بتوانند برای خانواده خود سرپناهی 
تامین کنند.این خدمات غیرمســتمر شامل تجهیزات 
توانبخشــی،کمک هزینه های تحصیلی و معیشتی 

می شود

کمیسیون ماده 2۶ در 
بهزیستی مازندران برگزار شد

ســاری –امیری فر،خبرنگارمملکت- جلسه کمیسیون 
ماده 26 به ریاســت دکتر فــرزاد گوهردهی مدیرکل 
بهزیستی مازندران و اعضای کمیسیون برگزار شد. در 
این نشست اعضای کمیسیون گزارشی از فعالیت های 
مراکز ارائه و در خصوص صدور ، تمدید و ابطال پروانه 
های تاســیس ، فعالیت ، مسئول فنی و مدیر داخلی به 

بحث و تبادل نظر پرداختند.

* حامدبهرامی

برای شــروع نیاز هست نوازندگی ســازهای مختلف 
را بصورت جداگانه گوش دهیــم و با نوازندگان پیش 
کسوت ســازهای گوناگون آشنا شــویم.انتخاب ساز 
بســتگی به موسیقی ذهن ما دارد. اگر شخصی هنگام 
گوش کردن به موسیقی، آنرا در ذهن خود تصویر سازی 
کند و بخواهد آن موسیقی را در ذهن خود بنوازد، سازی 
را که استفاده میکند میتواند جزو سازهای انتخابی فرد 

مورد نظر باشد.
 در ضمن در هنگام شــنیدن موسیقی میتوان فهمید 
که به کدامین ساز توجه بیشتری دارد یا لذت بیشتری 
میبرد.  همچنین فیزیک بدن و انگشتهای مناسب نیز 

تاثیر بسزایی در نوازندگی دارد.
سپس مشورت با مدرســان موسیقی و در نظر گرفتن 
شــرایط خرید و محیط مناســب برای تمرین، قبل از 

انتخاب ساز باید درنظر گرفته شود.
در خرید ساز نیاز به مشورت کارشناس متخصص همان 
ساز هست که از لحاظ فنی یا سایز مناسب و صدا )رنگ 
صدایی( و کیفیت ساز، بهترین گزینه را برای هنرجو در 
نظر بگیرد. چرا که امکان دارد ســاز نامناسب منجر به 

سرخوردگی و ادامه ندادن مسیر آموزش شود.
 پــس از آن، در کنار انتخاب ســاز، محیط آموزشــی 
)اکادمی(مناســب و مدرس خوب در روند پیشــرفت 

آموزش تاثیر فراوانی دارد.
ویژگی های مدرس خوب را میتوان اینگونه بیان نمود:

1مدرس خوب را  از هنرجوهایش میتوان شــناخت که 
پس از مدت زمانی مشــخص، به چه درجه پیشرفتی 

رسیده اند و در چه سطحی میباشند.
2مدرس خــوب باید علاوه بر نوازندگی با مهارت بالا،  
قــدرت انتقال مطلب را نیز بخوبــی دارا بوده و روابط 

عمومی مناسبی را با هر سنی برقرار نماید.
3داشتن صبر و حوصله ومتد آموزشی مدّون در تدریس، 
بدون اتلاف وقت، نیز باید از خصوصیات مهم یک استاد 

موسیقی باشد.
4نشــان دادن و تصویر سازی درست از مسیر موفقیت 
در سالهای آتی، تا هنرجو بتواند در فرایند آموزش، آینده 

هنری خود را از آغاز راه تصور کند.
در نهایــت  هنرجو باید پس از انتخــاب مدرس به او 
اطمینــان کامل نموده و در همان ابتدا راه از مقایســه 
کردن خود با دیگران که منجر به ســردرگمی میشود 

پرهیز نماید.
شــایان یادآوری است که در آغاز راه موسیقی رعایت و 

بکارگیری موارد یاد شده بسیار مهم و ضروری است .

افتتاح یا کلنگ زنی ۶هزار 
و 200  واحد مسکونی در 

روستاهای گلستان 
گرگان-زهراکارزگز،خبرنگارمملکت-مدیــرکل 
بنیاد مسکن گلستان از افتتاح یا کلنگ زنی 6200 
واحد مســکونی با یکهــزار و 240 میلیارد تومان 
اعتبار در بخش مسکن روستایی استان همزمان با 

ایام دهه مبارک فجر خبر داد.
ســیدمحمد حســینی در جمع خبرنگاران درباره 
پروژه های قابل افتتاح یا کلنگ زنی بنیاد مســکن 
انقلاب اسلامی استان در دهه مبارک فجر اظهار 
داشــت: در این ایام یکهزار و 240 میلیارد تومان 
پروژه در بخش مسکن روستایی در استان گلستان 
افتتاح شــده یــا کلنگ اجرای آن بــه زمین زده 
می شــود.وی با اشاره به استقبال خوب روستاییان 
از اجــرای طرح نوســازی و بهســازی مســکن 
روســتایی در استان گفت: افتتاح و کلنگ زنی  6 
هزار و 200 واحد مسکونی در روستاهای استان از 
بنیاد  ایام است.مدیرکل  این  مهم ترین پروژه های 
مسکن استان بیان داشت:  از این تعداد یکهزار و 
200 واحد مسکونی روستایی با اعتبار 240 میلیارد 
تومان کــه 120 میلیارد تومان آن از منابع بنیاد و 
120 میلیارد تومان آن نیز ســهم آورده متقاضیان 

است، افتتاح و تحویل متقاضیان می شود.

دکتر مصباحی عضو هیات 
مدیره انجمن جراحان گوش

 حلق، بینی،سر و گردن
 ایران شد 

ســید  شــیراز-چراغی،خبرنگارمملکت--دکتر 
علیرضــا مصباحــی ، جــراح و متخصص گوش 
و حلــق و بینی و جراح ســرو گــردن به عنوان 
یکــی از اعضاء هیــات مدیره انجمــن جراحان 
گوش، حلق، بینی، ســرو گردن ایــران انتخاب 
شــد. به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل 
بیمارستان مرکزی شــیراز  دکتر مصباحی دارای 
فلوشیپ فوق تخصصی جراحی پلاستیک صورت 
از آمریکا، یکی از پزشــکان حاذق شیرازی است 
که هم اکنون با کســب بالاترین رای از اعضای  
انجمن جراحان گوش، حلق، بینی،،ســر و گردن 
ایران بــه عنوان عضو هیات مدیــره این انجمن 
انتخاب شد.گفتنی است این پزشک شیرازی عضو 
هیئت مدیره آکادمی جراحان پلاســتیک صورت 
و ترمیمی کشورهای آســیایی )PAAFPS(نماینده  
بین الملل آکادمی جراحان پلاستیک صورت اروپا 
)EAFPS(دبیــر انجمن جراحــان راینولوژی ایران 
همچنین عضــو  هیات  مدیره انجمن بین المللی 

راینولوژی )IRS ( است.

اخبار

ســاری –امیری فر،خبرنگارمملکت-با دســتور مدیرکل 
آموزش و پرورش مازندران بررسی شیوه های انسداد مبادی 
جعل اسناد تحصیلی در دستور کار کمیته پیشگیری و مقابله 

با جعل اسناد آموزش و پرورش مازندران قرار گرفت.
»علیرضا سعدی پور« در جلسه کارگروه پیشگیری و مقابله 
با جعل اسناد که به منظور بررسی سوابق تحصیلی فارغ 
التحصیلان برخی از مدارس اســتان و همچنین بررسی 
مدارک تحصیلی مربیان پیش دبستانی برگزار شد، عدم 
تسلط برخی از کارشناسان و مدیران مدارس بر آئین نامه 
ها و مقررات را یکی از دلایل بروز اتفاقات منجر به جعل 
مدارک تحصیلی برشمرده و گفت: مصادیق جعل اسناد و 

مقررات مربوطه باید به اطلاع تمام مدیران مدارس استان 
برسد.

وی بــا بیان اینکه هرکجا که نظارت پررنگ بود، اتفاقات 
ناگوار کمتری به وقوع پیوسته است، افزود: اخلاق حکم می 
کند که هم بشیر باشیم و هم نذیر باشیم.ابتدا ایده بان باشیم 
و ســپس دیده بان.از این رو باید ابتدا در جهت پیشگیری 
اطلاعات لازم را به ذی نفعان داده و هشدارهای پیشگیرانه 

را در اولویت قرار دهیم.
مدیرکل آموزش و پرورش مازندران در همین رابطه تأکید 
کرد: نباید بگذاریم جعل مدارک تحصیلی ادامه پیدا کند و 
به یک سنت غلط درآید.در این رابطه ضمن حفظ شأنین 

آموزش و پرورش با اعمال پیشــگیرانه، در صورت احراز 
شدن تخلف افراد باید برخوردهای قانونی صورت پذیرد.

سعدی پور با تأکید بر ایجاد تحولی ساختاری در خصوص 
پیشگیری از این گونه اعمال مجرمانه بیان کرد: بهترین راه 
انسداد مبادی جعل اسناد تحصیلی و ایجاد نکردن فرصت 
برای فرصت طلبان است.در همین راستا، ارزیابی و نظارت 
دقیق بر مدارس بزرگســالان و آموزش از راه دور چه در 
حوزه دولتی و چه غیر دولتی در دستورکار ویژه قرار گرفته و 

در اسرع وقت در رصد بازرسی قرار گیرند.
وی در پایان خاطرنشان کرد: ایجاد بانک اطلاعاتی جامع 
یکی از برنامه های در دست اجراست که با همکاری کمیته 

های پیشگیری از جعل اسناد شهرستانها و مناطق استان 
انجام خواهد پذیرفت.

با دستور مدیرکل آموزش و پرورش مازندران

بررسی شیوه های انسداد مبادی جعل اسناد تحصیلی در دستور کار قرار گرفت

خبر

مدیرکل راه و شهرسازی استان خبر داد
ضرورت ایجاد شهر جدید در گلستان 

گرگان-زهراکارزگز،خبرنگارمملکت-مدیــرکل 
راه و شهرســازی گلســتان از در نظــر گرفتن 
یک محدوده در اســتان برای ایجاد شهر جدید 
خبرداد و گفت: در مرحله اخذ استعلام از دستگاه 
های مرتبط هستیم.حســین محبوبی اظهارکرد: 
در گلســتان برخلاف بسیاری از استان ها، شهر 
جدید نداریم و در ســفر مدیرعامل شــهرهای 
جدید به گلســتان، چند نقطه برای ایجاد شهر 

جدید بازدید شد.
مدیرکل راه و شهرســازی گلستان افزود: یکی 

از نقاط جمعیتی که نیاز به احداث شــهر جدید دارد، منطقه آزاد اینچه برون است که با راه اندازی 
این منطقه افرادی در آن مشــغول به فعالیت می شوند و قرار نیست این افراد در گرگان، آق قلا یا 

گنبدکاووس ساکن شوند.
وی بیان کرد: بنابراین زمینی به مساحت 200 هکتار از اراضی منابع طبیعی برای ایجاد شهر جدید 

در جوار تالاب آلماگل شناسایی شده که خارج از محدوده های تالابی است.
محبوبی عنوان کرد: برای ایجاد شهر جدید در این نقطه استعلام های لازم از دستگاه های مختلف 
مانند آب منطقه ای، محیط زیســت، منابع طبیعی و غیره اخذ شــده و در حال جمع بندی هستیم و 

نتیجه آن به شورای برنامه ریزی استان اعلام و سپس به وزارتخانه ارسال می شود.
مدیرکل راه و شهرســازی گلستان گفت: در صورت موافقت اولیه با ایجاد شهر جدید در این نقطه، 
وزارتخانه مشاور گرفته و مطالعات زیست محیطی، پدافند غیرعامل، بحران و غیره را انجام خواهد 

داد.
طبق گفته وی این طرح هم اکنون در فاز شناخت بوده و تصمیمی در مورد آن گرفته نشده است.

محبوبی بیان کرد: در حال حاضر همین یک نقطه در استان مد نظر بوده و در گلستان زمین دولتی 
با مساحت بیش از 100 هکتار وجود ندارد

نشست فرصت های جام جهانی۲۰۲۲قطر در استان فارس 
برگزار شد

جام  فرصت های  شیراز-چراغی،خبرنگارمملکت-نشست 
جهانی 2020 قطر باهدف نقش دفاتر خدمات مســافرتی 
و جهانگردی در اجرای تورهای اســتان فارس و بررسی 
ظرفیت های تولید و صادرات صنایع دســتی استان فارس 

برگزار شد.
سید علی نقی طبیب لقمانی، معاون هماهنگی امور زائرین 
و گردشگری استانداری فارس اظهار کرد: »باید با افزایش 
ظرفیت خط هوایی بین شیراز و جابه جایی خطوط هوایی 
در طی مدت جام جهانی زمینه بیشتر ورود گردشگران را 

فراهم آوریم.«
 معاون هماهنگی امور زائرین و گردشــگری اســتانداری فارس ادامه داد: »باید نمایشگاه صنایع دستی فارس که در زمان انجام 

بازی های جام جهانی در قطر دایر می شود رویکردی صادراتی داشته باشد.«
طبیب لقمانی بیان کرد: »باید با اســتفاده از ظرفیت ایرانی ها مقیم و ارتباط با شرکت های تبلیغاتی جام جهانی و فضای مجازی 

نهایت استفاده را در معرفی ظرفیت های گردشگری و صنایع دستی داشته باشیم.«
هادی شه دوســت شــیرازی اظهار کرد: »ظرفیت جام جهانی قطر برای اســتان فارس به واســطه ارتباط و قرابت نزدیک هم 
اســتانی های فارسی در کشــورهای حوزه خلیج فارس و به ویژه قطر فرصت مغتنمی در گردشگری است که باید با برنامه ریزی 

بخش های خصوصی و دولتی نهایت بهره را ببریم.«
مدیر کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی استان فارس ادامه داد: »ما دوران بسیار سختی را در گردشگری پشت سر 

گذاشته ایم و این حوزه آسیب های جدی دیده است و شاید این فرصت کوتاه مرهمی خواهد بود.«
او بابیــان اینکــه فرصت جام جهانی قطر ظرفیت و فرصتی بی نظیر اســت، گفت: »باید بــا برنامه ریزی برای فرصت های بین 

بازی های جام جهانی آژانس های ما برای ورود این گردشگران اقدام کنند.«
شه دوست شیرازی افزود: »هم در بخش حاکمیتی و هم در بخش مردمی روابط خوبی با کشور قطر داریم و استفاده از ظرفیت 

استان فارسی های مقیم این کشور فرصت بی بدیلی را فراهم کرده است.«
مدیر کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی اســتان فارس بیان کرد: »در حوزه صنایع دستی با دایر کردن نمایشگاه و 
عرضه توسط اتحادیه صنایع دستی فارس که تجارب خوبی در این زمینه دارد و با نگاه متفاوت و استفاده از ظرفیت های دو شهر 

جهانی صنایع دستی شیراز و منبت آباده و شهر ملی فیروزآباد از این فرصت طلایی استفاده کرد.«

 اصفهان-احسان عالیخانی،خبرنگارمملکت-ذوب 
آهن اصفهان به عنوان یکی از شرکت های تابعه 
صدرتامین از زمــان مدیریت منصور یزدی زاده 
طی 3 سال گذشــته پس از چند فراز و فرود به 
تثبیت سوددهی رسید و این کار باعث شد در سال 
99 این شرکت از زمان راه اندازی از زیان انباشته 

خارج شود.
سود این شرکت طی سال گذشته به میزان 15 
هزار و ۸19 میلیارد ریال رسید که دلایل افزایش 

میزان درآمد و سود شرکت ناشی از تمرکز بر تولید 
و فروش محصــولات صنعتی و محصولات با 
ارزش افزوده بالاتر، تمرکز شرکت بر صادرات به 
دلیل ارزش افزوده بالاتر، افزایش تورم و افزایش 
سطحی عمومی قیمت ها اســت. همچنین در 
سال 99 ذوب آهن، شــاهد رشد 245 درصدی 
سودآوری شرکت های تابعه داخلی نسبت به سال 

9۸ بوده است.
در واقع ذوب آهن طی یک دهه گذشــته برای 

نخستین بار در سال 99 از زیان انباشته خارج شد 
تا بتواند سود را بین سهامداران توزیع کند و شرایط 
برای پیوستن از فرابورس به بورس مهیا شد که 

این امر در سال 1400 عملیاتی شد.
موفقیت ذوب آهن اصفهان در سود آوری ادامه 
یافت و در سال جاری نیز این شرکت موفق شد 
رکورد سود آوری خود را تنها در 6 ماهه اول سال 
1400 ارتقــاء دهد و با افزایش 195 درصدی به 
سود بیش از 2 هزار میلیارد تومان برسد و حاشیه 

سود این شرکت برای اولین بار از 12 درصد عبور 
کرد.

عمده سود آوری ذوب آهن اصفهان حاصل بهبود 
فرآیند، تولید محصولات با ارزش افزوده بالاتر و 
رشد صادرات بوده است و تنها حدود 30 درصد از 
این افزایش ســود حاصل تورم و افزایش قیمت 

ارز است.
تولید انبوه ریل مطابق استاندارد جهانی که در 6 
محور خط آهن ایران استفاده شد و در حال نصب 

است ، تولید ریل زبانه سوزن و ریل مترو تهران، 
تمرکز بر تولید محصولات با ارزش افزوده بالاتر 
همچون ورق ســازه های فولادی، آرک معدن، 
تیرآهــن بال پهن و ... ، صرفه جویی در مصرف 
آب و انجام پروژه های مختلف برای اســتفاده از 
پساب به جاب برداشــت آب از رودخانه، توسعه 
صادرات و دستیابی به مدال افتخار ملی صادرات 
 و ... از جمله دستاوردهای این شرکت طی 3 سال

 اخیر است.

طی 9 ماه نخست سال جاری

ذوب آهن اصفهان از زیان انباشته خارج شد

ســجادی،خبرنگارمملکت-  ایلام-پرویــن 
سرپرســت کانون پــرورش فکری کودکان 
و نوجوانان اســتان ایلام گفت: پنج کودک 
ونوجوان عضو کانون ایلام در ردیف برگزیده 
های هشــتمین دوســالانه هنری کشور)در 

رشته خوشنویسی وسفال گری(معرفی شدند
محمد رضا رســتم پور افــزود: چهار عضو 

کودک ونوجوان کانون اســتان در هشتمین 
دوســالانه هنرهای تجسمی آفرینش کشور 
در ردیف برگزیده های کشوری این دوسالانه 

معرفی شدند.
وی ادامه داد : این کودکان برگزیده باران ولی 
زاده 9 ساله از مرکز بدره برگزیده خوشنویسی 
در رشته قلم و یگانه زهرا کرمی نژاد 10 ساله 

از مرکز بدره تقدیرشده خوشنویسی در رشته 
قلم و نیز  ایلیا جعفری 13 ساله از مرکز بدره 
شایســته تقدیر در بخش خوشنویسی رشته 
قلم و همچنین  فاطمه محمدی 13 ساله از 
مرکز بدره شایسته تقدیر بخش خوشنویسی 
رشــته قلم  و صدرا بابایی 10 ساله از مرکز 
شــماره 4 ایلام برگزیده بخش سفال گری 

می باشند
رســتم پور ادامه داد: هفته گذشــته نیز در 
مهرواره آفرینش داستان چهار نوجوان عضو 
کانون ایلام برگزیده شــدند و در ابتدای دی 
ماه نیز سرپرست کانون ایلام به همراه یک 
مربی مسئول فرهنگی و یک عضو نوجوان 
برگزیده جشــنواره بیــن المللی قصه گویی 

شدند.
سرپرســت کانون پــرورش فکری کودکان 
و نوجوانان ایلام اظهار داشــت:  در ارزیابی 
عملکــرد ادارات دولتی نیــز کانون ایلام از 
طرف ســازمان مدیریــت و برنامه ریزی به 
عنوان یکی از پنج دستگاه برتر مدیریت سبز 

و حفظ محیط زیست معرفی شد.

5 عضو کانون ایلام در جمع  برگزیده گان  هشتمین دوسالانه هنری کشور

 اصفهان-احســان عالیخانی،خبرنگارمملکت -آیت الله سید ابوالحسن مهدوی، 
نماینده مردم اصفهان در مجلس خبرگان رهبری طی بازدید از تصفیه خانه پساب 
صنعتی و تصفیه خانه اســتحصال پساب شهری شرکت فولاد مبارکه گفت: این 

شرکت در راستای بهینه سازی مصرف آب اقدامات متعددی انجام داده و درصدد 
است که در آینده نزدیک مصرف آب خام خود را به صفر برساند.

وی در ادامه با بیان اینکه تصفیه خانه پســاب فولاد مبارکه با تصفیه پساب های 
انسانی، شیمیایی و صنعتی یکی از بزرگ ترین تصفیه خانه های کشور است، با اشاره 
به اقدامات مؤثر این شرکت برای کاهش مصرف آب افزود: این شرکت علاوه بر 
اقدامات مؤثر در کاهش مصرف آب، فرایندهای مطلوبی در خصوص بومی سازی 

دارد.
نماینده مردم اصفهان در مجلس خبرگان رهبری خاطرنشان کرد: اعتماد و حمایت 
فولاد مبارکه از شرکت های دانش بنیان باعث شده روند بومی سازی در کشور توسعه 
یابد. تولید محصولات استراتژیک در فولاد مبارکه مایه افتخار و مباهات است و 

امیدواریم این روند تولید توسط متخصصان این شرکت رشد پیدا کند.
وی اذعان داشــت: قطعات و تجهیزات تصفیه خانه پساب صنعتی و تصفیه خانه 

استحصال پساب شهری شرکت فولاد مبارکه به دستان توانمند متخصصان داخل 
کشور تولید شده که به تمام صنعتگران خداقوت عرض می کنم و امیدوارم با تلاش 

مضاعف جایگاه میهن عزیزمان در دنیا را ارتقا بخشند.
محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه نیز در حاشیه این بازدید تصریح 
کرد: پروژه های زیادی در راستای مصرف بهینه آب در فولاد مبارکه از سال های 
گذشــته تاکنون اجرا شده که تولید بیشتر محصولات را با مصرف آب کمتر رقم 

زده است.
وی با بیان اینکه تا 4 ســال آینده، مصرف آب خام شرکت فولاد مبارکه به صفر 
کاهش می یابد، عنوان داشت: ارتقای سطح کارایی تصفیه خانه های پساب جهت 
بهبود تصفیه و بازچرخانی آب در فــولاد مبارکه منجر به افزایش راندمان تولید 
محصولات شده، به گونه ای که منجر به کاهش 50 درصدی برداشت از آب خام 

شده است.

نماینده  اصفهان در مجلس خبرگان رهبری 

فولاد مبارکه در راستای بهینه سازی مصرف آب اقدامات مؤثری انجام داده است

-معاون  عالیخانی،خبرنگارمملکت  اصفهان-احســان 
راهــداری اداره کل راهداری و حمــل ونقل جاده ای 
اســتان اصفهان از آغاز طرح راهداری نوروز1400 در 

سراسر محورهای مواصلاتی استان اصفهان خبر داد.
 فرزاد دادخواه اظهار کرد: همزمان با 25 اســفندماه و 
طبق سنوات هر ساله، راهداران با برنامه ریزی عملیاتی 

نظیر زیباســازی منظر راه ها، اصلاح و شست و شوی 
علائــم، تنقیه پل ها، لکه گیری محورها، رنگ آمیزی 

نیوجرسی و خط کشی به استقبال نوروز می روند.
 وی گفت: اگر چه به مردم توصیه شده برای پیشگیری 
از کرونا از سفرهای غیرضروری بپرهیزند، اما راهداران 
بنا بر رسالت اصلی خود برای ارتقا ایمنی تردد کاربران 

جاده ها، همواره در صحنه خدمت حاضر هستند.
معاون راهداری اســتان اصفهان با اشاره به پیش بینی 
های هواشناســی مبنی بر احتمال بارش برف و باران 
در استان اصفهان خاطرنشــان کرد: عملیات راهداری 
زمســتانه و راهداری نوروزی همزمــان در محورهای 

مواصلاتی استان اصفهان جریان خواهد داشت.

وی از آمادگی 100 اکیپ راهداری برای بازگشــایی و 
برف روبی محورهای مواصلاتی اســتان اصفهان خبر 
داد و افــزود: اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای 
استان اصفهان  با 550 دستگاه ماشین آلات و 750 نفر 
نیروی راهدار و پشــتیبان  در این ایام به مردم خدمت 

خواهد کرد.

معاون راهداری استان خبر داد
آغاز طرح راهداری نوروز1400در اصفهان

 هنر نواختن
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پيشخوان

کارت زرد مجلس به وزیر تعاون
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماعی از نمایندگان 
مجلس »کارت زرد« گرفت.او هفتمین وزیری است 
ک��ه بهارس��تان کارت زرد خ��ود را به او نش��ان می 
ده��د. پیش از ای��ن وزرای امور اقتصادی و دارایی، 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، کشور، آموزش و پرورش، 
عل��وم و صنعت، مع��دن و تجارت از مجلس کارت 
زرد گرفته بودند. ربیعی برای پاس��خ به س��وال ملی 
محمدرض��ا پورابراهیمی نماین��ده مردم کرمان در 
مجلس به بهارس��تان آمده بود.سوال پورابراهیمی 
از ربیعی درباره »ملاک انتخاب و انتصاب مدیران 
صندوق ه��ای زیرمجموع��ه وزارت تع��اون یعنی 
صندوق بازنشس��تگی کشوری و تامین اجتماعی« 
بود که ربیعی توضیحاتی را در این زمینه ارائه کرد. در 
ادامه با توجه به قانع نشدن پورابراهیمی از پاسخ های 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی علی لاریجانی رئیس 
مجلس ش��ورای اس��لامی س��وال از وزیر را به رای 
وکلای ملت گذاش��ت که نمایندگان نیز با 98 رای 
موافق، 95 رای مخالف و 11 رای ممتنع از مجموع 
219 نماینده حاضر در صحن پاسخ های علی ربیعی 
را قانع کننده ندانستند و برهمین اساس وزیر تعاون 

نیز از مجلس کارت زرد گرفت.

  آمریکا شکست نخورد
 ایران پیروز شد

روزنامه فرامنطقه ای 'الزمان' چاپ لندن نوشت: 
از ه��ر زاوی��ه و ب��ا هر معیاری که دور اخیر مذاکرات 
هسته ایران و گروه 1+5 سنجیده شود، نتیجه این 
اس��ت که آمریکا شکس��ت نخورد، اما ایران پیروز 
میدان بود.در تحلیل الزمان به قلم 'فاتح عبدالسلام' 
درب��اره ویژگی ه��ای تمدید هف��ت ماهه مذاکرات 
هس��ته ای، آمده اس��ت: 'نخس��ت این که ایران به 
واسطه تحمیل مدت زمان مد نظرش برای تمدید 
مذاکرات تا آغاز ماه ژوییه، نشان داد که حرف اول 
را می زند.امریکایی ها این بار نیز نتوانس��تند روی 
حرف خود بمانند. آنان حتی تا هفته گذشته تمدید 
مذاک��رات را رد م��ی کردن��د و ای��ن در حالی بود که 
محافل سیاسی ایرانی با اطمینان از ناممکن بودن 
امضای توافق در مهلت تعیین شده سخن می گفتند 
و تاکید داشتند که این مهلت زمانی اساسا بی ارزش 
اس��ت.نکته دیگر این اس��ت که 'اس��راییل' با توجه 
به لفاظی هایش علیه برنامه هس��ته ای ایران، حال 
احتمالا ناگزیر خواهد بود که تفسیر متفاوتی را بابت 
رویکرد جامعه بین المللی به ایران در مذاکرات هسته 
ای و به رسمیت شناخته شدن حق این کشور برای 
فعالیت های صلح آمیز هس��ته ای، ارائه کند.الزمان 
یکی دیگر از ویژگی های وضعیت موجود مذاکرات 
را با توجه به تمدید مدت زمان آن، رها شدن ایران 
از تنگنای مهلت تعیین شده دانست و افزود: براین 
اساس، این کشور می تواند هر گونه مهلت احتمالی 
در آینده را نیز به سلامت پشت سر بگذارد، بی آن 
که خود را به خطوط قرمز واشنگتن و یا پاریس در 

بحث هسته ای محدود کند.

 کسی نمی تواند نقش ایران را 
 در دفع خطر تروریسم 

از عراق انکار کند
ریی��س ق��وه قضایی��ه ع��راق روز گذش��ته در 
بی��ان نق��ش ای��ران در دفع خطر گروه تروریس��تی 
 داع��ش از س��ر عراق گفت ک��ه هیچ کس در عراق 
نمی تواند نقش و حمایت های ایران را در این زمینه 
ان��کار کند.مدح��ت محمود در دی��دار با معاون وزیر 
امور خارجه ایران در بغداد ضمن تشکر و قدردانی از 
حمایت های کش��ورمان در نبرد دولت و ملت عراق 
با تروریسم، ابراز امیدواری کرد که روابط دو کشور 
بیش از پیش گسترش یابد.رییس قوه قضاییه عراق 
همچنین خواس��تار ت��داوم دیدارهای مقام های دو 
کشور در سطوح عالی ، برای تسهیل رفت و آمدها 
و ارتباطات مردم دو کشور شد و گفت سهل انگاری 
در تحکیم روابط، دیگران را به ایجاد نفاق تحریک 

می کند.
   

استقبال بان کی مون از عزم ایران و 
1+5 برای دستیابی به توافق جامع

دبی��رکل س��ازمان مل��ل پس از اع��لام تمدید 
مذاکرات هس��ته ای ایران و گروه 1+5 ازطرفهای 
مذاکره کننده خواس��ت تا به روند مثبت کنونی در 
ای��ن مذاکرات ادامه دهند.، دبیر کل س��ازمان ملل 
ساعاتی پس از اعلام نتیجه مذاکرات هسته ای در 
روز دوشنبه در وین ضمن استقبال از عزم و تصمیم 
جمهوری اس��لامی ایران و گروه 1+5 برای از بین 
بردن اختلافات باقیمانده میان خود و دس��تیابی به 
یک توافق جامع از طرفین خواست تا شتاب موجود 
و رون��د مثب��ت در ای��ن مذاک��رات را حفظ کنند و به 
پیش��رفت خود ادام��ه دهند.بان کی مون همچنین 
اظه��ار امیدواری کرد ک��ه تمام طرف های مذاکره 
کننده با اعتماد دو طرفه و حس��ن نیت به پایبندی 

خود به تعهداتشان ادامه دهند.
  

 بیداری اسلامی متوقف
 نشده است

دبیرکل مجمع جهانی بیداری اس��لامی گفت: 
ام��روز بی��داری اس��لامی برخلاف تص��ور برخی 
کش��ورها متوقف نشده و امت اسلام همواره بیدار 
است.علی اکبر ولایتی  در هفتمین جلسه نشست 
شورای عالی مجمع بیداری اسلامی که با حضور 
شخصیت های برجسته ای از جهان اسلام برگزار 
ش��د افزود: ضرورت دارد که در فواصل نزدیک با 
توجه به ضرورت ها مجمع بیداری اسلامی تشکیل 
جلسه دهد.ولایتی با بیان اینکه امروز جهان اسلام 
با مس��ائل مختلفی مواجه است گفت: فرصت ها و 
تهدیده��ای پیش روی جریان بیداری اس��لامی، 
مساله فلسطین به عنوان مساله اول جهان اسلام 
و موج سوم انتفاضه، نقش تکفیری ها در انحراف 
رون��د بی��داری اس��لامی و وحدت امت اس��لام و 
نقش مس��لمانان در ایجاد تمدن نوین اس��لامی از 
مهمترین محورهای هفتمین نشست شورای عالی 
مجمع جهانی بیداری اسلامی است.وی ادامه داد: 
یقی��ن داری��م آمریکایی ها و انگلیس��ی ها و حامی 
منطق��ه ای آنها با طراحی گروه هایی تحت عنوان 
تکفیری به دنبال مقابله با جریان بیداری اسلامی 
هستند که باید بگویم برخلاف تصور آنان بیداری 

اسلامی متوقف نشده است.

روحانی در گفت و گو تلفني با پوتین مطرح کرد: 
دوران تحریم گذشته است 

رئیس جمهور ش��امگاه دوش��نبه در مکالمه 
تلفنی با رئیس جمهور روس��یه روابط دو کش��ور 
و همکاری های فی مابین را مورد بررس��ی قرار 
داد.   حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
در این مکالمه تلفنی با ابراز خرس��ندی از روند 
مثب��ت همکاری ه��ای دو کش��ور ب��ه  وی��ژه در 
زمینه های اقتصادی، اظهار داش��ت: گس��ترش 
مب��الادت اقتص��ادی ای��ران و روس��یه به ویژه 
در حوزه ه��ای نفت��ی و تجاری به زودی س��طح 
همکاری ه��ای فی مابین را ب��ه بالاترین حجم 
همکاری ه��ای منطقه ای ارتقاء خواهد داد. وی 
با اشاره به توافق های اخیر ایران و روسیه در حوزه 
هسته ای از جمله ساخت دو نیروگاه و همچنین 
طرح های در دست اقدام و مورد مذاکره دو کشور 
تصری��ح کرد: همکاری های ایران و روس��یه در 
زمینه های صلح آمیز هسته ای به ویژه در ساخت 
نیروگاه ها به صورت مشترک، اثرات قابل قبولی 
در توس��عه تعاملات اقتصادی ایران و روس��یه بر 
جای گذاشته و امنیت لازم برای توسعه اقدامات 
مش��ترک و صلح آمیز هس��ته ای را فراهم آورده 
است. همچنین این همکاری ها علاوه بر ارتقای 
مناس��بات علمی و فنی دو کش��ور همسایه، تاثیر 

خوبی در عرصه بین المللی خواهد داشت.
روحان��ی خاطرنش��ان کرد: ایران و روس��یه 
توانس��ته اند نمونه موثری از همکاری در مقابله 
ب��ا تروریس��م و افراطی گ��ری را مطرح نموده و 
ض��رورت یکپارچگ��ی درون منطق��ه ای برای 
تقابل با خشونت را اثبات نمایند. وی با اشاره به 
مذاکرات اخیر ایران و 1+5 در وین و نتایج حاصله 
افزود: طی روزهای اخیر دو کشور حضور فعالی 
در مذاکرات داشته اند و امیدواریم با کمک های 
ش��ما زودتر به توافق جامعی که به نفع ملت ها، 
منطقه و جهان است دست یابیم. رئیس جمهور 
اظهار داش��ت: امروز خوش��حال هستیم که همه 
کشورهای جهان برای اینکه مذاکرات به نتیجه 
نهایی برسد، تاکید دارند و در جمهوری اسلامی 
ایران نیز اجماعی ملی برای حل این موضوع از 
طریق تعامل برای رسیدن به حقوق حقّه کشور 

و نیز حل و فصل نهایی وجود دارد.
روحانی خطاب به ولادیمیر پوتین گفت: باید 
پیام روشنی دهیم که دوران تحریم سپری شده 
اس��ت. اینکه برخی کش��ورها در هر مساله ای از 
ابزار تحریم استفاده می کنند برای جامعه جهانی 
مش��کل آفرین اس��ت. انتظار دولت و ملت ایران 
این اس��ت که در مذاکرات 1+5 جدیت بیشتری 
از همس��ایه ش��مالی ببینن��د چراکه تلاش های 
مش��ترک ما باعث ارتباط و پیش��رفت دو ملت 
ایران و روس��یه ش��ده اس��ت. ولادیمیر پوتین 
رئیس جمه��ور روس��یه نیز در ای��ن گفت وگوی 
تلفنی با بیان اینکه در مذاکرات اخیر وین برای 
رس��یدن به توافق جامع فقط زمان کم داش��تیم، 
گفت: مهم اس��ت که مذاکرات س��بب ش��ود که 
ایران به حقوق خود به  ویژه در زمینه غنی سازی 
دس��ت پیدا کند و غنی س��ازی در خاک خود، حق 
ایران اس��ت. وی با ابراز امیدواری برای وصول 
طرفین به توافقی که منافع همگان را در بر گرفته 
و قابل قبول باش��د، افزود: خوش��حالم که اخیرا 
قراردادی برای همکاری هسته ای طی ده سال 
آینده امضا کرده ایم. پوتین تصریح کرد: روسیه 
نگرانی ه��ای ط��رف ایران��ی را در زمینه حقوق 
خ��ود درک می کن��د. طرفین در این گفت وگو با 
بررس��ی تحولات اخیر بازار جهانی نفت توافق 
کردن��د که در این مس��یر همکاری های لازم را 

به عمل آورند.

جلوی ورود کالاهای بی کیفیت 
خارجی را بگیریم

  ریی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
تاکید کرد: باید با تقویت صنعت کشور و ارتقای 
کیفیت محصولات، از ورود کالاهای بی کیفیت 
خارج��ی جلوگیری کنیم که علاوه بر ارزبری، 
تولی��د داخل��ی را از رونق می اندازد.به گزارش 
روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
آیت الله اکبر هاش��می رفس��نجانی در دیدار با 
رئی��س هی��أت مدیره، مدیر عام��ل و اعضای 
هیأت مدیره ش��رکت تولیدی لاس��تیک دنا،بر 
ض��رورت حمای��ت از چرخ��ه ه��ای تولیدی و 
کالاه��ای ایران��ی و تأثیر آن بر توس��عه پایدار 
کشور تأکید کرد.وی اضافه کرد: باید با تقویت 
صنعت کش��ور و ارتقای کیفیت محصولات، از 
ورود کالاه��ای ب��ی کیفیت خارجی جلوگیری 
کنی��م ک��ه ع��لاوه بر ارزبری، تولی��د داخلی را 
از رون��ق م��ی اندازد.رئیس مجمع تش��خیص 
مصلح��ت نظام،نوآوری،افزای��ش کیفی��ت و 
مش��ارکت مردمی در امر تولید را برای ارتقای 
کش��ور درهم��ه ابعاد مهم خوان��د و افزود:باید 
 ب��رای جلوگیری از درج��ا زدن و اتلاف منابع،

 فرصت ها و افزایش هزینه ها در تمامی حوزه ها، 
 س��ند و نقش��ه ای راهب��ردی ترس��یم کنیم و 
روش های علمی پیشرفت را با تقویت تعاملات 
دانش��گاه و صنعت،در اختیار تولید ملی و رونق 
اقتصادی و نهایتاً در مسیر تحقق سند چشم انداز و 

 

سیاست های کلی قرار دهیم.

خبر ويژه

ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: من اق��دام اخیر در 
مذاک��رات را ک��ه باعث تمدید آن ش��د، اقدامی عاقلانه می دانم 
چرا که مذاکرات سیاسی هنوز همه ابعادش روشن نشده و اختلاف 
نظر وجود دارد و باید زمان داد تا بررسی های دقیق تری انجام شود.

علی لاریجانی در جمع بسیجیان مجلس شورای اسلامی گفت: 
در مسئله هسته ای که این روزها از فصلی از آن عبور کرده ایم ، 
روحیه خوداتکایی جوانان بود که ما را به اینجا رسانید؛ جوانانی که 
از دانشگاه ها فارغ التحصیل شدند و توانستند تکنولوژی صلح آمیز 
هسته ای را به دست آورند.وی ادامه داد: این زحمت مجاهدانه 
نیروهای متخصص در کشور بود که ما توانستیم به تکنولوژی 

صلح آمیز هسته ای دست بیابیم .لاریجانی یادآور شد: من اقدام 
اخیر که در مذاکرات صورت گرفت را اقدام عاقلانه می دانم که 
مذاکرات را تمدید کرد ؛ چرا که مذاکرات سیاسی، همه ابعادش 
روشن نشده و اختلاف نظر وجود دارد.وی تاکید کرد : باید زمان 
داد تا دقیق تر در این مورد بررسی شود و این کار عاقلانه ای بود 
که طرفین انجام دادند و مذاکره را تمدید کردند.لاریجانی اظهار 
داشت: باید توجه داشت آنچه می تواند سرمایه آینده در مذاکرات 
باشد همین ویژگی حمایت مردمی ، همبستگی درونی و اتکا به 
داخل در زمینه اقتصادی و توجه به ظرفیت ها است.رییس مجلس 
خاطر نشان کرد: از ابتدایی که این مذاکرات آغاز شد این نکته 

وجود داشت که ما باید اتکایمان به ظرفیت های داخل کشور باشد 
که این ظرفیت های تفکر بسیجی است که اینگونه همبستگی 
ملی را افزایش داد.لاریجانی ادامه داد: یک نمونه آن را مباحث 
هسته ای می بینم که می تواند مباحث جدیدی ایجاد کند.وی 
اظهار داش��ت: حرکت بالنده تفکر بس��یجی در کشور باعث رشد 
بیشتر می شود.رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری 
از سخنانش با اشاره به اینکه 80 درصد کارکنان مجلس عضو 
بسیج هستند گفت: از ابتدایی که امام )ره( بسیج را پایه گذاری 
کرد ش��اید تصور نمی کردیم این حرکت حرکتی بالنده و ریش��ه 

ای در کشور شود و تحرک ویژه در کشور ایجاد کند.

تمدید مذاکرات را اقدام عاقلانه ای می دانم

رهبر معظم انقلاب در دیدار اندیشمندان جهان اسلام:

آمریکا نتوانست درقضیه هسته ای ایران را به زانو درآورد
حضرت آیت الله خامنه ای، مشکلات و 
ناکامی های دشمنان اسلام در منطقه بویژه 
در ع��راق، س��وریه و لبنان را یادآور ش��دند 
و گفتند: آمریکا و کش��ورهای اس��تعمارگر 
اروپای��ی دور ه��م جمع ش��دند تا جمهوری 
اسلامی ایران را در قضیه هسته ای به زانو 
درآورند اما نتوانستند و در آینده نیز نخواهند 

توانست.
حض��رت آی��ت الله خامن��ه ای رهب��ر 
معظم انقلاب اس��لام روزگذش��ته در دیدار 
علماء، اندیش��مندان و میهمان��ان ش��رکت 
کنن��ده در »کنگ��ره جهان��ی جریانه��ای 
تکفیری از دیدگاه علمای اس��لامی«، احیاء 
جریان تکفیری در س��الهای اخیر را مشکل 
تحمیلی و دس��ت س��از استکبار برای دنیای 
اسلام دانستند و با اشاره به اقدامات جریان 
خبی��ث تکفیری در جه��ت اهداف امریکا و 
دولتهای اس��تعماری و رژیم صهیونیس��تی 
بویژه تلاش برای به فراموشی سپرده شدن 
مس��ئله اصلی فلس��طین و مسجدالاقصی، 
تأکی��د کردن��د: ایجاد ی��ک نهضت علمی، 
منطق��ی و فراگی��ر برای ریش��ه کن کردن 
جریان تکفیری، روشنگری نسبت به نقش 
سیاستهای استکباری در احیای این جریان 
و اهتمام جدی و مطالبه عمومی در خصوص 
قضیه فلسطین به عنوان مسئله اصلی دنیای 
اسلام از مهمترین و اولویت دار ترین وظایف 
علمای جهان اسلام در شرایط کنونی است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای سخنان خود 
با قدردانی از حضرات آیات مکارم شیرازی 
و س��بحانی و دیگ��ر علم��ا و فضلای قم که 
اهتم��ام جدی ب��رای برگزاری این کنگره و 
ش��کل ده��ی یک جریان علم��ی فراگیر در 
میان علمای جهان اسلام درخصوص مقابله 
با جریان تکفیری داشتند، گفتند: در بررسی 
این جریان خطرناک باید به این نکته توجه 
شود که موضوع اصلی، مقابله ی همه جانبه 
با جریان احیاء شده تکفیری است که فراتر از 
گروه موسوم به داعش است و در واقع داعش 

یکی از فروع این شجره خبیثه است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به یک 
نکته غیرقابل انکار اش��اره کردند و افزودند: 
جری��ان تکفیر و حکومتهای پش��تیبان آن 
کام��لًا در جه��ت اهداف اس��تکباری یعنی 
امریکا و دولتهای استعماری اروپایی و رژیم 
صهیونیس��تی حرکت می کنند و با ظاهری 

اسلامی، عملًا درخدمت آنها هستند.
ایشان در ادامه به چند نمونه از شواهدی 
که نشانگر حرکت جریان تکفیری در جهت 
اهداف استکباری و در مقابله با دنیای اسلام 

اس��ت اش��اره کردند.رهبر انقلاب اسلامی 
منحرف کردن حرکت بیداری اسلامی را به 
عنوان اولین شاهد بیان و خاطرنشان کردند: 
بیداری اسلامی حرکتی ضد امریکایی، ضد 
اس��تبداد و ضد دس��ت نشاندگان امریکا بود 
ام��ا جری��ان تکفیر ای��ن حرکت عظیم ضد 
اس��تکباری را به جنگ خانگی و برادرکشی 
میان مس��لمانان تبدی��ل کرد.حضرت آیت 
الله خامن��ه ای افزودن��د: خ��ط مقدم مبارزه 
مس��لمانان در این منطقه، فلسطین اشغالی 
بود اما جریان تکفیر این خط مقدم را تغییر 
داد و به داخل خیابانها و ش��هرهای عراق، 
سوریه، پاکستان و لیبی کشاند و این، یکی 
از جنایتهای فراموش نشدنی جریان تکفیر 
است.ایشان منحرف کردن حرکت بیداری 
اس��لامی را ، خدم��ت ب��ه امریکا، انگلیس و 
رژیم صهیونیستی و سرویس های جاسوسی 
آنها دانستند و گفتند: شاهد دیگر برای نشان 
دادن حرک��ت ای��ن جریان در جهت اهداف 
اس��تکباری این است که پشتیبانان جریان 
تکفیر، در مقابل رژیم صهیونیستی یک اخم 
هم نمی کنند و حتی با این رژیم برای مقابله 
با مس��لمانان همکاری می کنند ولی برای 
ضربه زدن به کش��ورها و ملتهای اسلامی، 
حضور فعال دارند.حضرت آیت الله خامنه ای، 
نابودی زیرساخت های ارزشمند کشورهای 
اسلامی بدست فتنه تکفیر را نمونه دیگری 
از خدمت این جریان به منافع دشمنان اسلام 
برشمردند و افزودند: یکی دیگر از اقدامات 
بسیار خبیثانه جریان تکفیر مخدوش کردن 
چهره اسلامِ رحمت و تعقل و منطق، با نشان 
دادن تصاویر جنایاتی همچون زیر شمشیر 

نشاندن انسانهای بیگناه و یا درآوردن قلب 
یک مسلمان و به دندان گرفتن آن، در مقابل 
دوربین و به نام اس��لام، است.ایش��ان یکی 
دیگر از شواهد خدمت جریان تکفیر به منافع 
اس��تکبار را تنها گذاش��تن محور مقاومت در 
جنگ 50 روزه غزه دانس��تند و خاطرنش��ان 
کردند: یک شاهد دیگر، منحرف کردن شور 
و حماس��ه ای بود که بر اثر بیداری اس��لامی 
در جوانان مسلمان بوجود آمد، که متاسفانه 
از آن برای کش��تار مس��لمانان بیگناه دیگر 
اس��تفاده شد.رهبر انقلاب اسلامی نمونه و 
شاهد دیگر را اقدام اخیر و مکرر هواپیماهای 
ترابری امری��کا در پرتاب تجهیزات جنگی 
ب��رای گ��روه موس��وم به داع��ش در عراق 
برش��مردند و تأکی��د کردن��د: امریکاییها با 
وجود این اقدامات ،در ظاهر مدعی تشکیل 
ائت��لاف ضدداعش هس��تند که یک دروغ 
محض اس��ت زیرا هدف اصلی این ائتلاف 
زنده نگه داشتن فتنه جنگ و درگیری میان 
مس��لمانان اس��ت که البته ب��ه اهداف خود 
نخواهند رس��ید.حضرت آیت الله خامنه ای 
سپس به وظایف بزرگ علمای جهان اسلام 
در شرایط کنونی اشاره کردند و افزودند: یکی 
از این وظایف ایجاد نهضتی علمی و منطقی 
و فراگیر از جانب علمای مذاهب اس��لامی 
برای ریش��ه کن کردن جریان تکفیر است.

ایش��ان گفتند: این جریان با ش��عار دروغین 
س��لف صالح وارد ش��ده اس��ت و باید با زبان 
دین، علم و منطق، بیزاری سلف صالح را از 
این اقدامات نشان داد.رهبر انقلاب اسلامی 
خاطرنشان کردند: باید با این نهضت علمی 
و منطقی، جوانان بیگناهی را که گرفتار این 

جریان خبیث شده اند، نجات داد و این وظیفه 
به عهده علما است.حضرت آیت الله خامنه 
ای، روش��نگری نسبت به نقش سیاستهای 
امری��کا، انگلیس و رژیم صهیونیس��تی در 
احی��ای جری��ان تکفیری را یک��ی دیگر از 
وظایف بزرگ علما در کش��ورهای اسلامی 
برش��مردند و افزودند: س��ومین وظیفه مهم 
علم��ا، اهتم��ام جدی به قضیه فلس��طین و 
مس��جدالاقصی و جلوگیری از مورد غفلت 
واقع شدن این موضوع اصلی دنیای اسلام 
است.ایش��ان با اشاره به تصمیم اخیر کابینه 
رژیم صهیونیس��تی در اعلام یهودی بودن 
فلسطین اشغالی، گفتند: رژیم صهیونیستی 
بدنب��ال تصرف قدس و مس��جدالاقصی و 
تضعیف هرچه بیش��تر فلس��طینی ها است. 
همه ملتهای اسلامی و همچنین علماء باید 
از دولتهای خود مس��ئله فلسطین را مطالبه 
و پیگی��ری کنند.رهب��ر انقلاب اس��لامی با 
اش��اره به اقدام امام بزرگوار )ره( ، در اعلام 
سیاس��ت حمایت از فلس��طین و دش��منی با 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: ما خداوند 
را ش��اکریم که در جمهوری اسلامی ایران، 
دولت و ملت در قضیه حمایت از فلس��طین 
و دش��منی با رژیم صهیونیس��تی، هم زبان 
هس��تند و در 35 س��ال گذش��ته از مسیری 
که امام ترس��یم کرده، منحرف نش��ده اند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
مل��ت و جوان��ان ایران با کمال میل از مردم 
فلس��طین حمایت می کنند و عاشق مبارزه 
با صهیونیس��تها هستند، افزودند: جمهوری 
اس��لامی ایران به لطف و فضل الهی اس��یر 
محدودیت ها و اختلاف های مذهبی نش��ده 

اس��ت و همانگونه که به حزب الله ش��یعه در 
لبن��ان کم��ک می کند، ب��ه حماس و جهاد 
اس��لامی و دیگر گروههای اهل س��نت در 
فلسطین نیز کمک می کند و به این کمک ها 
ادام��ه خواهد داد.ایش��ان تقوی��ت برادران 
فلسطینی در غزه را یک نمونه از کمک های 
جمهوری اس��لامی ایران به مردم فلسطین 
برشمردند و تأکید کردند: همانگونه که قبلًا 
هم اعلام ش��د، کرانه باختری باید مس��لح و 
آماده دفاع شود، و این کار قطعاً انجام خواهد 
شد.رهبر انقلاب اسلامی قدرت و وضعیت 
دشمنان دنیای اسلام را به مراتب ضعیف تر 
از دورانهای گذشته ارزیابی کردند و با اشاره 
به مش��کلات سیاس��ی، اقتصادی و امنیتی 
کش��ورهای اروپایی و همچنین مش��کلات 
بیش��تر و بدتر امریکا در مس��ائل اخلاقی و 
سیاسی و بویژه مالی و پولی و ضعف حیثیت 
ابرقدرتی آمریکا گفتند: رژیم صهیونیس��تی 
نیز نس��بت به گذش��ته به شدت ضعیف شده 
اس��ت. این رژیم، همان رژیمی اس��ت که 
سالهای قبل شعار از نیل تا فرات سر می داد 
اما اکنون در جنگ 50 روزه غزه همه توان 
خود را به کار گرفت ولی نتوانست تونل های 
زیرزمینی  حماس و جهاد اس��لامی را نابود 
کند.حضرت آیت الله خامنه ای، مش��کلات 
و ناکامی های دش��منان اس��لام در منطقه 
بویژه در عراق، س��وریه و لبنان را نیز یادآور 
ش��دند و گفتن��د: یک نمون��ه دیگر از ضعف 
دشمن، قضیه هسته ای ایران است. امریکا 
و کشورهای استعمارگر اروپایی دور هم جمع 
شدند تا جمهوری اسلامی ایران را در قضیه 
هسته ای به زانو درآورند اما نتوانستند و در 
آینده نیز نخواهند توانست.پیش از سخنان 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
علیزاده موس��وی دبیر کنگره »جریان های 
افراط��ی و تکفی��ری از دی��دگاه علم��ای 
اس��لام« با ارائه گزارش��ی از روند برگزاری 
و فعالیت ه��ای ای��ن کنگره گفت: در جریان 
دو روز برگ��زاری این کنگ��ره، کمیته های 
تخصص��ی و راهب��ردی، تبارشناس��ی و 
ریش��ه یابی جریان های تکفیری، مس��ائل 
سیاس��ی آنها و همچنین راه های برون رفت 
از مس��ئله تکفی��ر را م��ورد بحث و بررس��ی 
ق��رار دادند.وی با اش��اره به برگزاری پیش 
نشست های این کنگره در سوریه و پاکستان 
و ارائه بیش از 700 مقاله به دبیرخانه کنگره 
افزود: در این کنگره 315 نفر از علمای جهان 
اسلام حضور داشتند که 144 مقاله انتخابی، 
در هشت جلد و به زبان های فارسی و عربی 

منتشر شده است.

احمدی نژاد 
 هنوز 

نامه می گیرد  
با وجود پایان یافتن دوران 
ریاس��ت جمه��وری محمود 
احمدی نژاد، وی همچنان در 
کوچه منتهی به منزل مسکونی 
اش در منطق��ه نارمک تهران 
پذیرای مراجعات مردم برای 

رفع مشکلات است.

 به سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده شوند  
رییس دستگاه دیپلماسی : 

وزی��ر خارج��ه ایران با بی��ان این که برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی است افزود: هیأت ما 

از همین اکنون آمادگی دارد، مذاکره کند.
کاترین اشتون، نماینده 1+5 و محمدجواد 
ظریف، وزیر خارجه ایران دوش��نبه شب پس 
از یک هفته مذاکرات سخت و فشرده بیانیه 
پایان��ی مذاکرات هس��ته ای وی��ن را قرائت 

کردند.
محمدج��واد ظریف با قرائت بیانیه پایانی 
گفت: از یک سال پیش که در ژنو درباره برنامه 
اقدام مشترک توافق کردیم، ما و گروه 5+1 
برای رسیدن به یک راه حل جامع، مذاکرات 
فشرده داش��تیم.وزیر امور خارجه کشورمان 
از دول��ت اتریش برای میزبانی این مذاکرات 
تشکر کرد و ادامه داد: بر مبنای تعهد محکم 
تمام طرف ها برای رس��یدن به راه حل جامع 
10 دور مذاک��ره داش��تیم. ایده های مختلفی 
مطرح شده است اما با توجه به ماهیت فنی و 
تصمیماتی که باید اتخاد ش��ود برای بررسی 
و نهایی کردن آن ها به کار بیش��تر نیاز اس��ت.
ظریف گفت: ترجیح ما این بود که همین جا 
راه حل را نهایی کنیم اما با توجه به پیشرفت ها 

و ایده هایی که مطرح ش��ده اس��ت، مطمئن 
هس��تیم که راه حل جامع امکان پذیر اس��ت.
وی اف��زود: تصمیم گرفتیم مفاد برنامه اقدام 
مش��ترک را تا نهم تیر تمدید کنیم تا امکان 
مذاکره فراهم شود و سعی داریم مذاکرات را 
ط��ی حداکث��ر چهار ماه نهایی کنیم و از زمان 
باقی مانده برای نهایی کردن توافق استفاده 
کنیم. ایران و 1+5 تعهداتش��ان را بر اس��اس 
اقدام مشترک ادامه می دهند و آژانس نیز به 
نظارت خود ادامه می دهد و نشس��ت بعدی 
در آذر ماه برگزار می شود.    ظریف در جمع 
خبرن��گاران گفت: مذاکرات کمک کرده راه 
دشواری را به پیش ببریم و اگر مذاکرات تمدید 
ش��د برای این اس��ت که یک فرصت کوتاه را 
ب��رای تواف��ق فراهم کنی��م. تلاش داریم در 
نزدیک ترین زمان به تفاهم سیاسی و بعد از آن 
به تدوین تفاهم برسیم.وی ادامه داد: سلاح 
هس��ته ای بر خلاف اصول ماس��ت و ما برای 
اه��داف صلح آمیز به دنبال انرژی هس��ته ای 
هستیم و می خواهیم این کار را در یک فضای 
آرام انج��ام دهیم و به نگرانی های مش��روع 
پاس��خ دهیم.ظریف گفت: تحریم ها تنها به 
مردم بی گناه ضربه می زند. برای ارزیابی اثر 

تحریم ها کافی اس��ت به تعداد سانتریفیوژ ها 
نگاه کنید، ما زمانی 200 سانتریفیوژ داشتیم 
و ام��روز بی��ش از 20 ه��زار داریم.وی گفت: 
دستاورد ما این است که برنامه هسته ای ما به 
طور کامل ادامه دارد و اگر امروز در مذاکرات 
در ای��ن ب��اره صحبت می ش��ود درباره میزان 

و اندازه غنی سازی است، نه اصل آن.
ظریف ادامه داد: امروز تمام تلاش ها برای 
نشان دادن این که برنامه ایران یک نگرانی 

برای جهان بوده، دیگر رنگ باخته است. مردم 
ای��ران می خواهند در چارچوب روابط متقابل 
ب��ا دنیا در تعامل باش��ند.ظریف گفت: توافق 
به زودی به نتیجه خواهد رس��ید و ان ش��اءالله 
مردم به توافقی که برای همه برد خواهد بود 
می رس��یم که در آن هم جامعه بین المللی از 
فشار بر مردم ایران که حاصلی نداشته، دست 
خواهند کش��ید و هم مردم ایران با اطمینان 
جامعه بین المللی برنامه هسته ای شان را ادامه 
می دهن��د و فک��ر می کنم ت��ا آن روز فاصله 
زی��ادی نداری��م. هر چند برخ��ی گروه هایی 
ک��ه موجودی��ت خ��ود را در تنش می بینند، از 
این روند خوش��حال نیس��تند و در آینده هم 
کمتر خوشحال می شوند.ظریف اعلام کرد: 
تواف��ق ژن��و در چارچ��وب منافع ملی ما بود و 
ب��ه تعهداتم��ان هم پایبن��د بودیم و دنیا یک 
صدا معتقد اس��ت که ما در س��ال گذش��ته به 
تعهدات مان عمل کردیم و این بهترین روش 
برای شکست دادن پروژه ایران هراسی است 
.بنابرای��ن من احس��اس می کنم مردم ایران 
هم��ه چی��ز را به دس��ت آوردند و امروز برنامه 
هس��ته ای ایران ش��ناخته شده و کسی درباره 
از بین بردن برنامه هس��ته ای ایران یا بس��تن 

آن صحبت نمی کند. این ها توفیقاتی اس��ت 
که مردم ایران در سایه سیاست تدبیر و امید 
که به آن رای دادند و با حمایت رهبری آن را 
ادامه دادند به دست آوردند.وی تاکید کرد: ما 
تحت هر توافقی به غنی سازی ادامه می دهیم 
و پول��ی ک��ه از قبل توافق اولیه از دارایی های 
ایران به کشور بازگشت، مال خود ایران است.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به ایسنا مبنی 
بر این که اگر ظرف چهار ماه به نتیجه نرسیدید 
چه خواهد شد، گفت: من فکر می کنم برای 
رس��یدن به چارچوب توافق یا تفاهم سیاسی 
حتما چهار ماه وقت خوبی اس��ت و بیش��تر از 
وقت مورد نیاز است. هیأت ما از همین امروز 
آمادگی دارد مذاکره جدی را ادامه دهد. ما هیچ 
وقت میز مذاکره را ترک نکرده ایم و نخواهیم 
کرد. نگرانی درباره اتفاقی که ممکن اس��ت 
چهارم��اه آینده بیفتد نداریم و اطمینان داریم 
ظرف چند هفته اگر اراده کافی سیاسی وجود 
داش��ته باش��د، حتی ظرف چند روز می توانیم 
به چارچوب یک تفاهم سیاس��ی دست یابیم.
رییس دستگاه دیپلماسی تاکید کرد که ما به 
سمتی حرکت می کنیم که همه بتوانند برنده 

شوند و به همین خاطر هم اینجا آمده ایم.

این بار، دیگر دیپلمات ها 
منتظر آخرین لحظه 

نمی مانند تا آخرین کارت 
خود را رو کنند و به سرعت 

مذاکرات جدی را آغاز 
خواهند کرد

اتحادیه اروپا تعلیق تحریم های ایران را تمدید کرد
اتحادیه اروپا در بیانیه ای تعلیق تحریم های این س��ازمان علیه ایران را تا 30 ژوئن 2015 

تمدید کرد.
در این بیانیه آمده است که شورای اروپا تعلیق اقدامات بازدارنده تعیین شده در اقدام برنامه 
مشترک که توسط ایران و گروه 1+5 در 24 نوامبر به توافق رسید را تا تاریخ 30 ژوئن 2015 
تمدید کرده است. این  امر پس از تصمیم ایران و گروه 1+5 مبنی بر تمدید اعتبار فعالیتهای 
اقدام برنامه مش��ترک تا آن تاریخ صورت گرفته اس��ت.هرچند ادامه اقدامات بازدارنده اتحادیه 
اروپا علیه ایران همچنان به قوت خود باقی است این تعلیق شامل این موارد می شود: انتقال پول 
حاصل از فروش نفت به مشتریان فعلی، واردات، خرید و انتقال محصولات پتروشیمی ایران و 
همچنین تجارت طلا و فلزات گرانبها با دولت ایران و نهادهای مربوطه آن. افزایش در سقف 

صدور مجوز برای مراودات مالی از ایران یا به این کشور نیز به قوت خود باقی است. 
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 جدیدترین رایزنی ها 
برای اکران فیلمی با بازی 

محسن تنابنده
کارگردان فیلم سینمایی "عنکبوت" درباره آخرین 
وضعیت اکران فیلمش گفت: اکران »عنکبوت« بعد 
از جشــنواره چهلم فجر صورت خواهد گرفت و از 

27بهمن ماه روی پرده خواهد رفت.
به گزارش ایسنا، فیلم ســینمایی »عنکبوت« به 
کارگردانی ایرج زاد و تهیه کنندگی جواد نوروزبیگی 
که تیرماه ســال ۹۹ مجوز اکرانش را دریافت کرد، 
با توجه به اخبار منتشــر شــده، بنا بود تا از ابتدای 
دی ماه امسال روی پرده سینماها برود. اما اکنون با 
وجود گذشت بیش از دو هفته از زمان اعلام شده، 
شب گذشته ایرج زاد با انتشار پیامی  از تاخیر اکران 

فیلمش خبر داد.
و در نهایــت این کارگردان امــروز در گفت وگو با 
ایسنا با اشاره به جلســه صبح  )1۹ دی ماه( که با 
حضور حبیب ایل بیگی، معاون نظارت ارزشــیابی 
سازمان ســینمایی و کارگردان و تهیه کننده این 
فیلم برگزار شد، بیان کرد: خوشبختانه در این جلسه 
بعد از گفت وگوهای انجام شــده، سوءتفاهمات و 
سوءبرداشت های پیش آمده برطرف و موانعی که 
باعث تاخیر اکران فیلم شــده بود، حل شد. بر این 
اساس باتوجه به جلسه شورای صنفی نمایش که 
این هفته برگزار خواهد شد، اکران »عنکبوت« بعد 
از جشــنواره چهلم فجر صورت خواهد گرفت و از 

27بهمن ماه روی پرده خواهد رفت.
ایرج زاد در بخشــی از پیامی که شب گذشته آن را 
منتشر کرده بود، با انتقاد از شرایط پیش آمده برای 
فیلمش، با اشــاره به اینکه "به نوعی به من گفتند 
ایــن فیلم را قبل از جشــنواره اکران نکنم تا فضا 
ملتهب نشود!" بیان کرد، در ابتدا با وجود آنکه این 
فیلم پروانه نمایش داشت، گفتند اثر را برای بازبینی 
مجدد ارائه دهیم. پــس از آن بیان کردند که نهاد 
دیگری نیز باید آن را بازبینی کند که من خواهش 
کردم در حضور خــودم این اتفاق بیفتد. در نهایت 
این امکان حاصل نشد و به من به عنوان کارگردان 
فیلم خبر ندادند و گفتند فیلم اصلاحیه خورده و فقط 

موارد را به من اطلاع دادند!
»عنکبوت« درباره ســعید حنایــی یکی از قاتلان 
زنجیره ای دهه هفتاد اســت که در شــهر مشهد 
چندین زن خیابانی را به قتل رســاند. در این فیلم 
محســن تنابنده، ساره بیات، شیرین یزدان بخش، 
ماهور الوند، گلنوش قهرمانی، علی باقری، مهدی 
حســینی نیا، حمیدرضا هدایتی راد، جواد یحیوی، 
آتیه جاوید، مهدخت مولایی، سحر عبدالهی، نیوشا 
علیپور، یوسف خســروی، حمید حاجی محمدزاده، 
میثم دامن زه، داود ذاکری و با حضور فرید سجادی 

حسینی ایفای نقش می کنند.

فراخوان ششمین جشنواره 
فجر صنایع دستی و هنرهای 

سنتی منتشر شد
فراخوان ششمین جشــنواره فجر صنایع دستی و 
هنرهای سنتی با محوریت ترویج فرهنگ اصالت 

و کاربرد در صنایع دستی منتشر شد.
به  گزارش ایســنا، بــه نمایش گذاشــتن آخرین 
دستاوردهای صنایع دستی و هنرهای سنتی ایران، 
آشنایی با هنرمندان جوان و کشف استعدادهای نو 
در عرصه صنایع دستی و ایجاد فضایی برای مواجهه 
بی واسطه مخاطبان با آثار صنایع دستی از مهم ترین 

اهداف برگزاری این جشنواره عنوان شده است. 
»نمایش و تجلیل از آثــار کاربردی که در زندگی 
امروز جریان دارد« و »رویش دوباره سرو« )فرزندان 
ادامه دهنده راه پدر( در شــهرها و روستاهای ملی 
صنایع دســتی دو بخش ویژه ای هستند که به این 

دوره از جشنواره اختصاص یافته است. 
بر اساس این فراخوان، آثار باید مبتنی بر شیوه های 
تولید دســتی خلق شده باشد و مهم ترین شاخص 
انتخــاب آثار وجود متمایز صنایع دســتی از لحاظ 
طراحــی، کیفیت اجرای اصالــت، هویت و کاربرد 

خلاقانه است. 
هر هنرمند مجاز به تحویل ســه اثر از جدیدترین 
محصولات هنری خود است. البته آثار ارسالی نباید 
در جشنواره های فجر پیشــین به نمایش در آمده 
باشد، ضمن این که آثار ارسالی باید دارای شناسنامه 
)نام اثر، تکنیک، مواد اولیه استفاده شده و نام سازنده 

اثر( باشند. 
متقاضیان می توانند تصاویــر آثار خود را به همراه 
اطلاعات اثر شامل نام اثر، تکنیک، نام سازنده اثر، 
شهر و شماره ثابت و همراه و نشانی دقیق پستی، 
تا تاریخ 8 بهمن 1۴۰۰ به آدرس اینترنتی جشنواره 
 Fajr.handicrafts@gmail.com
ارسال کنند. انتخاب آثار در دو مرحله انجام می شود 
که در مرحله اول تصاویر بررسی شده و در مرحله 
دوم اصل آثار به انتخاب داوران، به نمایشــگاه راه 
خواهد یافت. پذیرفته شدگان آثار در مرحله اول به 
معنای راه یابی به نمایشگاه نیست و آثار نهایی در 
مرحله دوم توسط هیئت داوران انتخاب خواهند شد 
و به بخش نمایش راه می یابند. نتایج اولیه جشنواره 
12 و 13 بهمــن 1۴۰۰ اعلام می شــود و مهلت 
تحویل آثار به دبیرخانه 16 و 17 بهمن امســال در 
نظر گرفته شده اســت. محل تحویل آثار و محل 
نمایش آثار برگزیده موزه ملی ایران بخش دوران 
اسلامی خواهد بود و مراسم افتتاحیه این نمایشگاه 
18 بهمن و مراســم اختتامیه آن 2۴ بهمن است. 
ســاعات بازدید از نمایشــگاه آثار منتخب 1۰ الی 
16:3۰ به جز پنجشنبه و جمعه و ایام تعطیل در نظر 
گرفته شــده است. به شش هنرمند برگزیده نشان 
سرو سیمین ویژه جشــنواره فجر صنایع دستی به 
همراه جایزه غیرنقدی و به و شش هنرمند برگزیده 
دیگر دیپلم افتخار و جایزه غیرنقدی اعطا می شود. 

دبیر کمیته علمی کشوری کووید1۹ در تشریح آخرین 
وضعیت انتشــار سویه امیکرون کرونا در کشور، گفت: 
باتوجه به شــیوع امیکرون در کشورهای جهان و در 
کشــورهای اطراف ما از جمله در بحرین و کویت، به 
نظر می رســد که ما در چند هفته آینده شاهد پیکی از 

امیکرون در کشور باشیم.
به گزارش مملکت آنلاین، دکتر حمیدرضا جماعتی در 
حاشیه جلســه کمیته علمی کشوری کرونا با اشاره به 
مصوبات جلسه امروز، گفت: جلسه امروز کمیته علمی 
درباره بحث واکسیناســیون و تســت های تشخیصی 
بود. همچنین آخرین اطلاعاتــی که درباره امیکرون 
وجود دارد، مورد ارزیابی قــرار گرفت. باید توجه کرد 
که باتوجه به شــیوع امیکرون در کشورهای جهان و 
در کشــورهای اطراف ما از جمله در بحرین و کویت، 
به نظر می رســد که ما در چند هفته آینده شاهد پیکی 

از امیکرون باشیم.
وی افزود: بر همین اســاس باتوجه به بحث امیکرون 
که در کشور وجود دارد و در چند هفته آتی شاهد پیک 
جدیدی هســتیم، توصیه اعضــای کمیته به صورت 
مصوب این بود که حتما بر تزریق دز سوم تاکید شود 
و این اقدام صورت گیرد. باتوجه به اینکه اکنون حدود 
۹ میلیون نفر در کشــور ما دز ســوم را تزریق کردند، 
نیاز اســت که ۴۰ تا 5۰ میلیون نفر دیگر وارد تزریق 

دز سوم شوند و حتما دز سوم را تزریق کنند.
جماعتی ادامه داد: همچنین بر روی واکسیناسیون در 
افراد تا 18 سال تاکید شد، افرادی که دو دز را تزریق 
کردند، حتما دز سوم را در افراد 12 تا 18 سال تزریق 
کنند. باتوجه به اینکه شیوع امیکرون در افراد جوان تر 
بیشــتر است. بنابراین واکسیناســیون آن ها از اهمیت 

خاصی برخوردار است.

وی گفــت: در عیــن حــال در جلســه امــروز بــر 
واکسیناســیون ســنین 5 تا 11 ســال هم تاکید شد. 
مجددا موضوع در کمیته علمی بررســی شــد و لزوم 
واکسیناســیون در کودکان 5 تا 11 سال به چند دلیل 

مشخص شــد؛ یکی اینکه در دنیا واکسیناسیون علیه 
کرونا را روی این ســنین انجام دادنــد، همچنین بر 
اساس مطالعات کارایی واکسیناسیون در این سنین و 
ضرورت آن مشــخص شده و عوارض بسیار کمی هم 

داشته اســت. بنابراین باتوجه به اینکه عوارض جدی 
نداشته، به نظر می رسد که این واکسیناسیون می تواند 

موثر باشد.
وی گفت: نکته دیگر این اســت کــه باتوجه به اینکه 
حــدود 1۰ درصد جامعه ما در ســن 5 تا 11 ســال 
هســتند، خود واکسیناســیون این افــراد می تواند از 
ایجــاد پیک و چرخش ویــروس در جامعه جلوگیری 
کند. نکته دیگر هم این اســت کــه باتوجه به اینکه 
بحث بازگشــایی مدارس مطرح است، بنابراین انجام 
واکسیناســیون یکی از ضرورت هایی اســت که حتما 
باید انجام شــود. باتوجه به اینکه اگر مدارس باز شده 
اما کودکان واکســینه نباشند، باتوجه به اوج امیکرونی 
که در ســنین کودکان بیشــتر دیده می شود، می تواند 
خودش یک بحث بســیار موثری را به وجود آورد که 

باعث به وجود آمدن بیماری در بین اطفال باشد.
جماعتی گفت: مطالعات کشــورهای دیگر هم نشان 
داده که اطفال حدود 3۰ درصد بر اثر امیکرون گرفتار 
شدند و یک سوم این ها در بیمارستان ها بستری شدند. 
باتوجه به محدودیت تخت های ای ســی یو در کشور 
ما برای اطفال، این موضوع یکی از مواردی است که 
اگر مدارس باز شــوند اما واکسن در این سنین تزریق 
نشــود و این افراد گرفتار شــده و خدایی نکرده نیاز 
به ای ســی یو داشته باشــند، در کل کشور می تواند 
یک بحــران را ایجاد کند. به همیــن دلیل ضرورت 

واکسیناســیون 5 تا 11 سال باز هم مورد تاکید کمیته 
علمی قرار گرفت.

وی گفت: نکته دیگر این اســت کــه باتوجه به اینکه 
امیکرون در کشــورمان تقریبا دارد شیوع پیدا می کند 
و در دو تا ســه هفته آینده به احتمــال زیاد به پیک 
خودش می رسد، کمیته علمی در نظر گرفت که حتما 
بحث بازگشــایی مدارس و دانشگاه ها به تعویق بیفتد 
و این بازگشــایی انجام نشــود تا دو ســه هفته آینده 
مشخص شود که در کجای کار هستیم. پیش بینی های 
متخصصیــن اپیدمیولــوژی و آمــار و اعضای کمیته 
علمی این اســت که طی دو ســه هفته آینده با پیک 
امیکرون در کشور مواجه خواهیم شد. بنابراین به نظر 
نمیرسد که بازگشایی مدارس و دانشگاه ها کار معقولی 
باشــد. باید احتیاطات  لازم را داشته باشیم.وی درباره 
تعداد مبتلایان به امیکرون در کشــور تــا کنون نیز 
گفت: طبق گزارش ها بر اســاس آزمایش های انجام 
شــده  حدود 5۰۰ بیمار را گزارش کردند که بر اساس 
آزمایش هایی اســت که در آزمایشــگاه های ما است 
که تقریبا 27 درصد از کل تســت هایی که انجام شده 
در هفته گذشــته، مربوط به امیکرون بوده اســت که 
نشــان می دهد که در عرض یک هفته اینقدر افزایش 
یافتــه که می تواند در چند هفته دیگر به پیک خودش 
برسد.جماعتی با تاکید بر لزوم واکسیناسیون آنفلوآنزا 
نیز گفت: یکی از مــواردی که کمیته علمی روی آن 
تاکید دارد، این است که حتما واکسن آنفلوآنزا در افراد 
پرخطر تزریق شــود. زیرا اکنون تعدادی از افرادی که 
در بیمارســتان ها با عنوان امیکرون بســتری شدند و 
حتی در ای ســی یو بودند، مبتلا بــه آنفلوآنزا بودند. 
بنابراین لزوم تزریق واکســن آنفلوآنزا هم مورد تاکید 

کمیته علمی قرار گرفت.

دبیر کمیته علمی کشوری کرونا اعلام کرد

تاکید بر واکسیناسیون سنین 5 تا ۱۱ سال

ادامه از صفحه یک
بحران موجود را اگر بحــران در ایدئولوژی آمریکاییِ نظمِ لیبرال 
انترناســیونال در نظر بگیریم، کار  به جایی رســیده که در سطح 
کلان ایدئولوژیک حتی آمریکا به دلیل مخالفت های آشکار دلیلی 
به حضور در سازمان های بین المللی نمی بیند. حتی دلیلی برای 
همکاری های بلند مدت با متحدیــن خود را هم ندارد، زیرا عمر 
توافق های موجود آمریکا مســاوی با طول عمر دولت مستقر در 
کاخ سفید شده است. از سوی دیگر ظهور موج ملی گرایی و راست 
افراطی که با ترامپیسم به اوج خود رسیده، جریانی است که پس 
از ترامــپ نیز ادامه یافته و در انتظار قدرت گیری ترامپ و جریان 

حامی او در انتخابات 2۰22پیش روست.
بنابراین هرگونه تغییر و تحول در دولت ها از دموکرات به جمهوری 
خواه و یــا بالعکس، مترادف با امکان و احتمــالِ بیرون آمدن از 
توافقات پیشــین و اتخاذ رویکردی جدید است. این به نوبه خود 
باعث شده آمریکا حتی خودش نیز بین دو شعار مرتبط با ایدئولوژی 
ترامپ مبنی بر »اول آمریکا« و یا بازگشــت بایدن به » نظم بین 
الملل«  حیران و ســردرگم باقی بماند و در تصمیم گیری ناتوان 
گردد. به عبارتی اینگونه فهم می شود که امکانِ پیشبرد یک رویه 
مشــخص معطوف به تصمیم گیری در کشاکش درگیری های 
ایدئولوژیک، از کاخ سفید سلب شــده و لذا امکان دادن تضمین 
واشنگتن به طرف ثالث در مناقشات موجود، مانند توافق هسته ای 
بــا ایران یا توافــق آب و هوایی پاریس را نــدارد؛ و این در حالی 
است که نظم موجود بیش از هرچیزی بر اتحادیه های منطقه ای، 
منطقه گرایی، ســازمان ها و رژیم های بین المللی استوار است و  
این تناقض در مواجه با رشد جریان راست افراطی در هیات حاکمه 
آمریکا می تواند در نهایت یکی دیگر از ضربه های ویران کننده به 
نظم جهانی باشد.مسئله دیگر اما اینجاست که ساختار نظم موجود 
حتی دست و پای آمریکا را برای پرداختن به تهدیدهای جدی تر 
و نزدیک تر به خود بسته است. در مقابل تلاش بازیگران و قدرت 
های حتی غیر رقیب و متحد آمریکا برای اولویت بخشی به منافع 
ملی خود و جدایی از دستورکار کاخ سفید، یکی دیگر از مشکلاتی 

است که ایالات متحده را درگیر ساخته است.
با این تفاسیر منظور شما این است که پرونده هسته 
ای ایران می تواند میخی بــر تابوت وضعیت فعلی 

آمریکا و خصوصا نظم جهانی باشد؟
اینطور بگویم که آنچه اکنون حائز اهمیت اســت این که آمریکا 
اکنون در کشتی تایتانیکی قرار گرفته که هر لحظه احتمال برخورد 
با کوه یخی را دارد که نخواسته یا نتوانسته آن را ببیند ، و این اتفاق 
می تواند کل موجودیت نظم و نظام ساخته شده آمریکا را در خود 
غرق کند.بعد از کوه یخ روسیه و چین، نوک کوه یخ ایران از آب در 
مقابل آمریکا سردرآورده و این پرسش را مطرح می کند که توافق 
هسته ای ایران چرا باید برای آمریکا اولویت داشته باشد. در پرتو 
این هم آیندی بحران های متراکم و متقاطعی که هر روز در حال 
ازدیاد و اضافه شدن هستند این پرونده چه طور می تواند کلید قفل 

حل بحران های حیاتی در نظم موجود باشد.
پرونده هســته ای ایران به نظر می رسد اسبِ تروای سقوط نظم 
کنونــی و یا حفظ آن تا زمان یافتــن راه حل های دیگر با خرید 
زمان است. اما دلیل این ادعا چیست؟ موقعیت خاص ژئوپلیتیک 
و ژئواستراتژیک ایران به نوعی قطعه گمشده پازل تکمیل تهدید 
علیه آمریکاست.در شــرایط کنونی آنچه که برای تصمیم گیران 
آمریکایی و غربی ها باید اهمیت داشته باشد عنصر زمان در میزان 
غنی ســازی و برد موشک های ایران است. این موارد چیز هایی 
نیستند  که با حمله نظامی و یا تحریم های بیشتر قابل بازگشت 
و اعاده به وضعیت قبل گردد. در این شرایط آمریکا باید امتیازاتی 
بسیار بیش از قبل به تهران بدهد تا  ایران راضی شود تحت نظارت 

آژانس به فعالیت های هسته ای خود ادامه دهد.
روی دیگر ســکه این است که ادامه غنی سازی در ایران عملا به 
معنی راه افتادن رقابت هسته ای در منطقه خاورمیانه و شمال آفریقا 
خواهد شد. در این وضعیت بسیار محتمل ترکیه، عربستان، امارات 
و مصر می توانند نخستین کشورهایی باشند که خواهان حق برابر 
جهت غنی سازی گردند. چیزی که می تواند به معنای پایان رژیم 
منع اشاعه هســته ای )ان پی تی( گردد که عملا  به معنی مهر 
پایان رژیم کنترل تسلیحات هســته ای خواهد شد. پس حداقل 
برای جلوگیری از هسته ای شدن کشورهای منطقه خاورمیانه و 
آفریقا و حتی آمریکای لاتین لازم است که پرونده هسته ای ایران 
با امتیازاتی که به ایران داده می شــود در قالب  NPT و نظارت 
آژانس بگونه ای بســته شود که از رقابت های هسته ای جهانی 

جلوگیری نماید.

چرا آمریکا باید امتیازات بسیار بیشتری به تهران بدهد؟

تایتانیک آمریکایی و کوه یخی به نام ایران

کاریکاتور

از کارتون خوابی رسیدیم به اتوبوس خوابی!
انتشــار اخبــاری مبنی بر اتوبوس خوابی برخی از افــراد در پایتخت باز هم موضوع گرانی مســکن را به عنوان 

بزرگترین دغدغه مردم، یادآور شــد. خبرگزاری تســنیم با انتشار کارتونی به این موضوع پرداخت.

در خانواده احمد محمود هنرمند دیگری هم در حال 
جوانه زدن بود. همان زمانی که آقای نویسنده دست 
به قلم داشــت و در خانه پــدری از وقایع اجتماعی 
میهنش می نوشت، خواهرزاده نوجوانش حمید، شوق 

تئاتر پیدا کرده بود.  
حمید لبخنده در همان دوره نوجوانی و در زادگاهش 
اهواز مشــق هنر کرد. در دوره نوجوانی او، حسینعلی 
طباطبایی، پدر ناهید طباطبایی، هنرمند داستان نویس، 
به هنرجویانِ مشــتاق در اهواز آموزش تئاتر می داد. 
حمید لبخنده هم یکی از شاگردان او بود. شاگردی که 
بعدها با آثار یکی از نامدارترین هنرمندان این مرز و 

بوم در تالار وحدت روی صحنه رفت.
به گزارش ایسنا، خانواده تئاتر خوب می دانند که حمید 
لبخنده یکی از دوســتان نزدیک حمید سمندریان و 
همسرش هما روستا بود. او سال های طولانی در کنار 

این دو هنرمند کار و رفاقت کرد.
پاییز سال ۹5 در اولین سالروز درگذشت هما روستا با 
لبخنده به گفتگو نشستیم. از دوره نوجوانی و هنرجویی 
تا دوران ممنوعیت در تئاتر و رستوران داری. گفتگوی 

تلخی بود و لحظاتی با اشک و سکوت همراه شد.
دیروز که جامعه هنری به فاصله چند ساعت برای دو 
هنرمند به سوگ نشست، تلخی آن گفتگو بار دیگر 

تکرار شد.
آنچه در ادامه می خوانید، بازنشــر بخشی از سخنان 

حمید لبخنده در آن مصاحبه است.
»15 ساله بودم که به کلاس نخستین استاد تئاترم، 
آقای دکتر حسینعلی طباطبایی در اداره فرهنگ و هنر 
اهواز راه پیدا کردم. در آن کلاس رضا فیاضی، فرید 
و علی سجادی حسینی و رضا خندان هم بودند. چند 
سال بعد در کنکور دانشــکده هنرهای زیبا دانشگاه 
تهران پذیرفته شدم و در رشته کارگردانی و بازیگری 
تئاتر به تحصیل پرداختم و افتخار شــاگردی اساتید 
بزرگی همچون آقایان حمید سمندریان، شمیم بهار، 
بهرام بیضایی، پرویز پــرورش، دکتر پرویز ممنون، 
دکتر علی رفیعــی، دکتر محمد کوثر وخانم ها منیژه 
محامدی و گلی ترقی و... نصیبم شد. در دوره »زیبا 
و تکرارنشدنی« دانشجویی، بازیگری و گاه کارگردانی 

می کردم.«
اما پیش از دوره دانشجویی، هما روستا را روی صحنه 
تئاتر دیده بود؛ در اهواز و در نمایش »بازرس« نوشته 
گوگول. بانوی جوان، تازه به وطن بازگشــته بود که 
همراه با هنرمندانــی چون علی نصیریان و داریوش 
مودبیان در این اثر نمایشی که کارگردانش عزت الله 

انتظامی بود، روی صحنه رفت.
روستا که بعد از بازگشــت به ایران ، تصمیم داشت 
نمایش »ســانتا کروز « را کارگردانــی کند. در اداره 
تئاتر مشغول تمرین بود که حمید لبخنده به واسطه 
داریوش ایران نژاد - یکی از دوستانش - به هما روستا 
معرفی شد و قرار شد یکی از نقش ها را بازی کند ولی 
این نمایش هرگز به اجرا نرسید و این ناکامی بعدها 

باز هم گریبان این گروه را گرفت.
اوایــل دهــه 5۰  و در دوران دانشــجویی با حمید 
ســمندریان آشنا شد. استادی که همواره درِ خانه اش 
به روی شاگردان باز بود و بانویش هم از مهربانی کم 
نمی گذاشت.  محبت سرشار این زوج هنری، جوانک 
را پاگیر کرد و از همان جا دوستی آنان آغاز شد که تا 
سال های طولانی ادامه پیدا کرد و در کنار هم، تلخ و 

شیرین بسیار چشیدند.
جزو دانشــجویان خوش اقبال هنرهای زیبا بود. در 
دوران طلایی این دانشکده در آثار دکتر محمد کوثر 

روی صحنه رفت.
مهدی هاشــمی و داریوش فرهنــگ هم در همان 

دوران، گــروه تئاتر »پیاده« را پایه گذاری کرده بودند 
و لبخنده در بعضی از نمایش های این گروه جریان ساز 
هم بازی کرد تا اینکه سال 58 ستاره بختش گفت و 
با بازی در نمایش »مرده های بی کفن و دفن« نوشته 
سارتر به کارگردانی حمید سمندریان در تالار حدت 
روی صحنه رفت. همزمان خودش هم نمایشــنامه 
»عادل ها«ی کامــو ترجمه محمدعلی ســپانلو را 

کارگردانی و در تالار مولوی به صحنه برده بود.
حالا رابطه او با اســتاد و بانویش گرم تر هم شده بود 
و بنا داشتند »گالیله«ی برشت را اجرا کنند ولی این 
خواسته هرگز محقق نشد و از آن بدتر هر نمایشنامه 

دیگری هم که پیشنهاد کردند، اجازه اجرا نیافت.
در آغاز رفتار یک از نگهبانان ســالن عوض شد که 
خواستار تفتیش اعضای گروه آنان که مشغول تمرین 
بودند، شده بود. موضوعی که برای سمندریان خیلی 
برخورنده بود. البته پیش تر گفته بودند »گالیله« امکان 
اجرا ندارد ولی ســمندریان چندان جدی نگرفته بود. 
بعد از آن هم همه نمایشنامه های پیشنهادی اش رد 

می شد.
اما گروهی بودند که آموخته بودند از پا ننشینند. پس 
راهــی برای اعتراض پیدا کردنــد، به جای هر اقدام 
انتحاری، واکنش خود را با دایر کردن یک رستوران 
نشان دادند. رستورانی که در آن تئاتر تمرین می کردند 
و بیش از اینکه عطر و طعم غذا در آن حس شــود، 
جایی بود برای گفتن از تئاتر و همه نمایشنامه هایی 
که رویای اجرایش را داشــتند. این رســتوران پاتوق 
بچه های تئاتری بود، آشــپزش مادر هما روستا بود 
و بانوی هنرمند خودش ظرف ها را می شســت. سر 
گارسون هایش هم حمید لبخنده بودند و احمد آقالو 

و حسین عاطفی.
داستان دایر شدن رستوران 1۴1 را به روایت لبخنده 
می خوانیم: »آن زمان خانه استاد سمندریان در خیابان 
کاخ بــود و معمولا ما بعد از تمرین »گالیله« از تالار 
وحدت تا خانه استاد را پیاده می رفتیم و دورهم جمع 
می شــدیم. آن بعدازظهر غمگین که آن ماجرا پیش 
آمد، هنگام ورود به مجموعه محل زندگی اســتاد در 
طبقه همکف، متوجه مغازه ای بزرگ و خالی شدم با 
نیم طبقه ای وسیع که از پس شیشه های بزرگش پیدا 
بود. پرسیدم آقا این مغازه خالی متعلق به کیست؟ استاد 
گفت متعلق به همه مالکین است. قرار بوده پارکینگ 
باشد اما چون درخت های کهن چنار در مقابلش سر 
به آسمان می سایند، شهرداری اجازه استفاده پارکینگ 
نداد و کاربری اش را تجاری کرده است.  به آپارتمان 
اســتاد در طبقه دوم رفتیم و قرار شد تا مدیران تئاتر 
از استاد عذرخواهی نکنند، به تئاتر بازنگردیم و گفتیم 
باید واکنش نشان دهیم. من پیشنهاد کردم به عنوان 
عکس العمل دربرابر برخوردی که با گروه ما شده، آن 
مغازه را به کتابفروشی تبدیل کنیم و کتابفروش شویم 
اما شــرایط ملتهب تر از آن بود که کسی مثل استاد 
ســمندریان کتابفروشی باز کند و در امان باشد. پس 
تصمیم گرفته شــد رستوران باز کنیم. خانم روستا از 
اداره تئاتر بازخرید شــده بود و پولی گرفته بود. آقای 
ســمندریان هم از پدرش پولی قــرض کرد و اجازه 

اســتفاده از آن فضا را از همســایگانش - که همه 
دوستانش بودند- گرفت. چند ماهی آنجا کار کردیم و 
تیر و تخته ریختیم و فضای همکف آن را به رستوران 
و نیــم طبقه اش را به پلاتویــی تبدیل کردیم برای 
تمرین تئاتر. همه جا گفتیم این حرکت یک اعتراض 
است اما متاســفانه همان اوایل کار، دوستان نزدیک 
ما که خودشــان را با آن شرایط تطبیق داده بودند و 
کار می کردند، در مورد ســمندریان و گروه ما گفتند 
که آقایان به اصل خودشــان بازگشته اند! و این برای 
ما غم انگیز بود. در حالی که تمام بعدازظهرها استاد، 
گروه را در نیم طبقه جمع می کرد و نمایشنامه هایی 
همچــون »پدر« اســتریندبرگ، »راهب و راهزن«، 
»گالیله«، »ایوانف« و... را روخوانی، تحلیل و تمرین 
می کردیم. رستوران بهانه ای بود برای یک ظهر، ناهار، 
درآمد و ادامه اش تئاتر. اما اجازه اجرای آثاری که آقای 

سمندریان دست می گرفت، به دست نمی آمد.«
برای یک بازیگر حس گارسونی باید تجربه ای عجیب 
باشد:» در آغاز حس مان این نبود که مشتری می آید. 
همیشه منتظر تماشاچی بودیم! وقتی مشتری می آمد، 
فکر می کردیم تماشــاچی آمده. هرکه هم می آمد، 
باید سیر می شــد و می رفت و این طور بود که تاب 
می آوردیم. رستوران اما نه تنها هیچ درآمدی برای مان 
نداشت، زیان هم داشت چون بلد نبودیم، کار ما نبود. 
انگار یک مهمانی بود. اغلب هنرمندان، به خصوص 
هنرمندان رشته های دیگر مثل محمود دولت آبادی، 
حســین علیزاده و... به آنجــا می آمدند. کم کم آنجا 
پاتوق آرتیســت ها شــده بود و این برای مان خیلی 
مطبوع بود. واقعیت این اســت کــه دنبال درآمدش 
نبودیم. اگر هم بودیم، راهش را نمی دانستیم. ناگهان 
از این تکرار به تنگ آمدیم. تکرار بی نتیجه تمرینات 
عصر، تکــرار بی معنای فروش غــذا، تکرار زندگی 
بی حاصل و درغروبی دلتنگ، به آقای ســمندریان 
گفتم آقا! اینجا را ببندیم! و او هم گفت ببندیم! صبح 
فردا رستوران را بستیم و هرکدام مان به راهی رفت.«

بــا آمدن علــی منتظری در ســمت مدیریت مرکز 
هنرهای نمایشــی، شــرایط عوض شــد و حمید 
ســمندریان را به کار کردن دعوت کردند ولی در آن 
مقطع دیگر حمید لبخنده در تلویزیون مشغول به کار 
شده بود. با این حال دوســتی او با این زوج آنچنان 
مستحکم شــده بود که بدون همکاری تئاتری هم، 

جاندار بود.
آنان دیگر تئاتر با هم کار نکردند ولی حمید لبخنده 
سال های طولانی مدیریت آموزشگاه حمید سمندریان 
را عهده دار بود. او بعد از درگذشت هما روستا هم این 
مسئولیت را کنار نگذاشت اما بدون دوستانش دیگر 
این آموزشگاه لطفی نداشــت: »هر روز که در اینجا 
را بــاز می کنم و وارد می شــوم، دلتنگ حمید و هما 
می شــوم و بغضی گلویم را می گیرد که اگر مراقبت 

نکنم... «
به اینجا که رسیده بودیم، اشک به چشمانش دویده 
بود.حالا اما دیگر دلتنگ نیســت زیــرا که در جمع 

دوستانش حتما دلخوش تر است.
حالا سال هاست که حمید و هما و احمد آقالو مهمان 
قطعه هنرمندان بهشت زهرا هستند. سال هاست که 
احمد محمود در امامزاده طاهر کرج آرمیده اســت و 
خانه پدری او در اهواز دیگر ویران شــده است. حالا 
حتی از آن درخت وســط باغچه که همســن احمد 
محمود یا به قول اهوازی هــا احمد عَطا )اعطا( بود، 

هیچ اثری نیست.
لابد فکرش را کرده بود که در زمستان هفتاد سالگی، 
رفتــن، خوش تر از جهانی اســت کــه هیچ یک از 

دلخوشی هایش در آن نیست.

 حمید لبخنده؛ از بازی در تالار وحدت 
تا گارسونی در رستوران


